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Сборникът съдържа пътеписи от различни страни, свързани с
празници за вярата. Тук, в телеграфен вид са представени впечатления
от световните форуми на Католическата и Евангелската църкви в
Германия. Възвишено е обрисувана Църквата на Третото хилядолеите
в Тезе, Франция. Споделени са впечатления от поклонническо
пътуване през Сърбия, Хърватска и Босна след последната война по
тези земи. Авторката ни води в далечна Африка с нейните
традиционни религиозни вярвания и християнство. Динамично, с
благоговейно чувство разказва за Светите места в Израел. В
отворените „Писма до Църквата“ споделя актуални идеи за смисъла на
промените, които вълнуват съвременната Православна църква през
последните петнайсет години. Колоритно, честно са писани „Страници
от дневника с библейски молив“…

И всичко това — с обич към хората, вярващи в Христос.
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Когато един човек открие Бога, разбира, че Неговият дух живее
навсякъде, във всичко видимо и невидимо. Но човекът първо иска да
го разпознае в себе си. Несигурен, застанал пред много въпроси, по-
късно той започва да Го търси навсякъде — в близката природа, в
далечни племена и страни; сред други хора, раси, култури, които по
свой начин вярват във Всемогъщия и Всевишния. Колкото повече
търси човекът, толкова повече осъзнава, че не разбира нищо и знае
малко. Затова продължава да пътува, да издирва, да пита, да се учудва.
Да изговаря своето верую и да докосне веруюто на други хора по
всеобщия закон на вярващите — чрез любовта и молитвата.

Пътеписите биха могли да бъдат много повече. Но през
изтеклите десет години, в които събирах капките манна, осъзнах, че
земята на хората е твърде голяма, а Духът над нея и над всички нас е
Един. Колкото повече пътувах, толкова повече осъзнавах безсилието си
да опозная пъстрия свят на вярванията. Още по-трудно се оказа да се
отрази достоверно колоритът на мисли, чувства, традиции…

Затова благодаря на Бога, че бях сред онези, които пътуват към
Него чрез желанието да бъдат добри и да обичат всички вярващи в
Него!

Пътеписите са подредени в хронологична последователност с
годините на пътуванията 1998–2008 г.
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ДУХЪТ, КОЙТО УПРАВЛЯВА

И ще дойдат от изток и запад, и север и
юг, и ще насядат на трапезата в царството
Божие.

И ето, има последни, които ще бъдат
първи, и има първи, които ще бъдат последни.

(Лук. 13:29–30)

Двадесетата европейска среща на християнската младеж се
проведе във Виена. Австрийската столица посрещна гостите с отлична
организация, гостоприемство, слънчеви дни.

Вестник „Куриер“ в своята страница „Виенска хроника“ писа на
30 декември 1997 г.: „80 000 пеят и се молят във Виена.“

Средствата за масово осведомяване почти денонощно отразяваха
високия европейски форум за мир и единство, който тази година беше
под наслов „Неизказана радост“. Мото за размисъл и поведение бяха
редовете от писмото на брат Роже Шуц, основател на манастира с
християнски център за младежи в Тезе, Франция: „Щастливи са тези,
които се стремят да живеят в простота. Те не искат да бъдат господари
в света на безпокойството, а предпочитат да са слуги в света на
вярата.“

Писмото за Виенската европейска среща беше преведено на 58
езика, включително 28 азиатски и 7 африкански. Едно име се чуваше
непрестанно и не се нуждаеше от превод, защото обединяваше сърцата
на всички — Иисус! Той беше Духът, който управляваше хилядите,
вярващи в Него.

Петстотин девойки и младежи от Православната, Католическата
и Протестантската църква на България взеха молитвено участие в
много от предвидените мероприятия. Група от Православната църква
беше настанена в домове на виенски християни, сякаш за да се
докоснем до гостоприемството на съвременни хора, отворили сърцата
си за далечни непознати.
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Нашата домакиня Барбара Шмит от Католическата църква беше
около трийсетгодишна, все още неомъжена. Живееше в неголяма
квартира, но бе пожелала безвъзмездно да предостави подслон за три
български момичета. Още при влизането в дома й тя ни даде три ключа
и постави на масата тефтер, в който да записваме желанията си —
всичко, от което се нуждаем. Вече знаеше, че в България живеем
трудно през последните години, беше приготвила храна за времето на
престоя ни и поискала три дни отпуска от туристическото бюро,
където работи, за да ни съпровожда навсякъде. Още първата вечер ни
заведе на гости у семейство Крюгер, възрастни хора на петия етаж в
същата жилищна кооперация. За тях уточни, че живеят сами.
Единственият им син загинал при катастрофа двайсетгодишен, затова
се радват на всеки гост. В дома на семейство Крюгер беше толкова
уютно, чисто, приятно, че се чувстваше духът на аристократичната
стара столица. Малко след като влязохме, подарихме на възрастната
госпожа стенна икона на Света Богородица с Младенеца. Ненадейно
съпругът й стана и извика обнадежден към иконата: „Тя ще й помогне,
Божията майка ще излекува жена ми!…“ Не знаехме, че домакинята е
болна; не очаквахме, че сме подарили толкова силна надежда с една
икона. Тази изненада остана Божие просветление и награда за хората,
които ни приеха като свои деца. Следващата вечер г-н Крюгер
пристигна в квартирата ни с три огромни пакета лакомства за нас,
гостите. Благодарихме за неочакваната изненада. До края на престоя
не успяхме да опитаме всичките вкусотии в пакетите. Като ни
изпращаше преди нашето отпътуване, Барбара увиваше подаръците ни
за път, да ги отнесем в България… Тя искаше в краткото време да ни
покаже много, по възможност всичко най-красиво, най-забележително
от Виена, за да го запомним и да го „пренесем“ за вярващи приятели.
Но как може да се види и да се побере в човешката памет граденото
във Виена от векове?

Залите на „Мессегеленде“ в панаирния град бяха приспособени и
украсени за обща молитва. В десетки енорийски храмове се
провеждаха срещи по националности. Духовници и църковни
наместници споделяха опит за работата си с младите хора, които имат
различни служебни или семейни проблеми. В много случаи младите
хора разказваха за своя път в обръщането към Бога и изказваха
благодарност за Неговото благоволение да се разкрие пред тях.
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Незабравима за всички ще остане новогодишната нощ, когато след
общата молитва до 24 часа в различни райони и храмове на
празнуваща Виена се провеждаха срещи. Така всички радващи се и
веселящи се бяха събрани от общия дух на Фестивала на нациите,
където на талантите се даваше възможност да се представят с музика,
песни, рисунки, рецитации — в групи или индивидуално — обща
духовна наслада.

През тези три дни християнска Европа, събрана в австрийската
столица, доказа, че любовта между хората би могла да не умира, ако те
надмогнат собственото си его и си прощават прегрешенията в
миналото и в настоящето. Същата мисъл се четеше от редовете на
писменото послание на Вселенския патриарх Вартоломей, който
съветва младите хора да вървят към третото хилядолетие с радост и
самочувствие: „Нашите млади хора, гаранция за бъдещето на света и
на Църквата, се стремят да се превърнат в представител на промяната,
ядрото на по-добра Европа, съставката на по-спокоен свят“ — пише
патриархът.

При обратния път към България Мария Янева от София каза:
„Бих искала целият свят да стане такъв, какъвто го преживяхме във
Виена!“

Да бъде!
1998 г.
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ЗОВЪТ НА КАМБАНКИТЕ В МАЙНЦ

И не само за тях се моля, но и за ония,
които по тяхното слово повярват в Мене, да
бъдат всички едно: както Ти, Отче, си в Мене, и
Аз в Тебе, тъй и те да бъдат в нас едно — та да
повярва светът, че Ти си Ме пратил.

(Йоан. 17:20–21)

Над 50 000 вярващи от цял свят се събраха в средата на юли в
романтичния германски град Майнц, за да почетат големия празник на
Католическата църква Католикентаг. Защо именно в старинния Майнц
се стекоха християните? Защото точно тук преди 150 години са
започнали да се провеждат тържествата. По онова време градът
навярно не е бил толкова голям и динамичен, но със сигурност някои
днешни реставрирани църкви, запазени улици и домове в центъра му,
пренасят спомена за първия празник на германските християни,
определили се като католици.

Макар че историческата съдба е разделила вярващите християни
на католици и протестанти, макар че официално празникът в Германия
се организира през година ту от едните, ту от другите,
стълпотворението от поклонници по улиците на подновения град за
сетен път доказва, че Христос е един и вярата в Него е неделима
независимо от църковните различия. Неслучайно тук вече сериозно се
обсъжда идеята за единен християнски празник в навечерието на
третото хилядолетие. Тази тенденция привлича все повече и повече
привърженици сред младите хора. Те, без да чакат официалното й
обявяване, заедно участваха в многохилядното литийно шествие пред
катедралата на града, където момичета и момчета раздаваха малки
символични камбанки, придружени с кратък текст: „Ние призоваваме
за единство на вярващите“. Техните възгласи, песни и молитви в
прослава на Бога ни внушаваха усещането, че в ден като този не
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съществуват различия и прегради, а вратата на рая се отваря с
миротворно чувство за всички вярващи в Него.

В групата на гостите, поканени от България, имаше православни
и католически християни. Ние, пристигналите по линия на хосписа
„Милосърдие“, се запознахме с опита на благотворителното хоспис
движение в Германия, което има далечна история. Традицията,
обновена с всички постижения на медицината, до днес има една цел —
грижа за хората в неравностойно положение до края на живота им. За
нощуване и храна бяхме настанени в болницата „Свети Винсент и
света Елизабета“. В един от корпусите на огромната сграда бяха и
сестрите от ордена на Св. Винсент, отрекли се от личния си живот в
ранна младост, за да превърнат милосърдието в свой път към Бога.
Имахме възможност да разговаряме с тях и на живо да се докоснем до
великодушието, с което помагаха на болните. Макар на възраст, те
изпълняваха безотказно всяко желание на безпомощните пациенти,
като ги утешаваха в болката и се молеха за спасението на душите им.
Повечето от тях са преживели кошмара на Втората световна война.
Тъкмо вярата в обновяващия се живот ги е въздигнала да се посветят
на нова Германия, като служат в домове за деца без родители или на
семейства, тежко пострадали от военните действия.

Пред централния вход на болницата има скулптура на жена,
която впечатлява с красотата си. Едната й ръка е прикрита, а видът й
задължава госта да попита: — какво изразява скулптурата? На този
въпрос служителка ни обясни, че това е скулптура на света Елизабета,
патрон на болницата. Тя била християнка, омъжена за богат херцог,
който не обичал бедните хора. Неговата съпруга тайно им носела храна
през нощта, за да не бъде забелязана. Една вечер, като вървяла по
коридор в двореца с панер хляб за гладните, дочула стъпки. Тя бързо
скрила хляба под дрехата си, а на въпроса на съпруга си какво крие
там, отговорила: „Рози.“ Когато се наложило да покаже скритата си
ръка, Бог превърнал панера с хляб в букет рози…

От болницата до стария град се стига пеша за двадесет минути.
Окосени тревни площи, цветя, безупречно чисти улици; удобни
тротоари за пешеходци и велосипедисти. Като че стопаните на града не
спят и през нощта, за да създават уют; да обновяват града по високия
немски стандарт за ред и право.
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Предпочитахме да ходим пеша, макар че картите ни включваха
безплатен транспорт в Майнц и околностите, безплатно нощуване и
храна, безплатно участие във всички мероприятия — концерти,
изложби, дискусии…

Върху неголяма площ на старинния площад се виждаше
ефирната „Стена на мира“. Млади хора раздаваха листове, върху които
всеки човек може да нарисува или да напише на родния си език какво
мисли за мира като християнска ценност; как можем да го постигнем в
семейството, в работата си, сред приятели, в родината си, по света…
„Стената на мира“ е започната преди десетина години и продължава да
се надгражда по времето на празници, където и да се провеждат те в
Германия. Вълнуваща идея! Когато напишеш нещо с молива от душа,
ти се струва, че си поставил тухла в невидимия храм на Бога!

По уличките, очертани от невисоки старинни къщи с островърхи
покриви, до късни часове течеше, ала не изтичаше живата река от
гости, пристигнали за празника от близо и далеч. Подвижни колички
предлагаха вода, плодове, сандвичи, бира. В близост до тях млади
домакини раздаваха разноцветни човечета от хартия и обясняваха, че
от едната страна на човечето трябва да напишем това, което обещаваме
да извършим за нашите ближни, нуждаещи се от помощ. От другата
страна на човечето имахме право да напишем всяко свое желание,
което ни се струва неосъществимо, ала се молим на Бога да ни
помогне за неговото постигане. Имаше едно много важно условие: Бог
ще изпълни нашето желание, ако ние помогнем на онези, които се
нуждаят от нашата помощ. Странно защо ли всички изписвахме по
дума-две за онова, което сме готови безвъзмездно да предоставим на
другите, а онази страна на човечето, на която записвахме своите
желания, най-често беше изписана със ситни букви и дори някои
искаха да получат второ хартиено човече, за да изпратят повече
послания до Всемогъщия…

На четвъртия ден, по време на общата прощална молитва в парка
на Майнц, в мига, в който се чу последното „Алелуя“, плисна топъл
летен дъжд. Мокри, но весели и изпълнени с надежда, отправихме в
един глас молитва за мир на земята и любов между хората!

Няколко души от нашата група се запитаха дали може някога
Българската православна църква да направи подобно международно
тържество на родна земя. Отговорихме си по сходен начин, с различни
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прогнози и очакване. В крайна сметка разбрахме, че ако такава
импозантна инициатива започне плахо до края на второто хилядолетие
от Рождество Христово, то нейната пълнота и разгръщане, подобно на
тази в Майнц, има вероятност да достигнат успех през следващите 150
години. Докато обществото и Църквата станат едно тяло и една душа,
сходни с това на културата, икономиката, стандартите и ценностната
система в добре развитите страни на Западна Европа.

Юни 1998 г.
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ЦЪРКВАТА НА ТРЕТОТО ХИЛЯДОЛЕТИЕ

Не вие Мене избрахте, но Аз вас избрах и ви
поставих да идете и да принасяте плод, и
плодът ви да пребъдва, та каквото и да
поискате от Отца в Мое име, да ви даде. Това ви
заповядам — да любите един другиго.

(Йоан 15:16–17)

Голямата икона на Божията майка върху предното стъкло на
автобуса ни и табелата София-Тезе-София трябваше да подскаже на
балканските митнически контрольори, че групата от 57 човека не е
туристическа. Монашеското братство на Роже Шуц, основател на
манастира в Тезе, Франция, и тази година покани християни от
Православната, Католическата и Протестантската църква в България.
За пътуването българските участници от Православната църква
получиха благословение от Негово Високопреосвещенство Видинския
митрополит Дометиан, който е бил в този манастир, живял е там с
братя от различни националности, познава замисъла на младежките
срещи и богатството от взаимното общуване.

Потеглихме сутринта на 9 август 1998 г. Подобни пътувания в
миналото са наричани поклонения по свети места, ала още на сръбска
територия от самите пътуващи по микрофона се чуха въпроси: „Може
ли да има свети места извън онези, по които е вървял Христос? Ако
съществуват такива, не са ли те само в Света гора и православна
Гърция?…“ Отговорът трябваше да се получи по време на пътуването
ни през цяла Италия, Франция и Австрия. Повече от 4 хиляди
километра за вярата. Седемнадесет дни и нощи без прекъсване и лични
бележки с перо от гълъб.

… Площадът „Сан Марко“ във Венеция е център на
чуждестранни гости от най-ранни векове, когато е съществувала
Венецианската република. През 827 г. местни търговци пренесли от
Александрия мощите на св. евангелист Марк, а от X век над тях
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започнало изграждането на огромен храм, който непрекъснато се
възобновявал. Малцина се досещат, че петте купола на „Сан Марко“ са
в източен стил, защото под тях се намират тленните останки на
светеца, наречени „Първо съкровище в Александрия“. По
внушителност и монументалност съборът дели слава с най-известните
християнски храмове. Романтиката на града го превръща в
привлекателен център за мъже и жени от различни нехристиянски
религии, пристигнали и като туристи.

Когато корабчето ни разтовари на стотина метра от прочутия
площад, всички нетърпеливо очаквахме да докоснем на живо Венеция
— уникалният град, разположен на 18 близки острова.

Оттук по диагонал се вижда великолепният бароков храм „Санта
Мария дела Салюте“ (Света Мария Изцеляваща) През 1630 г., когато
във Венеция върлувала чумна епидемия, сенатът на града обещал да
издигне храм в чест на небесната покровителка, ако тя помогне на
населението да се спаси. Чумата стихнала. Оттогава Венеция не е
имала тревоги с епидемии.

Обещаният дом бил строен повече от 50 години. Осветен за
благодарност и възхвала на Небесната царица в 1687 г., той до днес
продължава да привлича с обещанието за благодатен живот и
милостиво изцеление.

Няколко човека от групата поискаха да влязат в Дома на
Богородица, но като хора, свикнали със сушата, ни изненада истината,
че дотам не може да се отиде пеша поради големия воден канал, над
който няма мост. Единствената възможност беше да се наеме гондола
към отвъдния бряг.

Вместо това останахме на площада „Сан Марко“. И тук
научихме за местното предание, че каквото вярващият пожелае и
напише с перо от гълъб, Бог ще изпълни желанието му заради Иисус
Христос и евангелист Марк. На самия площад добър човек може да
преживее и друго чудо — над главата му да долети гълъб, докато
камбаните тържествено възвестяват времето за вечерна молитва. По
купола на Божия дом и в неговото подножие имаше хиляди гълъби.
Невъзможно е да се преброи колко пера бяха останали за онези, които
вярват в силата на Светия Дух. Ние също си събрахме и сложихме в
дневниците — като надежда, че написаното в тях ще се сбъдне.
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На път за Франция спряхме в Падуа. Площадът на този
италиански град е като скулптурна галерия на открито. Оттук насетне
духът и очите ни изпитваха неотразимо удоволствие от срещата с
цветни градини, фонтани, крепостни кули, изникнали от
Средновековието; древни замъци, каменни къщи, църкви… Огромният
храм „Св. Антоний Падуански“ ни позова за кратко молитвено
поклонение. Този светец от XIII век винаги е изобразяван с дете в
ръцете, тъй като е покровител на безпризорни деца и болни хора. За
това, че много е славел Бога, езикът на св. Антоний и до днес се пази
нетленен в мощехранителницата — както нетленна е запазена в
Рилския манастир ръката на св. Иван Рилски, с която е благославял…

Западна Европа като че ли не се страхува от липсата на граничен
контрол — от Италия във Франция сме минали през нощта и никой не
е попитал: „Накъде отивате, хора?“

* * *

През 1940 година, когато нацисткият ботуш прегазвал Европа,
един двайсет и пет годишен швейцарец пристигнал в малкото селце
Тезе в Бургундия.

Той мечтаел да събере хиляди християни в една обща молитва за
мир, която да победи войната! Така преди повече от половин век брат
Роже Шуц основал религиозната общност в Тезе, където и до днес се
събират хора от различни националности. При срещата с него и негови
събратя осемдесет и три годишният баща на комуната сам призна
колко трудности е преодолявал и преодолява по пътя на своята цел.
Той избрал точно това място в Южна Франция, защото е далече от
големите градове. Младият юноша от Швейцария поискал да остане
тук завинаги, но не знаел дали ще се откъсне окончателно от страстите
на светския живот. Затова написал писмо на жена, чийто живот
преминал в инвалидна количка. В редовете му се съдържал въпрос: ще
мога ли да се отрека от суетата на земния свят и желанието да имам
свое семейство заради Бог?

Отговорът пристигнал бързо: „Делото Ви е боголюбиво. Ако
основете манастир, Светият Дух ще Ви направлява до края на дните
Ви.“ Роже Шуц дал обет, че няма да създаде семейство, а ще води
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молитвен, съзерцателен живот. През изминалите десетилетия
основателят на манастира тук не приел църковна титла: той останал
равен по звания със своите братя монаси, облекли бялата мантия на
смирението за цял живот. Те също са дали обет за безбрачие, за
скромен, обикновен живот. Живеят единствено от своя труд — духовен
и физически.

Не приемат дарения; нищо, дори семейна наследственост. С част
от своите приходи те подпомагат финансово нуждаещите се и млади
хора, които нямат средства да посетят комуната — нещо, в което се
убедихме и ние като гости.

През 60-те години братството започва да кани миротворци от цял
свят с надеждата, че може да укрепи духовното единство на вярващите
и така да се усили молитвеният дух на земния мир. Доколкото по това
време в цяла Европа се забелязва отлив на младото поколение от
традиционното църковно богослужение, предпочитанието на
домакините се насочва към гостуващи младежи и девойки до
трийсетгодишна възраст.

Храмът на Тезе („Л’еглиз“) е ниска постройка, която събира пет
хиляди богомолци, насядали по пода. Сутрин, обед и вечер от
камбанарията се чува звън, който приканва за молитви. Четат се откъси
от Евангелието, преведени на различни езици, в зависимост от това от
кои страни са пристигнали тази седмица гости — участници в
молитвите.

„Музиката по време на молитвите в Тезе идва от Небесата —
сподели младият бизнесмен Станойко от Воеводино. — Тя може да
измоли от Бог онова, за което понякога дипломацията е безсилна: мир
и човешко благоволение.“

След времето на общите молитви християните се делят по
възраст в самостоятелни групи. Юношите си говорят за опасността от
наркотиците и свободната сексуална любов преди брака. По-
възрастните споделят личен религиозен опит.

Във вторник, докато нашата българска група гостуваше на
общността, в Тезе пристигна Хемиш Джеймсън, епископ на
Англиканската църква от диоцеза Бънбъри в Австралия. Преминал
шейсетте, той разказваше как преди тридесет години при тях е
започнала реформа за приобщаване на младите хора към църквата, а от
две-три години теолозите на диоцеза мислят за нови промени. В сряда
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пристигна със съпругата си пастор Робърт Харис от
Презвитерианската църква на щата Индиана в САЩ. Той наложи
мнението, че колкото и да се стреми към евангелски добродетели днес,
младият човек се влияе от пагубното въздействие на малкия екран,
който възпитава в егоизъм и насилие…

Барбара Шенклер от Мюнхен, довела за трети път група ученици
от Германия, предложи: „Ние трябва да имаме две крила на църковен
живот: за младите и за старите хора.

Преди да дойдат в Тезе много свещеници, пастори, богослови
мислят, че само в тяхната църква няма младежи. Тук се убеждаваме, че
навсякъде е така. Длъжни сме да търсим нови евангелски методи за
усилване на младежките добродетели.“

Четирийсет годишната Габи от Методистката църква в Чикаго
попита: „Кой днес може да застане против заразата със зло от някои
филми на телевизията?“ „Всички ние — отвърна й Дороти от
Холандия, изпълнявала християнска мисия в Танзания. — Нали към
силата на доброто са насочени всички наши молитви и действия?“

Пристигнал за първи път в Тезе и останал повече от два месеца,
двайсет и три годишният Роберт Кото от Кения сподели мечтата си:
„Моите родители са католици. Когато отново се върна при тях, ще
стана свещеник в нашия град. След време ще се опитам да основа
общност като тази, макар да зная от брат Роже колко трудно е
единството.“

В началото мнозина са изненадани от скромния бит, от липсата
на съвременни забавления. Но в края на престоя те започват да мечтаят
за още една седмица в блажения рай.

Някои идват тук за втори, трети път. В подножието на хълма,
където е църквата, има езеро с изворна вода, а край него параклис с
иконите на Иисус Христос и Света Богородица.

Край иконите хората поставят речни камъчета с думи за
благодарност. Върху едно от тях някой е написал на немски: „Господи,
обичам Те повече от своята душа!“

В Тезе се осигурява време, място, възможност на различните
националности и религиозни общности да извършват свое
богослужение. Един български и един руски свещеник от
Православната църква отслужиха Света литургия в старата църква от
XII век… Дните до 23 август минаха като миг. Когато си тръгнахме от
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това богоизбрано място, пожелахме да се върнем отново! Нещо повече
— решихме и ние да намерим място в България, където да основем
общност за молитвени срещи, за въздействащи разговори на млади
хора. Спомнихме си, че и брат Роберт от Кения искаше да намери в
Африка хълм за спасителни миротворци. И епископът от Австралия
имаше подобна амбиция за реформа на тяхната нова църква…

И пастор Харис пожела да издигнат огромен дом на мира в щата
Индиана… И още стотици, навярно хиляди издигнати хълмове по
земята могат да дадат подслон за децата на един нов, благоразумен
свят. Вече си представяхме как ще го променим към добро, без войни и
вражда между хората. Защото младите хора така много приличат на
Ангели, възвестяващи на земята нейния обетован, божествен мир…

… При пристигането ни преди зазоряване в Париж върху тъмния
фон на Айфеловата кула светеха три огромни цифри: 495. Под тях с
малки букви беше написано, че толкова са дните до началото на 2000
година. За мнозина Тезе е Църквата на третото хилядолетие…

Когато преживявал на о. Света Елена в заточение, Наполеон
казал на един от своите приближени: „Христос е най-великият
пълководец, защото воюва и побеждава без оръжие.“

Тези редове написах с перо от гълъб от площада „Сан Марко“
във Венеция. Дано те да се превърнат в птици и изпълнят нашите
добри човешки помисли. Заради вярата ни, че Бог е наш Баща и всички
ние сме сестри и братя, независимо от това къде сме родени.

1998 г.
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КОГАТО АНГЕЛИ ПЪТУВАТ, СЛЪНЦЕТО ИЗГРЯВА

Но сега, Господи, Ти си наш Отец; ние сме
глина, а Ти — наш ваятел, и всички сме дело на
Твоите ръце.

(Ис. 64:8)

На 31 май сутринта времето в Хамбург беше облачно, ръмеше
дъжд. Но когато по въздух, суша и вода тук се събраха стотици хиляди
християни от цял свят, стана светло. Следобед при откриването на
празниците „Католикентаг — 2000“ на площада пред общината изгря
слънце. Така мнозина повториха старата германска поговорка: „Когато
ангели пътуват, слънцето изгрява.“

Съдбата направлява живота на Хамбург по мащабите на вечните
градове. През XII век Фридрих Барбароса му дава права на
пристанище на Елба, а през следващите столетия тук се изсипват
богатства от далечни земи. По-късно само за пет години (1806–1811)
войските на Наполеон превръщат по-голяма част от аристократичния
блясък в руини… Въпреки пораженията, Хамбург има пулс на
състезател: високи амбиции, динамично развитие, световна класа.
Хиляди моряци, пристигнали от близо и далече, пожелали да останат
тук завинаги. Португалски, холандски, испански, датски, китайски
граждани закупували земя, изграждали жилища в своя национален
архитектурен стил, който и до днес придава колорит на града. Втората
половина на XIX век е време за въздигане и разцвет на културни и
научни институти, на храмове и паметници…

Днес градът брои близо два милиона население, поддържа 316
линии с големи пристанища на света и приема повече от 16 хиляди
кораба годишно… През последните години на XX век той е не само
търговско, финансово, научно средище, но и космополитен център за
разнообразни световни срещи и изложения. Неслучайно и
християнските празници „Католикентаг — 2000“ тази година се
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проведоха в Хамбург. За целта световният град беше отбелязан върху
фотос на земното кълбо със стрелка — тук се случва нещо значително!

Още през XVI век холандци и испанци, преследвани в родните
си места заради вярата, намират спасителен пристан по германските
земи и приемат духа на Реформацията. Но ако в миналите столетия
между католици и протестанти е съществувал дух на разделение,
спорове, конфликти, „Католикентаг-2000“ доказа пътя на
благоразумното бъдеще. При откриването на площада няколко
момичета раздаваха на поканените гости за тържествата емблема на
пясъчен часовник. „ВРЕМЕТО Е НЕГОВО“ пишеше и на огромни
табели върху сградите с нарисуван пясъчен часовник… Вечността,
присъща на Бога, на този юбилеен празник беше разделена в три
основни теми за дискусии: време за ближния, време за образование,
време за справедливост. Основна тема на „Католикентаг — 2000“
отново беше осъзнатата необходимост от единство и уважение между
всички вярващи хора… Празникът продължи пет дни.

Програмата на тържествата включваше повече от 1500 различни
инициативи, описани в книга от 500 страници. Гостите, колкото и да
съжаляваха, че не могат да присъстват на всички концерти, изложби,
дискусии, станаха участници в общата литургия край пристанището на
Фишмаркет (Рибен пазар).

Гласът на говорещия, усилен от мощни предаватели, се чуваше
ясно: той напомняше за дълга на богатите хора да помагат на бедните;
силните държави да благотворят на по-слабите; егоизмът да се
превърне в любов и милост към страдащите…

Мнозинството от присъстващите не виждаха трибуната и човека,
който проповядваше, затова гласът му идваше сякаш от самото небе.

Понеже няма храм, който може да побере 350 000 души, колкото
бяха гостите, повече от срещите се провеждаха в панаирните палати.
Тук бяха събрани представители на християнски мисии и ордени,
проникнали в най-различни точки на света, за да благовестят и да
извършват милосърдна дейност.

Нашата българска група от 20 човека, поканена по линия на
хосписите, взе участие в няколко дискусии за грижи към болни и
страдащи хора в последния период на живота им. Посетихме
литургията в осма палата. Там се виждаше само един кръст, а десетки
насядали на столове от двете страни се молеха на глас — да бъде Бог
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милостив към страдащите и да усилва тяхната вяра в небесното
царство. В дванадесета палата деца, облечени като птици, играеха,
пееха, канеха към своята група преминаващи гости. В съседство
цивилни сестри жозефинки разказваха за работата си с млади
семейства, заплашени от развод… По-натам, скрит зад две „златни“
завеси, подаваше глава „Златен телец“ със златни долари и марки на
главата.

На всеки посетител се предлагаше да напише какво мисли за
парите. Високо дългокосо момиче написа с големи букви:

„Прекомерното натрупване на собствени пари вреди на вашия
характер, спрете ги!“ Огромна снимка показваше кръвта на хиляди
убити от оръжие, струващо милиони.

Само на стотина метра от палатите в Гнаденкирхе (Църква на
милостта) група жени и момичета дискутираха защо жената е
недостойна за свещенодействие като мъжа. Някои посетителки се
дразнеха от женските амбиции да докажат своето равноправие; други
искаха да се включат в подписката, че Ева има еднакво достойнство с
Адам. Пъстър свят, възгледи много…

Сутринта след неделното богослужение няколко човека от
нашата група тръгнахме на разходка и ненадейно попаднахме в
квартала Санкт Паули. Тази старинна част на Хамбург има еротичен
музей и слава, сходна със славата на площад „Пигал“ в Париж. По това
време в Хамбург улиците с червени светлини са толкова безлюдни и
тихи, че ако не са рекламните витрини на жените за удоволствия чрез
заплащане, човек би помислил, че е сгрешил посоката към храма „Св.
Йосиф“. Божият дом, строен преди повече от столетие, се намира
между шумните барове на публичните домове, събрали в нощната си
утроба жени на различна възраст от пет континента. В този град
държава още от миналото са акостирали кораби от далечни земи.
Някои моряци оставали в него за кратко, други за седмици или месеци.
Затова недалече от пристанището на Елба се появили и стаите за
госпожици, които предлагат телата си на моряци и самотни мъже…
Сутрин, щом последните посетители напуснат публичните домове и
„Гросе Фрайфайт“ (Голямата свобода) утихне, над Санкт Паули се чува
звън на камбана. С него „Св. Йосиф“ кани своите верни на литургия.
Тук пристигат семейства от различни националности, поселени от
десетилетия в Хамбург и взаимно свързани чрез вярата в Христос. „Св.
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Йосиф“ е от малкото католически църкви в града на църковното
реформаторство, затова тук често се чуват молитви на славянски
езици. На неделните литургии пристигат дори монаси от различни
мисионерски ордени, пръснати по света. Тези мъже и жени, облечени в
расо, за първи път преминаващи по „Гросе Фрайхайт“, отвръщат
погледите си от витрините на еротичната стока, защото понякога
снимките и реалната гола плът не могат да се различат.

От един локал в края на улицата излезе жена, облечена в кожено
яке и с къса пола. Твърде хубава, висока, слаба, тя навярно
наближаваше четирийсетте, ала възрастта й не можеше да се определи,
тъй като гримът на лицето й беше положен като карнавална маска. Без
съмнение тя беше от жените, които печелят чрез тялото си. На ръката й
висеше малка дамска чантичка и това сякаш беше цялото й имущество.
Непознатата тръгна към църковния двор, този неделен ден изпълнен с
гости заради младоженците, току-що венчали се в храма.

Дамата от другия тротоар на улицата се провря сред гостите,
стигна до отворената врата на църквата, огледа всички наоколо, сякаш
искаше да се увери, че тук няма познати за нея хора. После се отправи
със сигурни стъпки към статуята на Света Богородица, молитвено
простряла ръце над онези, които търсят нейното свято застъпничество.

Светлолика млада монахиня почистваше масата след
тържеството. Тя събра в кошница всичките цветя, оставени от
сватбарите за храма, и мина край пейките. Не се въздържах от
изкушението да я попитам коя е странната слаба жена, коленичила
пред статуята. Момичето на Христос, като разбра, че съм от гостите за
празника, отвърна спокойно:

— Това е жена от Португалия, която търси нов път за своя живот.
Молим се Бог да й помогне чрез Своя промисъл с най-доброто за нея.
Затова този храм, изненадващо за хиляди гости, е изграден точно на
това място — сред „Голямата свобода“…

Като мина до молещата се под статуята, девойката на Христос й
подари роза. Дамата вдигна глава и благодари…

До вечерта си мислех за съдбата на непознатата, навярно
пристигнала преди години отдалече, за да търси работа…

Мислех си за греха и светостта; за свободата, с която Бог ни
дарява. А когато осъзнаем, че не можем да вървим повече в избрания
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от нас път, Той ни подава ръка и пита: „Отказваш ли се от порочната
свобода, дете Мое?“

* * *

Слънцето ни съпътстваше през петте благословени дни в
Хамбург сякаш за да докаже, че мирът, доброжеланието и
всеопрощението са пътят към рая, който цъфти на земята. И ние сме в
него. И Бог е във всеки от нас…

2000 г.
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ПО КРЪСТНИЯ ПЪТ НА ВОЙНАТА

И ми каза: не запечатвай пророчествените
думи на тая книга, понеже времето е близко.

Неправедният нека върши още неправда;
нечистият нека се още скверни; праведният нека
върши още правда, а светият нека се още
осветява.

Ето, ида скоро, и отплатата Ми е с Мене,
за да въздам всекиму според делата му.

(Откр. 22:10–12)

Когато казах в София, че тръгваме на поклонническо пътуване
към Босна и Херцеговина с автобус, признанието възбуди недоумение:

„И какво ще правите там, щом из онази земя все още мирише на
война?“ — питаха близки.

„Тъкмо затова отиваме. Ще посетим едно селце, където Света
Богородица се е явила през 1981 г…“ — започнах да обяснявам.

„Ти вярваш на такива измислици?“ — прекъснаха ме, преди да
съобщя онова, което очаквах да видя.

Да, вярвах, защото с очите си вече бях виждала чудеса, които
сама не знаех как да си обясня и споделя — те не можеха да се
разберат от нашите знания; дори науката не успяваше да даде отговор
за тях.

В чудесния майски ден на тази последна година от XX век
тръгнахме по пътя към Загреб с последна точка на поклонението в
Меджугорие. Тръгнахме заради вярата, че Бог ни е поканил на Своя
юбилей и ще бъдем ведно с други вярващи в Него.

Но докато пътувахме към Херцеговина, почти постоянно
изпитвахме скръбта от разрухата, останала като незарастваща рана
през последната война.
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* * *

Меджугорие носи името си в картина — селище, оградено от
планини. То се е сгушило в земята на Херцеговина, а красивата
Адриатика е само стотина километра южно от него. Лозарство,
тютюнопроизводство, градинарство бил основният поминък на
населението допреди половин век. По-младите тогава тръгвали на
гурбет в Германия, Италия, Франция, Австрия…

През 1936 г. жителите на няколко паланки започнали
строителство на голям храм в центъра на селището, където за
празничните неделни литургии се събирали стари и млади.

Някои семейства от близки по-малки селца изминавали пеша
близо десет километра, за да получат причастие и да бъдат в обща
молитва с хора от други селища. Хората тук вярват във възкръсналия
Христос и спасението на душите.

Когато през последните три десетилетия започва да се говори, че
Света Богородица се е явила във Фатима (Португалия) и Лурд
(Франция), за да предскаже събития и да помогне с дела, дори някои
местни свещеници на Меджугорие отсъдили, че явяването й е
невъзможно! Но през юни 1981 г. на хълма североизточно от центъра
пред очите на няколко изумени деца се явява жена в светли дрехи и с
венец на главата. Тя разговаря с малките, а на въпроса коя е, отвръща,
че е Божията майка. Децата се връщат в домовете си, разказват на
родители и близки за нея, но никой не вярва на думите им.

Следващите дни тя отново и отново се явява, за да каже, че по
тези земи ще настъпи война. На децата небесната гостенка
препоръчва: „Молете се! Молете се за мир! Ако знаете колко ви
обичам, бихте плакали от радост.“

Случаите са удивителни, но след време — забравени.
Когато през 1991 г. в Сърбия започва ужасната драма на войната,

насилието, деленето, стари и млади в Меджугорие си спомнят, че
Госпа (Света Богородица) е предсказала трагедията. Тогава всеки ден в
големия храм се събират стотици хора, за да молят невидимата
застъпница да спаси семействата и домовете им от разрухата. Нещо
повече: местните поселници молят Бог да прости на враговете им —
военните, у които е оръжието за унищожение… Чудото не закъснява:
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седем пилоти от сръбската армия, получили заповед да унищожат
Меджугорие, дават служебни показания, че всеки път, когато се
спускат над местността, плътни облаци им пречат да разтоварят
бомбите. А в небето между двата хълма над селището местните хора
видели изписана думата МИР…

Днес Меджугорие, заедно с близките махали, събрани ведно, е
център за поклонение на вярващи християни от много страни. След
войната преди осем години много от младите хора са се завърнали в
родното си място и го превръщат в живописен кът с частни хотели за
поклоннически туризъм, цветни градини, магазини. В последните
години светилището е посетено от 25 милиона богомолци. Катедралата
от 1936 г. вече е малка да побере външните гости, затова в близост до
нея са построени нови молитвени домове. Тук са описани случаи на
изцеления, на разкаяние, обръщане към вярата…

Служат се утринни и вечерни литургии; за всички гости се
предлага причастие. Много чужденци, посетили Меджугорие за първи
път, искат да останат седмици, дори месеци… На паркинга за автобуси
спират пътници от Бразилия, Карибите, Иран, Корея, Германия,
Австрия… Някои отиват до мраморната скулптура на Света
Богородица недалече от храма и коленичили, се молят за себе си и за
свои близки. Други обикалят на колене три пъти. Молят се хора в
инвалидни колички, плачещи, скърбящи, очакващи милост…
Евангелието в катедралата се чете на различни езици според това от
къде са пристигнали нови гости.

* * *

Нашата първа българска група пристигна на 6 май 1999 г.
Организирано от сестрите евхаристинки при католическия

манастир „Св. Йосиф“ в София с благородното спонсорство на
австрийското сдружение „Приятели на Меджугорие“, бяхме
пропътували 1480 км за вярата. И видяхме с очите си истината — в
Меджугорие няма следи от последната война, завършила преди пет
години. Бяхме настанени в три частни пансиона, удобни и чисти като
хотелите на Западна Европа.
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Гостоприемството на местните хора е първото, което ни очарова.
По време на закуската ни на следващия ден в 7:45 в утринната емисия
на местното радио съобщиха за българското присъствие. Беше неделя.
След час на празничната литургия в новия молитвен дом бяхме с братя
и сестри от Италия и Бразилия. В края на проповедта италианският
свещеник призова от амвона всички присъстващи да се молят за
доброто бъдеще на България. Нашата група отвърна с „Амин“!
Станали на крака, изпяхме „Христос Воскресе“. После всички се
молихме за доброто бъдеще на Бразилия — присъстващите вярващи
отговаряха с „Амин“! После за бъдещето на Италия… И младите
италианци отговориха с „Амин“, после също изпяха за възкръсналия
Христос! Тук местни хора и гости имат чувството, че са братя и сестри
от Един Баща. Това усещане за едно цяло и общ език изпитахме с
благоговейна радост и ние.

Още същия ден следобед, макар термометърът вън да отчиташе
32 градуса, цялата ни група от десет сестри евхаристинки и 45 миряни
тръгна на поклонение към възвишението, където за първи път Света
Богородица се е явила на децата. Местните хора твърдят, че ако човек
измине бос пътя от шосето до Кръста на хълма, каквото поиска от Бог,
ще се изпълни. Още в началото срещнахме поклонници от Южна
Корея, Германия, Франция. Те се изкачваха боси и мълчаливи, унесени
в своя молитва. Един кореец носеше на раменете си момче инвалид.
Двамата бяха боси. Някой каза на английски, че Бог ги пренася по пътя
на вярата! Камъните бяха малки, остри, пареха. Няколко човека от нас
също се събуха: те искаха да преживеят част от мъчението, когато
Иисус Христос е носел Кръста Си към Голгота… Събрани около
кръста на мястото, посочено от децата за явяването на Госпа, всеки
човек се молеше за нещо, което би желал да получи. После всички се
молихме за мир в онези земи на бивша Югославия, които все още са
заплашени от военна сила.

Вечерта Евангелието в катедралния храм беше прочетено на
осем езика. Следващата вечер — на дванадесет. Стотици хора, излезли
от храма, поискаха да видят Светата Дева така, както се е явила преди
19 години на четирите момичета и двете момчета. Някои насочиха
камери и фотоапарати на юг, където залязваше слънцето, тъй като
очакваха тя да дойде от светлината. Една жена от Португалия каза, че я
видяла сред множеството хора в бели дрехи. Друга беше чула гласа й:
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„Помагайте на страдащите!“ Трета… Всеки я чуваше и виждаше така,
както искаше да я срещне в живота — красива, добра, милосърдна.
Казват, че тя се явява за предсказания и помощ на вярващи християни
на Запад, тъй като те най-често я призовават в молитвените си
броеници. За хората с упование в Бог нейното явителство не е чудо, а
реалност. Затова все по-често я наричат Кралица на Мира и знаят, че в
небесната си утроба тя носи любов, утеха, сила.

На следващата сутрин след закуската се изкачихме на втория
хълм с огромен мраморен кръст, който се вижда от центъра на
селището. На 14 спирки по пътя сестра Марта четеше молитви към
Божията майка, предала Единородния си Син в жертва за изкуплението
на човешкия род. Молитвите се отнасят към всеки човек: „Научи ни да
разбираме смисъла на жертвата в нашия живот и всеки път, когато Бог
ни дава изпитания, да откриваме Неговия промисъл за доброто на
нашата душа.“

В следобедните часове посетихме общността „Полето на
живота“, където 90 момчета наркомани се лекуват само с труд и
молитва. Общността е на пет километра от центъра, основана е от
сестра Елвира, монахиня от ордена на Сестри на милосърдието в
Италия. Тя напуснала своя молитвен кръг и започнала да събира
момичета и момчета на Рим, зависими от опиати. В началото създала
условия те да се изолират от вредната за тях среда и без медикаменти
постигнала добри резултати. По-късно такива комуни били основани в
различни градове на Италия, а благородното дело се пренесло в по-
големи градове на Европа и по целия свят. В „Полето на живота“
средната възраст на момчетата, лекуващи се от наркотична зависимост,
е 25 години. Всички тук наричат сестра Елвира Майка на комуната…

В магазините за сувенири около храма в центъра на Меджугорие
местни търговци проявиха изключителна щедрост: картички за
спомен, пръстени, броеници бяха раздадени „за всички сестри и братя
българи от групата“. Г-н Жаркович изпрати две дарения: голяма стенна
броеница за епископ Христо Пройков, Апостолически екзарх на
Католическата църква в България, и голям инкрустиран кръст за
епископ Йоан, игумен на светата Рилска обител… За домакини и гости
на Меджугорие Църквата не се дели на Православна, Католическа,
Протестантска, дори мохамеданска — тук вярата и доброто сърце са
достатъчна мярка на доказателство, че вярваш в Бог.
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Навярно затова много хора и от нашата група поискаха да
останат задълго. Но тръгнахме.

* * *

По серпентините на шосето, което само след час се спуска към
гр. Мостар, пеехме благодарствени песни. Преди да стигнем първите
къщи на пострадалия през последната война град, някой в автобуса
напомни, че вековният му символ — каменният мост над р. Неретва, е
унищожен съзнателно от вражеските самолети при въздушните
нападения. От височината се виждат разрушени и подновени жилищни
сгради, храмове на християни и мохамедани. И преди войната, и днес
хората с различно изповедание живеят заедно, говорят един език,
пазаруват в общи магазини, помагат си при нужда…

Младият отец Йосиф, енорийски свещеник, ни прие в храма
„Мария — Майка на Църквата“. Изграден преди 20 години от стъкло и
алуминий в съвременен стил, храмът отвън прилича на звезда.
Свещенослужителят посочи покрива, разрушен през войната, но вече
частично възстановен.

— Шест години тук служихме литургии без покрив, а винаги
беше препълнено с вярващи. Бог чу молитвите ни, оцеляхме. Ние не
разбрахме защо се случи този кошмар, каква е вината ни. Затова днес
много разчитаме на младите хора, на християнското им възпитание.

В салона на енорийския дом момичета и момчета свиреха на
китари; те пееха за необходимостта да простим на враговете си, ако
искаме да имаме по-добро бъдеще…

Но пътят от новия мост на река Неретва към столицата Сараево е
изпитание за човешката съвест: разрушени, опожарени къщи спират
дъха пред картината на онова, която се е случило преди няколко
години. Дори пролетната хубост на красива Далмация не успя да
прогони мислите за страданията и жертвите, които понесоха хората в
Босна и Херцеговина.

За тази война ние, обикновените хора, бяхме чели от вестниците;
гледахме демоничната сила на черните ангели от екрана на телевизора.
В началото на 1996 г. католическият вестник „Истина — Veritas“
публикува отворено писмо на млада монахиня от католически



29

манастир в Босна. Тя описваше кошмара за изнасилването й в светата
обител от няколко сръбски военни и в резултат на това — натрапената
й нежелана бременност. В обръщението си към вярващите хора по
света, където разпращаше посланието си чрез медиите, тя
съобщаваше, че няма да прекъсне бременността от незнайния
насилник, за да не извърши грях, като погуби човешки живот! Няколко
дни мислех за този случай. Дали пък Бог не е решил да извърши обрат
в библейското отношение към жената? Обратно на тълкуванието за
изкусителката Ева, сестрата в Босна е била изнасилена, за да остане
невинна. Хищникът е извършил подлото си деяние и е отминал;
разчитал е на физическата сила, властта, оръжието. Написах й писмо
чрез католически вестник, но не знаех дали го е получила; тя вече
беше решила да напусне обителта и да се върне при родителите си.
Сега очите ми я търсеха из полето със зеленчукови градини, пред
домовете на боголюбиви хора; опитвах се да я разпозная сред майки с
малки деца, на които Бог е обещал добро бъдеще. Може би съм я
срещнала заради силното си желание? А навярно нейната съдба не е
единствена за тези места, където войната показваше страшното си
лице чрез насилие и смърт?

В големите жилищни блокове на Сараево, частично разрушени
от бомби, днес отново живеят хора. Раните на спомена не са зараснали:
в съседство с обгорените балкони се виждат антени на телевизията.
Бригадите за възстановяване на разрушенията ще имат работа за
години. Около 5 хиляди деца и 9 хиляди възрастни са убитите само в
този град. Съдбата на много прокудени и изселили се от кошмара на
войната все още е неизвестна. Затова не се знае дали в грамадите на
руините от високи жилищни блокове няма неоткрити жертви.

Тук 90% от жителите са мохамедани, 10% — християни:
католици и православни. Но съжителството между тях никога не е
било повод за вражда, а във вярата са проявявали толерантност, защото
знаят, че Бог е Един за всички. Онова, за което нашата българска група
се молеше в храма „Сърце Иисусово“ на града, беше никога подобна
участ да не сполети отново този красив град, жителите му… И скъпата
ни България!

Шосето към градчето Олово минава край огромното ново
гробище на Сараево. То се виждаше в далечината с еднакви, подредени
в редици светли гробове — жертвите на войната.
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Въздъхнах и внезапно си спомних 1975-а, когато сама, с раница
на гърба, тръгнах по пътя на Първа Българска армия в Унгария. Бяха
изминали 30 години от края на Втората световна война. В градчето
Харкан тогава посетих голямото българско гробище на загинали
войници, предимно български, от последната фаза на войната. Тези
млади мъже и момчета не са се върнали в родните си къщи. Имената
по техните вече потъмнели надгробни камъни трудно се разчитаха, но
две възрастни жени не бяха забравили драмата, оставила незаличими
следи върху тяхната памет… Сега, недалече от жертвеника на Сараево,
се питах дали след 30 години събитията на тази последна война тук ще
се помнят. Дали белите камъни ще потъмнеят? Дали политическите и
военните страсти ще станат по-благоразумни и човеколюбиви?…
Въпросите ми продължиха до църквата в Олово.

* * *

Тук, на десетина крачки пред входа на храма „Света
Богородица“, изграден през 1930 г., има голям оброчен камък, останал
от времето на първия манастир, издигнат на това място през XIV век.
От него тръгвали монаси да разпръснат по незнайни места светлината
на вярата в Иисус Христос. И днес куполът на храма се вижда високо в
скалите, над които минава пътят от Сараево. В този район са повече
хората с мохамеданско изповедание, затова в околните градове и села
се виждат джамии. И тук, в градчето на богатите оловни рудници,
царувал мир:

— Но как, защо започва голямото зло, ние не знаем — отец
Бенислав, монах свещенослужител в християнския храм, огледа и ни
показа пукнатините, останали от преди седем години при една от
атаките на военните. — Покрих чашата с причастието и го внесох в
олтара, защото вярвах, че Бог ще пощади свещеното място… Така
стана. Една джамия на 500 метра по-долу беше унищожена до основи
само за половин час и Олово даде своите първи жертви…

От векове в разгара на лятото за Голяма Богородица през август
тук се събирали християни от съседните селища, за да благодарят за
живота и плодородието на земята. С волски кола и каруци те
пристигали с цветя, веселие, големи хлябове и оставали два дни, за да
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изпълнят традицията на своите предци. По-късно започнало
изселването им от тези земи, оставали все по-малко; но идвали на
осветеното място дори когато първият манастир бил разрушен и от
него останал единственият обгорен камък.

За шест века само два пъти християните от съседни села не се
събирали — през 1943 година, когато Втората световна война стигнала
до Олово. И през 1992 година, когато сръбски военни части се
настанили на два километра от църквата.

Тогава пътят за Сараево и съседните селища бил прекъснат.
Страхът, разрухата, отчаянието обземали земята и душите на

всички поселници. Гласът на ходжата не спирал да моли Бога за
милост, а отец Бенислав, останал единствен свещеник, сутрин и вечер
отслужвал сам Света литургия с молитва за мир!

Въпреки надеждите му седмица преди Успение Богородично на
15 август 1992 г. той разбрал, че тази година в храма няма да дойдат
вярващи. Жените от съседните къщи попитали духовника защо е
толкова тъжен, а той им напомнил за предстоящия светъл ден, когато
ще бъде сам…

— Но сутринта, когато изнесох Евангелието от олтара, видях, че
на пейката имаше хора. Осем жени християнки, десет мохамеданки,
двама военни от армията бяха пристигнали и тяхното присъствие
сякаш изпълваше вселената! Не бях сам, в храма се молихме да се
спаси нашият малък град и земята на Босна! — разказваше спомена си
отец Бенислав, когато седяхме в двора на „Света Богородица“.

Нашето въображение повтаряше с неотразима сила деня на 15
август 1992 г. Ние също бяхме гости за празника.

Когато се върнахме в София, писах много, предлагах на
различни вестници и списания. Ала светските издания, претоварени от
истини за престъпността, за нови войни и екзотични страсти, не
публикуваха редовете ми за новия живот в бивша Югославия. Малко
по-късно прочетох мисълта на Елиас Канети: „Какъв писател съм аз,
ако не мога да спра войната?“ Бях преживяла романтичната му
заблуда. А аз съм малък, беден, неизвестен човек. Моят глас е
безмълвна молитва, той не се чува. Но вярвам, че една молитва може
да спре добре подготвен за война мъж. Вярвам, че когато тя излиза
като вик от сърцата на хиляди майки, може да отмени полет на
бомбардировач! Защото думите се превръщат в спасителни ангели,



32

които с добро чудо могат да спрат ангелите на злото. Ако хуманният
глас на нашата съвест, на творчеството не изпълни своята мисия, как
хората ще повярват, че любовта наистина е по-силна от
човеконенавистните страсти и интереси? Тази моя вяра остава
изконна. Защото зная, че любовта на човешкото сърце е и невидимото,
но всемогъщо оръжие на Бога.

Ето защо, добри хора, молете се! За онези, които вярват, че това
има смисъл, Небесната царица ще повтори: „Ако знаете колко ви
обичам, бихте плакали от радост!“

2000 г.
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ПЪТУВАНЕ КЪМ ДРУГИЯ СВЯТ

Но звярът биде хванат, а с него заедно и
лъжепророкът, който беше вършил личби пред
него, та заблуди ония, които бяха приели белега
на звяра и се кланяха на образа му.

(Откр. 19:20)

В програмата за пътуване до Метеора в Гърция беше написано:
Час на тръгване — 22 часа, 1 ноември 2002 г.; място на тръгване —
Руски паметник. Половин час по-рано се събрахме: двайсетина
ученици на възраст от десет до шестнайсет години, четири учителки,
шестима родители, непознати туристи, записали се за екскурзията.
Децата бяха от елитно софийско училище, опитваха се да изглеждат
спокойни, но нетърпението от пътуването им личеше; хапваха леки
закуски, пиеха кафе за предстоящата безсънна нощ. В 22:10
потеглихме. Шофьорът обяви по микрофона маршрута: София —
Солун — Паралия — Метеора, и пъхна ръка в чантата с дискети за
видеото. Нашият богослов беше решил да разкаже за християнството в
Гърция, но от неудобство се въздържа. Филмът, какъвто най-често се
намира в кошницата с репертоара и на малкия тв екран вкъщи —
екшън за развлечение. Щем не щем, гледаме: пътуваща из градовете на
САЩ рок група отвлича петнайсет годишния Милър. В един от
хотелите непълнолетното момче е изнасилено от три по-големи
момичета. После той (и ние) трябва да гледаме как фенът на групата
застава на ръба на покрива на хотела и започва да крещи: „Аз съм
златният бог, друсам се и така се кефя!“ Има още какви ли не истории
за наркотици, секс, хомосексуални изповеди, подбрани за групата от
ученици. В края на филма златокосата Пени предлага на Милър да
избягат в Мароко, а той я разочарова:

„Не искам. Аз съм от другия свят, вашият не ми харесва.“ И се
разделят.
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След като екранът на видеото угасна, видях, че само учениците
от елитното училище не бяха заспали, а се забавляваха с коментар за
гледаното. Неудобно беше след полунощ да започне беседа за вярата
— думите на учителя по религия нямаха допирни точки с гледаното на
видеото.

По съмнало пристигнахме в Солун и започна разходка с местен
екскурзовод из огромния град: история, забележителности, църкви.
Импозантен по размери е огромният, все още недовършен храм,
посветен на свети апостол Павел, проповядвал със страст и вяра по
тези места… Децата най-много се впечатлиха от голямата скулптура на
Александър Македонски на морския бряг; харесваха им уличните
кафенета с кафе фрапе; изумяваше ги разликата в цените между
Гърция и България. Няколко момичета пък се гмурнаха в древността
на града с античната култура. Стефания и Първолета от десети клас
признаха, че за това са дошли — имат намерение да продължат да
изучават древни езици и култури…

След безсънната нощ в автобуса, уморени от ходене пеша и
срещи с историята на Солун, вече с нетърпение очаквахме следобедния
час, когато трябваше да тръгнем към курортното селище Паралия на
Егейско море.

Пристигнахме по тъмно. В автобуса съобщиха програмата за
следващия ден и ни настаниха в хотел с три звезди. Бях в една стая с
приятелката ми Мадлена, учителка по математика в училището.
Взехме душ, полегнахме за двадесет минути, но малко преди вечеря на
вратата ни се почука. Мадлена стана, отвори и с почуда видяхме
хубавото момче Иво от десети клас. Той стоеше гол до кръста,
положил сутиен на гърдите, гримиран, с начервени устни и я попита:

— Госпожо, знаете ли колко е часът?
— Деветнадесет — отвърна му.
Иво сложи ръце на лицето си, уж от срам пред нас, както беше

направил Милър от филма в автобуса, докато момичетата го
изнасилваха:

— Защото, госпожо, току-що в нашата стая поискаха да ме
обезчестят и аз реших да ви се оплача. Не видях, не помня кой точно го
направи — засмя се и тръгна спокоен, че го е съобщил.

Така и не разбрахме играеше ли, или наистина му се беше
случило. Не проявихме излишно любопитство, от наша страна нямаше
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и намек за укор. Мадлена още в София ме беше предупредила, че при
тези деца строгият тон не върви, не търпят нравоучение. Но сега, щом
след неканения гост затвори вратата, тя не се въздържа и каза ядосано:

— Родителите на Иво са много богати; имат всичко необходимо
за добър живот, но нямат контрол над децата си. Сестричката му
Силвия все още е чиста, въздържано дете.

В двадесет часа групата тръгна на вечеря, а после отиде на
дискотека. В два часа през нощта силни удари по вратата отсреща
събудиха всички спящи на етажа. Канонадата продължи десет минути,
затова мнозина от гостите на хотела подадоха глави — да разберат
какво става. Ученикът, настанен в една стая с Иво, не можеше да влезе
вътре, защото беше заключено. „Изнасиленият“ не беше пожелал да
дойде на вечеря с групата, затова някои предположиха, че е излязъл
сам на разходка и все още не се е върнал — не би могло да не се
събуди след такава „атака“ по вратата. В 2:30 часа администраторът
даде резервен ключ. Когато отворихме, намерихме Иво в леглото —
беше дрогиран до такава степен, че не можеше да дойде на себе си.
Все пак всички бяхме доволни, че не е решил да скочи от покрива на
хотела, както беше направил рок фенът от нощното филмче.

Сутринта тръгнахме към Метеора. Шофьорът поиска да пусне
видеото, но го помолихме да включи микрофона. Говорихме за
християнската вяра, покълнала в земите на Балканския полуостров с
надежда да направи хората по-добри.

Някои ученици вече знаеха, че и Гърция има традиционно
православно изповедание, което ни прави близки не само като
географски съседи, но и като празничност, църковни обреди, тайнства.
Преминавайки в подножието на планината Олимп, говорихме за
Единия Бог и разликата между монотеизма и политеизма. Опитахме се
заедно да си спомним онова, което не забравяхме от „атаката“ през
нощта. Иво се извини; той дори обеща, че докато се върнем на родна
земя, няма да повтори грешката си. „А по-нататък?“ — мислехме за
него; за дивния свят на гръцката митология, за природата, за корените
на християнството по света…

* * *
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Автобусът пътуваше из Тесалийската равнина между планините
Козякас и Антихася и ненадейно в далечината се очерта чудна каменна
гора, обляна от небесна светлина. Гигантските скални масиви в тази
хълмиста част на Гърция наистина напомнят метеори — движещи се в
междупланетното пространство небесни тела, паднали на земята и
останали завинаги тук. Християнските манастири пък, градени по
върховете на самите скали в столетията след XI век, свързват земното
и небесното в едно и така превръщат Метеора в магнетичен център за
хиляди аскети, търсили Бога чрез молитви, пост и въздържание. В
подстъпите към скалните метеори е китното селце Кастраки, чиито
жители се отличават с гостоприемство и преживяват най-вече от
поклонническия туризъм.

Преди да започне изкачването към върховете на Православието,
автобусът спря пред магазин за сувенири. В преддверието са
ателиетата на монасите иконографи, които рисуват пред гостите и
всеки посетител има възможност на живо да види как с човешки ръце,
с чисто вдъхновение се пресъздава образът Божи. В магазина е пълно с
красиви „изкушения“ от икони, кръстчета, църковни сувенири, които
най-често не са по джоба на българина, тръгнал към Метеора заради
вярата.

Но поне би могъл да си купи малка илюстрована книжка с
историята, чийто текст е преведен на български. Разбрахме, че този
известен християнски кът на Гърция се посещава всеки ден от стотици
вярващи от цял свят. В преддверието гостът би могъл да отпие и
глътки искрящо гръцко вино, което любезните домакини предлагат за
дегустация на посетителите, разбира се, с надежда за покупка на
бутилка…

От всички 26 манастира, издигнати по върховете преди векове,
до днес са останали шест: „Преображение Господне — Великия
Метеор“, „Вси Светии — Варлаам“, „Света Троица“, „Свети
първомъченик Стефан“, „Света Варвара — Русану“ и „Свети Никола“.
Десетките монаси и монахини, и днес намерили тук духовно
уединение, са посветени на молитвен живот.

Те рядко отиват в големите градове на Гърция и почти никога не
вкусват духовната храна на света в ниското. Живеят чрез Бога, за да
служат за вяра и упование на хората, пристигнали до чудните върхове
на метеорите…
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Разликата в словата, изписани на стенописите в мистичните
храмове и езика на филмите, които гледахме на път към Метеора, е
невидима бездна, която човешките очи не съзират, затова лесно могат
да паднат в нея… На една от иконите в манастира „Света Троица“
Иисус Христос държи в ръка Завета, в който пише да се обичаме.
Няколко ученици от нашата група се поклониха, целунаха иконата,
притвориха очи за молитва и навярно пожелаха за своите ближни нещо
добро, защото се просветлиха. Иво беше съсредоточен и спокоен.

Наблюдавах го и ми се стори, че тук недоловимият Христов глас
го повика към промяна за спасение… На излизане от храма млад
монах подари на всички по едно листче с написани думи на български:
„Господи, Иисусе Христе, помилвай ни!“…

По пътя обратно към Паралия децата в автобуса разказваха какво
ги е впечатлило най-силно: скалите, манастирите, кошницата, с която
преди векове се спускали монасите от скалата… Но преди всичко
недоумението как днешните отшелници живеят без радио, телевизия,
„Кауфланд“ и дискотеки… След тези думи шофьорът отново пусна
филм: унищожителни ракети, убийства, дрога, брутален секс… Човек
не може да разбере — филмът ли е вдъхновен от живота, или някой
иска да ни внуши, че би било добре, ако животът стане като този
филм? „Старомодна“ майка от предната седалка, сякаш за първи път
гледаше видеото, не се въздържа и извика на водача ни да спре филма!
Той чу ли, не чу ли — спря го едва когато свърши дискетата.

Следващия ден на път за България спряхме отново в Солун и пак
ни подариха три часа за разходка. Сега тук посетихме църквата на
двамата братя светители Кирил и Методий, построена преди десетина
години на стотина метра от морския бряг. Децата много се изненадаха,
че в Гърция има „български храм“ и се зарадваха на иконите, които
местен църковен служител, приятел на България, ни подари. Като
излязохме вън, от небето падна перо на прелитащ гълъб. Веднага с
Мадлена се попитахме — какво ли биха написали славянобългарските
учители Кирил и Методий с това перце, ако живееха в наши дни и
бяха тръгнали с автобуса от София до Метеора и обратно?

Ала не зададохме този въпрос на глас. Вече разбираме, че в
началото на XXI век славянобългарският език е архаичен. А светът,
изучил английски, живее в нов свят.

2002 г.
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ЮЖНИЯТ КРЪСТ НАД АФРИКА

Погледнете лицето на земята. Вие ще
намерите градове без укрепления, без науки, без
йерархически ред; ще видите хора без постоянни
жилища, които не знаят да употребяват
монети, които нямат понятия за изящните
изкуства, но вие не ще намерите нито едно
човешко общество без вяра в Божеството. Нито
един град, в който да няма негово светилище, да
не се извършват молитви, жертви, клетви…

Плутарх (50–120 г.
сл.Хр.)

Южният кръст е съзвездие, видимо само от Южното полукълбо
на земята. По него са се ориентирали древни навигатори, плавайки към
отдалечени брегове, за да пренасят търговски стоки и новини за
събития… Под него днес летят самолети, свързващи хора от различни
континенти. Така от древността та до наши дни заедно с размяната на
екзотични цветя, плодове, дървета, пускала корени и новата вяра в
Бога.

„Когато настана четиринайсета нощ, откак се носехме по
Адриатическо море, към среднощ корабниците взеха да угаждат, че се
приближават до някаква земя… а всички на кораба бяхме двеста
седемдесет и шест души… И след като се спасиха тия, които бяха с
Павла, познаха, че островът се казва Малта. Туземците
иноплеменници показаха към нас необикновено човеколюбие: приеха
ни всички и понеже валеше дъжд и беше студено, накладоха огън…“
(Деяния на светите апостоли, 27: 27, 37; 28:1–2)

Още в първите десетилетия след Рождество Христово чрез
вярата на апостолите и техните последователи християнството достига
бреговете на Африка. Най-близо до Палестина са северните земи на
Египет, откъдето през следващите векове лицето на Бога с ново име —
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Христос, се пренася на юг към сушата с камилски кервани от уста на
уста. Африканските племена имат номадски, пустинен начин на живот
и свое разбиране за духовния свят. Вярата се нарича анимизъм —
представа за съществуването на духове, които управляват хората и
всичко в природата.

Според научна, неокончателна класификация от XX век деленето
на религиите е:

• световни — към тях се отнасят юдаизмът, християнството,
будизмът, ислямът;

• национални (политеистически, древни) — на вавилонци,
асирийци, египтяни, китайци, индуси, перси, гърци, римляни;

• племенни — на племена, които нямат здрава държавна
организация, а живеят свободно.

За да помогне на туземните племена в приемането на Спасителя,
Бог допуска чудеса: „И случи се, че бащата на Поплия лежеше,
страдайки от огница и коремна болка; Павел влезе при него, помоли се
и като възложи върху му ръце, изцери го. След тая случка и другите на
острова, които имаха някаква болест, идеха и се изцеряваха; те ни
почетоха с много по-чести, а на тръгване снабдиха ни с потребните
неща“ (Деян. 28:8–10).

* * *

… Докато в полет от София към Хараре, Зимбабве, прекосявахме
екватора, няколко човека, за първи път прелитащи над него,
символично бяха окъпани с бутилка шампанско.

Всеки пътуваше към Черния континент със своя цел. Моята беше
да видя как живеят хората на юг от Сахара; да разбера каква е тяхната
вяра. Но Африка е толкова огромна, различна, многоплеменна, че
подобна амбиция не е по силите на един човек. Вече бях прочела
много по темата и в багажа си носех най-ценни страници. Знаех, че
непременно ще попадна под езиковата бариера на местни африканци,
които не общуват на друг език освен на племенния си. Така още от
древността някои изследователи със специална цел да проучат
мистиката и ритуалите на племената са се заблуждавали, че
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малокултурните народи не вярват в Бога. Всъщност цивилизованите
хора не са знаели речта, логиката и символите на местните номади…

Християнството в Африка още през първите векове стига
навътре до феодални държавици с родовообщинен начин на живот.
Започналите арабски завоевания през VII в. в Египет продължават на
юг към Нил и се спускат до Нубия. Завоевателите в началото
поддържат договорни отношения с християнските царства Алоа
(просъществувало до началото на XVI в. и Макура (до XIII в.). През XI
в. обаче нова арабска вълна прониква в Нубия и в степите на днешен
Судан, като постепенно ислямизира населението, а така принуждава
християните да се върнат в Египет. Сходна съдба през
Средновековието имат и държавните образувания в Западна и Източна
Африка по на юг към екватора.

До европейското проникване в Африка континентът се развива
неравномерно. В труднопроходимите гори и саваната, в пустините
Сахара и Калахари преживяват изолирани номадски племена, някои в
стадия на неолита. Най-първични са бушмените, които живеят в
родовообщинен строй. Те също вярват, че има Същество над тях, което
дарява живот, свети и помага в улова за храна.

Новата история на Африка и разпространението на
християнството в нея започва от средата на XVIII век, когато започва
търговията с роби. С нея постепенно се оформя триъгълник за обмен
между Европа, Америка и земята на робите негри. Изчезват цели
местни племена, разрушават се градове и селища, центрове на местни
напреднали цивилизации. Със завоевателите на континента, открили в
африканските земни недра богати находища на злато, диаманти, рудни
изкопаеми, пътуват католически и протестантски мисионери, които
носят вярата в Иисус Христос. През 1868 г. католическите отци на
Светия Дух основават мисия в днешна Танзания. На тяхно място през
1878 г. идват белите братя на кардинал Лавижри.

Към края на XIX в. (статистика от 1895 г.) в страната са се
установили общо около триста мисионери. Белите хуманисти имат за
цел да се спре търговията с негри, като се замени с „разрешена
търговия“ със селскостопански продукти. Немецът Крапф тръгва през
1837 г. от Занзибар, изследва Кения с нейните природни
забележителности и население. Чарлз Ню създава зад Момбаса
първата методистка мисия. Легендарният Ливингстън обикаля с
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камилски кервани Централна Африка от Кап до Ангола и днешните
земи на Конго. В продължение на 30 години (1842–1872) той е воден от
желанието да спре търговията с роби и да наложи сред местното
население нови полезни дейности, навици, вяра. Така племето ибо в
Нигерия, неподатливо на усилията на мисиите, започнали дейност още
през 1857 г., по-късно започва масовото си покръстване по селата. Но
сред други племена, обезкръвени от робството, озлобени от грубото
отношение към тях, местните негри трудно могат да приемат
религията на любовта.

Едва когато започват да се изграждат болници и европейски
лекари помагат по време на епидемии, суша, висока смъртност,
местните негри приемат с вяра и „ангелите на Христос“. Единайсет
болници в Западна и шест болници в Екваториална Африка,
обслужвани от френски военни лекари от края на XIX век до началото
на Втората световна война, са прегледали и са помогнали на близо
четири милиона африканци, една пета от населението на континента
по онова време.

В британските протекторати броят на леглата за африканци е
нищожен; медицинските грижи в отдалечените райони се осигуряват в
импровизирани пунктове. Само белгийските дружества организират
лагери с добро медицинско оборудване, което поставя в първите
десетилетия на XX век началото на нова социална политика в полза на
местните хора.

За да бъде преподавана и изучавана една религия зад граница, се
изисква грамотност от нейното население. До 1939 г. в Британска
Западна Африка образованието е привилегия за незначително
малцинство. Там началното училище е в ръцете на протестантски
мисионери и се осигурява на местния език.

Всяка територия има няколко средни училища, а в цялата
Западна Африка има три висши учебни заведения, които подготвят
учители и специалисти за различни райони.

Животът на европейските мисионери в Африка никак не е лесен
— те наистина са Христови пратеници в горещи места, където трябва
да бъдат свидетели на крайно нисък жизнен стандарт, бедност,
болести, смъртност. Често ислямизираните райони се противопоставят
на евангелизацията по-активно, отколкото местните племена с
анимистична представа за Бога. Така или иначе новите европейски
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мисионери трябва да дадат отговор за потисничеството и неправдата,
което техните административни представители налагат в Африка.

Както навсякъде по света Бог се свързва със светлината, с по-
добър живот във всички негови проявления. С изграждането на
железопътни линии и шосета вече се предотвратяват най-тежките
пристъпи на глад по време на суша, а това е добър отговор за Божията
грижа, проявена чрез европейците към местните племена. Затова в
средата на XX век белгийските мисии декларират 5,4 млн. християни
(от тях 80% католици).

Тези новоповярвали африканци, приели Христос, са обгрижвани
духовно от шест хиляди европейски мисионери и от голям брой
африканци — петстотин свещеници и двайсет и пет хиляди и
петстотин катехети, първи приели вярата.

* * *

При голямото разнообразие на религиозните традиции в
християнска Европа нормално е да се очаква по-голямо разнообразие
сред християнството в Африка. От първото ми пътуване до Ангола
през 1987 г. вече имах впечатление за духовния колорит от църкви и
местни вярвания, така преплетени като ритуали, че трудно могат да се
различат. В малкото храмове в Луанда служеха и европейски
мисионери, и посветени в духовен сан от тях негри. Езикът на вярата?
Панафрикански: смесица от езикови понятия на местното племе с
езика на господстващата колониална държава на съответната
територия: — в Конго и Сенегал — френски, в Южна Африка —
английски, в Ангола — португалски, в Намибия — немски… В
големите градове с християнско (или мохамеданско) изповедание има
църкви и джамии, в тях се говори ясно за Христос или Мохамед. Но в
малките селища и колиби, където не минават пътища, коли,
чуждоземци — вярата във всемогъщото Същество се изразява чрез
заклинания, танци край огъня, чрез песни и викове, отправени към
Него…

С приемането на християнството вярата на някои африкански
племена се променя така, че в много случаи те се отнасят със
страхопочитание към великия Бог Христос. Открили са, че Той
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„наказва лошите и награждава добрите хора“; Той не се вижда с очи,
но вижда всичко. Местните хора трудно приемат догматическите
формули, църковната йерархия, триединството, затова ги обясняват
чрез своите представи и разбиране. По тези причини френските
изследователи са нарекли църквите и вярата на африканските племена
от последните три века синкретична — сбор от племенни вярвания
плюс пренесена от Европа вяра за спасителната мисия на Иисус
Христос. На Черния континент идеята за продължаващия път на
душата чрез Христос се посреща двузначно: в блажено месиански дух
за бъдещето на душата след смъртта на тялото и скептично-бунтарски.
Отношението към Христос се определя от личното (и колективното)
отношение на европейските мисионери към негрите. За чернокожите
племена остава отворен въпросът: щом Бог Христос е само добро,
само любов и смирение, защо белите господари най-често са богати,
надменни, жестоки? В случаи на агресия от страна на бялото
малцинство местните хора са готови да разрушат всичко, донесено от
Европа, включително и християнските църкви като символ на чужда
вяра…

През 1925 г. в Южна Африка възниква мощно движение на
религиозна основа „китауала“, което намира широк отзвук сред
безправните негри в мините и селскостопанските зони.

То бързо се превръща в бунт срещу мисионерите на
християнската религия, като призовава за нов център на молитвен
живот, основан върху вярата на дедите и тяхната родова нравственост.
Тази съпротива напомня колко чувствителни са човешките сетива към
възвишения образ на Божията любов в мисията на християнството и
колко активна може да бъде реакцията срещу него, когато то не
откликва на своята земна цел за грижа и обич към нуждаещите се.
Иначе в големите градове може да има множество храмове на
католически или протестантски мисии, а Църквата на живота да се
окаже извън тях.

Примери на пророчески откровения при африканците са
съществували и съществуват. В миналото те били хора гадатели, които
виждали живота напред. В запазените експонати от културата на
династия Ифе през X век в Нигерия се намират рисунки и символи, от
които става ясно, че по земята живеят хора от друга раса с бял цвят на
кожата. От тези изображения се разбира, че чуждоземците ще



44

пристигнат при местните хора и ще живеят заедно… Особено
загадъчен е произходът на рисунката, известна като „Бялата дама“.
Фреската е открита към средата на XX век върху скала в планината
Брандберг в Южна Африка, където живеят племената на малките по
ръст бушмени. Изображението е на пленителна висока женска фигура,
облечена в бяло, със светла кожа, с лотос в едната ръка; тя е в
обкръжението на няколко ловуващи от местното племе. Коя е тя —
реално присъствала там жена от друг континент или небесната царица,
появила се в небето над дивните планини? „Бялата дама“ досега задава
мистични въпроси на специалистите, пристигнали с изследователска
цел тук.

Освен прорицатели в много общини съществуват учители с
духовен заряд, които казват на нуждаещи се хора в тяхното племе как е
най-добре да постъпят в критична ситуация. Има и лечители по
свръхестествен начин, ясновидци…

В научноизследователската книга от Катрин Кокри-Видрович и
Анри Монио „История на Африка от 1800 г. до наши дни“, издадена
във Франция през 1974 г. и преиздавана оттогава четири пъти,
преведена на много езици, пише: „През 1921 г. в «белгийската» част на
страната на баконго Симон Кимбангу, обучаван от протестантски
мисионери, проповядва Евангелието и лекува болни вследствие на
едно откровение. Славата му се разпростира по двата бряга на Конго,
наричат го месия, това е Христос на негрите, селото му става новият
Йерусалим… Той е арестуван и депортиран…“

Африканският „Христос“ има съдбата на Истинния, но в този
остър период на криза за обществото на баконго Бог проявява Своята
безмерна любов и помага да се приеме новата религия. Заедно със
запомнения случай в Конго от началото на XIX век християнството
бавно започва да налага нова нравствена ценност. След Кимбангу
почти в целия район на Централна Африка идват нови чернокожи
проповедници, които връщат силата на култа, борят се срещу магията
и магьосничеството в смисъла на ретроградното им проявяване чрез
призоваване на зли духове. Мисионерите учат, че стихийният бунт е
самоунищожителен, а чрез търпение в определено време и място ще
настане момент за мирно решение на спорни социални въпроси. Те
подготвят хората към по-добър живот чрез труд, кротост на характера,
обич помежду им…
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В африканската практика често се образуват местни църкви чрез
отцепване от европейското външно мисионерство. Те се стремят към
жива, дейна религия, която се основава на родово-племенната
традиция от дедите, но добавят от християнството вярата за спасените
души на страдащи и онеправдани. Както и да се наричат тези църкви,
те внушават на своите последователи, че Съществото над тях знае
всичко за земята и хората, „може да чува и да говори“.

Такива до днес са лъчите на просвещението за онези африканци,
които все още не са се разделяли с Африка, за да отплават с кораби към
далечните брегове на други континенти.

И да се върнат отново тук като администратори, икономисти,
търговци, мисионери, пренасящи Словото Божие. А с него да посеят и
сладките, и горчивите плодове на човешката цивилизация.

* * *

След уморителния полет до Хараре в Зимбабве исках да си
почина. Знаех за двете етнически групи машона и матабеле,
населяващи тази част на някогашна Родезия (земята на Сесил Родс) в
Южна Африка. Заради благодатния климат и природни богатства
Зимбабве се нарича Африканска Швейцария и европейците са
предпочитали да се поселят тук, а не в други страни на гореща
Африка.

Столицата Хараре от пръв поглед показва продължително
европейско присъствие, а островърхите кули на протестантските
църкви напомнят, че на хиляди километри от Йерусалим
християнството е част от вярата в Иисус Христос.

Според данни в страната има 2 млн. християни, но по-голямата
част от населението изповядва традиционни религиозни вярвания или
участва в независими африкански секти, които смесват християнската
догматика с местни култове.

Преди да се събудя, чух мъжки глас: „Аз съм тук!“ Кой беше
този, тук?

По обед отпътувахме с кола към Тенге-ненге, неголямо
африканско селище с интересен живот и чернокожи жители, повечето
от които са художници. Тайничко бях приготвила багаж за нощуване
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там, но след като пристигнахме, почти веднага се разбра, че това е
неизпълнимо — няма обичай за подобно гостуване, освен ако някой
европейски художник не е решил да се обучава при местните
самобитни колеги.

Пък те, неграмотни или полуграмотни, са научили английски
думи, колкото да разбират идващи тук чужденци, които искат да си
купят от тях каменни статуи, художествени тъкани или рисунки.
Удивително е, че скулпторите обработват камъка на ръка, без машини,
тъй като към колибите най-често няма ток. Тази подробност от бита не
лишава произведенията им от дълбоко въздействие, изящна
изработката — ценности, които понякога отсъстват при художници на
съвременния индустриален свят. Защото творецът в своето
разнообразно изкуство почти винаги отразява нюансите на душата си.
В Тенге-ненге изобразителното изкуство се счита религиозно, тъй като
показва вярата на художниците в изконни духовни закони на живота —
нежността на майчинството, борбата между доброто и злото, загадките
на космоса… В стремежа да разбера повече, се проврях между няколко
високи дървета и стигнах до ателие на открито. Тук се виждаха
десетина великолепно изработени каменни скулптури, отправили взор
към небето. Мистичната им вглъбеност ме плени и веднага реших, че
искам да пренеса всичките в България. Изкушението ми не можеше да
се осъществи — каменните реликви бяха огромни и тежки. Мернах
колиба наблизо, но човек не се виждаше. Викнах няколко пъти и от
сламената къща излезе бос мъж, около петдесетгодишен, с протрито
кепенце на главата. „Аз съм тук“ — каза той на едва разбираем
английски и се усмихна. Попитах го кой е скулпторът на тези каменни
колоси, а негърът скромно вдигна рамене: „Аз съм…“ Изглеждаше
толкова слаб, уморен, безпомощен, че не повярвах; реших, че не ме е
разбрал. Продължих да гледам експонатите и да мисля за посланието,
което внушават. Мъжът започна да работи върху последната си творба,
от което разбрах, че недоверието ме е подвело. Неизвестният
африкански Микеланджело се казваше Арту и изобщо нямаше
самочувствие от това, че прави изкуство. Попитах го защо каменните
човешки глави гледат нагоре, а той обясни, че от небето идва отговорът
на въпросите ни. Заради езиковата бариера нямах възможност да
разговарям подробно с него, но той също като християните вярваше, че
загадките за нашите очи са скрити горе. Едва когато си купих една от
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неговите малки каменни скулптури — майка, прегърнала дете
(подобно иконата на Света Богородица с Младенеца (Умиление), край
ушите ми мина като звън на камбанка гласът от съня ми тази сутрин:
„Аз съм тук“…

И до днес някои африкански скулптори, подобно тези отпреди
десет века на културата Ифе, предпочитат камъка като материал за
произведенията си. В древността се е вярвало, че „всеки човек в
минали времена е бил създаден от камък“. Такова е било обяснението
за произхода в онези места на древна Ойо (Нигерия), където е имало
камъни, от които са били изграждани дворци и храмове с каменни
скулптури.

Там, където камъкът липсва като природен материал,
художниците са правили изображения от глина, тъй като са считали, че
човекът е сътворен от пръст, в която са заложени различните му
земни преживявания. Тази вяра е сходна с митологичната представа на
гърците в древността за боговете на Олимп, но и се отличава от нея. За
това, че човекът е сътворен от пръст (и дух), се говори и в книга Битие,
Първа глава на Библията. В африканското племе йоруба през X век е
познат и бог Иешу. В Израел до днес с име Иешу се назовава Иисус
Христос… Това са само част от истините и загадките, на които не
можем да дадем еднозначен отговор.

Африканските художници най-често се стремят да отразяват в
своите произведения красотата на душата — основна черта в
европейското християнско изкуство. Бог е изобразяван в различни
човешки образи по прилика с онези в племето, които живеят наоколо.
Затова в Африка Христос често е изобразяван като негър. Как иначе би
могъл да си го представи човек без телевизор и интернет?

Едва на третия ден научих за възрастна местна пророчица Кинга,
при която отивали и бели. Разбрах, че живее в колиба край малко
селце, на три часа път пеша от Хараре. По разказите на очевидци и
хора, които са я посещавали, тя би трябвало да има пророчески дар.
Много хора приемала по различни въпроси и отговаряла, като гледала
в дъното на съд с вода, подобен на нашите кратунки. Любопитството
ми се разгоря и почти бях решила да отида при нея. Но ме спря отново
бариерата на словото — не бих могла да общувам пълноценно с нея.
Пък знаех, че духовните дарби не се изучават, не могат да се обясняват
— те са загадка свише. По отзивите на хора, посещавали
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осемдесетгодишната Кинга през последните тридесет години от
живота й, тя наистина е харизматична личност, предсказала им е
случки, които след това са се сбъднали в техния живот. Предрекла е
също важни дати и събития в обществото на Зимбабве.

Анимизмът като вяра е значително по-различен от многобожието
на древните гърци и римляни, които са имали отделни богове за
любовта, слънцето, войните, справедливостта, виното, плодородието…
Библейското откровение на Вечносъществуващия: „Аз изпълвам всяка
плът“ отчасти потвърждава, че Неговият дух наистина изпълва цялата
видима и невидима вселена, съставена от необозримо множество
частици, съставляващи и материалния, и духовния свят. Дали
камъните, дърветата, водата имат своя душа, сходна с човешката,
местните хора „доказват“ чрез случаи и примери от своя живот. Докато
пътувахме към водопада Виктория, над реката, която течеше в
подножието на скалист хълм, имаше въжен мост. Преминаването му е
тръпка, защото над най-голямата дълбочина той така заплашително се
олюлява към водата, че в главата нахлуват черни мисли. В края на
моста беше коленичил негър от местното малко селище; до него се
виждаше багаж, който трябваше да пренесе над водата. Макиро
гледаше реката и се молеше на нейния дух да му помогне в
преминаването на другия бряг. Когато бавно, съсредоточено премина,
той отново коленичи с лице към водата за благодарност. Тук го
попитахме и негърът обясни, че тя (реката) е жива като него, може да
помага или да „грабва“ хора. Веднъж преди преминаване той забравил
да й се помоли, затова се обърнал във водата, от което едва не
загинал… В това вярваха и поселниците отвъд реката…

* * *

В моя пътеписен дневник от Африка има важно кратко
съобщение за вярата и пътя й към хората. През 2002 г. най-строгият
ислямистки режим в Хартум, Судан, награди с титлата „Доктор
хонорис кауза“ сестра Калиста Коци, мисионерка от католическия
орден на Христос за това, че по време на тежка обширна епидемия е
спасила от смърт хиляди судански деца.
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В тази истина няма догматика, канони, правила, запазващи
Църквата. Такава е великата сила на саможертвата и любовта, която не
се изразява с думи.

1987–2002 г.
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ДО ОХРИД И ОБРАТНО ПРЕЗ ВЕКОВЕТЕ ДО ДНЕС

Затова оправданието е от вяра, за да бъде
по милост, та и обещанието да бъде заздравено
за всички не само по закон, но и по вяра потомци
на Авраам, който е отец на всички ни, според
както е писано: „поставих те баща на много
народи“, пред Бога, Комуто той повярва, Който
животвори мъртвите и зове несъществуващото
като съществуващо.

(Рим. 4:16–17)

В началото на XXI век, когато народът ни се пита как в бъдеще
ще живее по икономическите стандарти на обединена Европа, като
спасение все по-често обръщаме поглед към светлото духовно минало
на обединена България — времето на ранното й християнство.
Събитията на историята са прекроявали географската карта, но името
Охрид вълнува сърцата ни като символ на национално самосъзнание.
Този бисер, разположен на брега на Охридското езеро, оградено с
хълмове на планината Галичица, днес се намира в Македония. Но
граничната линия между България и Македония не отнема усещането
за родство между двата народа с общ корен. Когато български групи
посетят Охрид, за да се докоснат до древната ни история, жителите на
този романтичен град се отнасят приятелски, топло, като към
разделени, ала незабравени братя. Какво друго освен
Кирилометодиевия език ни сближава?

При обширните разкопки, направени през последните 15 години
на хълма Плаошник, археолозите откриват раннохристиянски храмове
и баптистериуми (специални басейни за кръщение) от 4–6 век. Най-
ранните поселници по тези места са от 4 век пр.Хр., известни с името
дасарети, те са дали име на града Лихнидос. През 168 г. след Хр. той е
завладян от римляните и става поредна станция на пътя Виа Игнация.
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От онова време до днес в разкопките на Охрид е останал
обширният античен амфитеатър, където през юли се провеждат
фестивалите „Охридско лято“ с разнообразни културни прояви.

В края на VI век Охрид и областта му са плътно заселени от
славянско племе от групата берзити (бърсяци), което през IX век при
царуването на хан Пресиян е присъединено към българската държава.
От тогава има запазени църкви в града и околността му. По времето на
следващия български княз Борис I (852–889), когато владетелят сам
решава да приеме християнската вяра и да покръсти богодарувания си
народ, Охрид се превръща в просветен център, известен под името
Охридска книжовна школа. Тук българският княз изпраща най-будните
ученици на българските първоапостоли Кирил и Методий — Климент
и Наум, приели по-късно славянска известност с името Охридски.

От Златния век на българската култура в Охрид са запазени
много архитектурни паметници, плочи с надписи, жива духовна памет,
която продължава да говори, да вълнува всяко българско сърце. По
поръчка на княз Борис I и със застъпничеството на неговите духовни
пратеници са изградени седем храма. Свети Климент изгражда на
хълма над града църквата „Св. Панталеймон“, а към нея е манастирът,
в който кипи активна книжовна и милосърдна дейност. По същото
време в манастира „Св. Архангели“ Кирило-Методиевият ученик Наум
изгражда със средства на княз Борис храма, приел по-късно и името на
книжовника „Свети Наум“. Днес историческата картина на запазените
църкви е автентична, достоверна и чиста.

В края на XIII в. градът е завладян от сърби. По-натам Охрид
следва съдбата на разделена България: през 1375 г. е завладян от
османски завоеватели, но запазва икономическото и културното си
значение. Манастирът, изграден от св. Климент Охридски, подобно на
много други средновековни християнски храмове, бил разрушен и
превърнат в джамия. Мощите на светеца били преместени в храма „Св.
Богородица Всевишна“ и така векове наред църквата е имала две
имена: „Св. Богородица“ и „Св. Климент“, чиито мощи са осиявали
този Божи дом; превръщали са го в място за поклонение. В края на
XIX век градът е включен в пределите на Княжество България, но
съгласно Берлинския договор остава под османска власт. Населението
се бунтува и участва в подготовката на въстание.
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През 1913 г. Охрид е предаден на Сърбия. В този период голяма
част от българската интелигенция, населението на града и областта му
се изселва в България, емигрира в САЩ, Канада, Австралийския съюз
и други страни…

Едва в наши дни, когато правителството на Люпчо Георгиевски
обявява Охрид за главен приоритетен център на своята политика, през
2002 г. е завършен новият внушителен храм „Св. Панталеймон“,
възстановен по исторически архитектурни данни от строежа на Свети
Климент през X век. И точно на същото място се връщат мощите на
светеца, които дават новото второ име на храма „Св. Климент“.
Любопитно е да се знае защо Св. Климент приживе е дал
покровителствено име на храма, строен със средства на княз Борис —
Свети Панталеймон. Св. Панталеймон е живял през III век и неговата
слава е известна на Христов последовател, получил дар от Бог да
лекува. В манастира на Свети Климент е имало лечителница за бедни,
болни хора. При разкопките за градежа на новия храм в края на XX век
на това място са намерени кости на хора с тежки физически
увреждания, които датират именно от времето на Св. Климент в
Охрид. След възстановяването на храма мощите му са пренесени
отново на първото място и хиляди богомолци идват тук да се поклонят,
да се докоснат до саркофага и да кажат: „Свети Климент се върна в
своя манастир.“

След завладяването на североизточните български земи от
Византия (971 г.) Българската православна патриаршия се премества от
Преслав и Дръстър заедно с държавната власт в Охрид. През XI–XII
век настъпват множество изменения на елинизация, които целят да
подменят българското духовенство с гръцко. Въпреки това тя
продължава да съществува със запазено самоуправление, но силно
намалено значение до въздигането на Търновската архиепископия в
патриаршия.

Като величествена царска корона над Охрид днес се издига
възстановената Самуилова крепост. До края на XX век зидовете й,
потънали в бурени, разруха, забрава, днес са място за спомени от
времето на цар Самуил (997–1014 г.), когато храбрият владетел е
превърнал красивия Охрид в столица.

Някои изследователи смятат, че най-представителната църква в
града — базилика с купол, „Света София“, е една от седемте съборни
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църкви, изградени със средства на княз Борис I, но архитектурните
пластове доказват, че тя е издигната над основите на две по-стари
сгради по времето на царуването на Самуил, който превърнал
внушителната „Св. София“ в катедрален, празничен храм. Майсторите
са работили в духа на местните традиции, характерни за облика на
църковното строителство в този район.

Охридското население, което днес заедно с близките селца брои
около 50 000 жители, твърди, че в града има общо 366 църкви, та така
всеки ден от годината да бъде християнски празник. Чужденците не
вярват на подобно твърдение, но броят на храмовете едва ли е най-
важен. Истина е, че както си вървиш по пътя към някоя известна
църква или към античния амфитеатър, изведнъж пред теб изниква
малка църквица, на която само Бог помни точно годините и вековете.
Това може да се удостовери ясно и точно, тъй като усещането за
светиня у местното население е силно развито. По този начин са
запазени в основа и възобновени според традициите малките
средновековни храмове с огромно значение — „Св. Никола Болнички“
и „Св. Богородица Болничка“, наречени така, защото са били място за
лечение на болни хора. Църковните сгради със своите стенописи,
утвар, украса позволяват да се проследи развоят на изкуството в този
голям културен център и неговата непрестанна връзка с паметниците
на днешните български земи.

Усещането, че българи и македонци имат общ земен корен и
силна духовна връзка, тук е много силно. Сходствата се отнасят както
към битовата култура и поведение, така в приликата на речта,
емоционалния заряд, традициите. Нашата група от 38 човека беше
настанена в квартири на местни жители, които ни приеха като отдавна
несрещани роднини.

Къщите на хълма напомнят амфитеатралната архитектура на
Велико Търново: от улицата се влиза направо в стаята. Така и
чувствата към непознатите хора вън е като усет за свое семейство.
Древността си е древност, храмовете са дъх от историята, но
съвремието е също както в днешна България.

До леглото ми в частния малък хотел имаше панер с вестници и
списания, „копирани“ сякаш по български медиен образец: полуголи
манекенки, фолк певици с микрофон в ръка.
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Списанието „Свет“ (най-тиражирано от Вардар до Триглав)
предлага снимка с „огнени езици“ от страстна любовна целувка на
македонски звезди. Във всички случаи светът на Охрид днес е по-
богат, задълбочен, спокоен от „Света“ на списанието със снимки на
огнени дами. Но истинският дух може да се разбере при срещите и
разговорите с местните хора на улицата, в кафенето, на пазара. Те
също се страхуват от неизвестното бъдеще, което сега им предлага
новият Европейски съюз. „Как ще живеем ние и нашите деца?“ — във
въпроса им се долавя смут от неизвестното. Петдесет и шест
годишният Бранимир, който има кафене на брега на езерото, разсейва
тревогата, потупва приятелски събратята си по рамото и кани всички
ранни гости на утринно кафе за своя сметка. Между поканените първи
посетители бяхме и ние, четирима ранобудни български братя туристи.

Манастирът с името и мощите на св. Наум се намира на 30
километра от Охрид и само на 2 километра от границата с Албания.
Пътят тръгва от красивата Охридска Ривиера и се провира из
склоновете на Галичица по източния бряг на чистото езеро. Чисто
езеро, в което можеш да видиш по-едри и по-малки риби. Понеже в
града имахме удоволствието да вкусим от чистите извори на
незабравимата българска духовност, на път към „Св. Наум“ поискахме
да видим един от изворите на езерото, известен като Билянините
извори. Посрещна ни слънчевата знойна фигура на Биляна, а пред нея
— трите извора, в които някога е белила платното си. Измихме лицата
си, тъй като местен човек разказа, че който се измие с вяра, ще получи
хубост и младост като самата Биляна. След половин час автобусът ни
спря на паркинга до манастира „Св.

Наум“. Брегът на кристалното езеро беше приел гости туристи от
близки селища, отседнали в хотелската част, която някога е била
манастир. В двора на храма ни посрещна пък влюбеният вик на пауни.
Беше неделя и в храма се извършваше богослужение в присъствието на
двайсетина души. Вдясно беше каменният саркофаг с мощите на св.
Наум, който е живял и извършвал тук дейност за полза на българския
народ за неговото национално самосъзнание… Делото на двамата
ученици с името Охридски, последователи и продължители на
учителите Кирил и Методий, се изразява в това да наложат български
език, култура, морал, като ги разграничат и опазят от чуждоезичните
набези и интереси. Затова все още, пък и навярно винаги във време,
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когато българският език, култура, морал са застрашени от пагубното
влияние на по-близки или по-далечни духовни мисионери, тук ще
идват български поклонници. Казвам поклонници с ясното съзнание,
че ние се поклонихме и пред мощите на св. Наум. Над каменния
саркофаг, покрит с червена плащаница, ако доближите ухото си, ще
чуете, че сърцето на светителя все още тупти. И говори…

На петдесетина метра от храма тук е аязмото с целебна вода на
св. Петка. Наляхме си от него с надеждата, че освен разкрасени след
Билянините извори скоро ще бъдем и здрави по застъпничеството на
светицата. После тръгнахме с лодки по река Дрин към другия
непресъхващ, вечно клокочещ извор, откъдето тръгват водите на
Охридското езеро — извора св. Наум. Тук дух и материя се смесиха по
невероятен начин, за да запълнят усещането за човешка свобода,
красота, боязън, святост, родени под купола на вечния храм на живота.

Когато автобусът ни за втори път премина обратно бариерата на
тази твърдина и тръгнахме към София, всеки от нас носеше в джоба си
по едно камъче, избрано по брега сред водите на езерото. В сърцата ни
благодатно изгряваше искрата — надежда, че въпреки превратностите
на времето, в което живеем, на Балканите също може да се живее
щастливо.

Послепис:
От манастира „Св. Наум“ тръгнахме към обед и като минахме

през Скопие, към 22 часа пристигнахме в София. На следващата
сутрин медиите у нас съобщаваха за конфликти, размирици,
политически разногласия между Македония и България. За момент
радостта от преживяното в Охрид се помрачи чрез силата на лукав дух,
който искаше да всее смут и недоверие у българските читатели. Никой
от нас, пристигналите от Македония, не забеляза враждебност и
размирици сред обикновените хора. Затова честно и по сърце написах
горните редове. Те са част от вярата ми, че осветените места, които Бог
докосва с ръката Си, никога не умират!

2006 г.
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ДА НАПРАВИМ АНГЕЛ НА МИРА

А Утешителят, Дух Светий, Когото Отец
ще прати в Мое име, Той ще ви научи на всичко и
ще ви напомни всичко, което съм ви говорил. Мир
ви оставям;

Моя мир ви давам; Аз ви давам не тъй,
както светът ви дава. Да се не смущава сърцето
ви, нито да се плаши.

(Йоан. 14:26–27)

DOM, многовековната катедрала на гр. Кьолн, е толкова висока,
че когато човека в подножието вдигне глава към острите й върхове в
небето, изпитва страх — като че е погледнал в отвъдното, което не
може да се обземе с очи. А онова, което не се вижда с очи, не се
побира в разума ни, то не може да отговори на много въпроси. За
първи път застанали пред храма на Кьолн, гостите на града се питат:
как със строителните средства на Средновековието са постигнати
обемът, височината, класическата изящност на архитектурата? А като
влезе в необятните дълбини на храма, човека се чувства и малък, и
извисен от сводовете на капелите, музиката на стария орган, гласа на
миналото… Кьолнската катедрала е основана върху мощите на светци
и крале през 1248 г. Сякаш смутени от огромните мащаби на своето
начинание, хората прекъсвали строителството за години; после
продължавали към висините по-бързо, по-смело, окрилени от
съзнанието, че изграждат Дом (DOM) за прослава на Твореца. Сам Бог
ги вдъхновявал с постоянно откровение, че Кьолнската катедрала ще
надживее превратностите на събитията, за да съществува в бъдещите
столетия. В албума на храма един черно-бял фотос от 1945 г. приковава
вниманието: част от катедралата не е пощадена от бомбардировките на
англо-американците през Втората световна война; полуразрушен,
безлюден е бил символът на града…
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Днес населението на Кьолн надхвърля милион. С толерантни
чувства тук съжителстват хора от 180 националности, приели
Германия за своя втора родина. Навярно затова от 6 до 10 юни 2007 г.
Кьолн беше домакин на Трийсет и първите празници на Евангелската
църква. Мотото, под което премина традиционният фестивал на
протестантите, бяха думите, отнасящи се до словото Божие: „Живо,
силно, остро.“ Върху раменете на участниците се виждаше оранжево
шалче, в края на което се четеше въпрос: „Какво направи за хората?“

В Международния панаирен център, където бяха основните
изяви, най-много бяха гостите от Африка, Филипините, Индонезия.
Върху голяма карта на света бе изписан въпросът: „От къде идвате?“
На 6 юни около обед тук бяха поставени деветдесет и пет знака на
гости, стекли се от всички континенти. Ден по-късно „автографите“
върху картата бяха вече от 138 страни, а дневният бюлетин за
празниците, издаван на немски и английски език, съобщи, че
присъстват 5009 гости от цял свят.

Фестивалът, който имаше мероприятия и в близките градове,
включваше три хиляди изяви — богослужения, изложби, концерти,
дискусии. По поляните на брега на р. Рейн още на 6 юни вечерта към
гостите от чужбина се присъединиха към 400 000 души от цяла
Германия и много туристи. Всички заедно се молеха и пееха възхвални
химни към Всеподателя Бог.

Както писа информационният бюлетин: „Целта на срещата не е
само да събере хората за празненство. Тя е широка платформа за
критични дебати по съвременните проблеми на обществото.“ Основни
акценти на разискванията пред отворени микрофони в четвърта зала на
панаирните палати бяха темите за толерантното отношение между
протестанти и католици; за религиозния плурализъм, за диалога с
исляма. Тук сестрите дякониси призоваваха с думи и брошури за
отворени врати на Църквата по всяко време и за всички случаи…

С мъдрост и духовна прозорливост в началото на XXI век се
налагаше стремежът на екуменическа основа: създаване на
международно младежко движение от всички националности. Това
движение би трябвало да продължи общуването между младите хора и
след закриването на фестивала. С цел популяризиране на идеите и
тяхното отразяване в обществото, камери на Националната немска
телевизия навсякъде бяха „отворено око и ухо“ за разговорите в залите.
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„Какво е свещено за вярващите? Защо сме различни в
религиозните възгледи и позиции? Защо се делим, докога…?“ На тези
въпроси се чуваха единни, ала различаващи се отговори, които са
имали милиони вярващи преди нас. Ще ги задават вярващите и след
години, тъй като различията са закономерни. Те са аналог на
географските особености, степента на развитие и вековни традиции, в
които живеят хората по земята.

В Кьолн всички съзнаваха, че Бог, Който знае всички земни
езици, ни учи в смисъла на Неговата любов — единството и взаимното
зачитане на вярващите в Него.

Преди да влезем в катедралата „Св. Мартен“, недалече от
символа на Кьолн — DOM, прочетохме кратка история на храма,
написана върху каменна плоча. Той е изграден на р.

Рейн преди векове и е разрушен до основи през 1945 година.
Планът „Маршал“ за бързо възстановяване на Германия, разделена на
две, включва обновяване на всички строителни фондове, включително
и на църквите. Катедралата „Св. Мартен“ с кръгли кули е възстановена
окончателно едва през 1983 година, когато в нея започнал нов
молитвен живот. Първото, което разбрахме при влизането ни, беше, че
богослужението не е на немски, а на португалски език. Отговора на
въпроса ни защо е така, намерихме на информационното табло на
стената: в неделните и празничните дни тук всеки час богослужението
е на различен език, на който говорят вярващите от други
националности, живеещи в Кьолн, или на гости, присъстващи в храма.
Същото правило за зачитане на езика и богослужебните особености на
вярващи от различни краища на света важи и за други храмове в града
с пъстър национален колорит. Тази законова толерантност към
религиозните чувства доказва и уважение към личността.
Възстановена Германия, днес с висок жизнен стандарт, със завидна
икономическа и социална политика, вече мисли за глобален план
„Маршал“, благотворно обновяващ и укрепващ света.

В един от салоните на огромната четвърта зала беше изправен
стоящ ствол на дърво, край който спираха много посетители. На малка
маса до ствола беше изобразен макет на скулптурна фигура „Ангел на
мира“, в която трябваше да се превърне дървото. Право да участват в
сътворяването на пластиката имаха всички желаещи: те получаваха
чук и длето, дялаха върху крилата на Ангела и получаваха за спомен
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онази частица, която са направили със своя ръка. Има нещо трогателно
да правиш Ангел на мира с участието на хиляди хора. Аз взех, запазих
и донесох в България част от „крилото“, което ръкоделствах заедно с
други вярващи…

Край стените на внушителната осемвековна катедрала DOM на
Кьолн през времето на Трийсет и първите празници на Евангелската
църква не секваха хоровите песнопения „Алелуя!“ Тук нямаше имена и
звезди на естрадата, или по-точно всички изпълнители бяха звезди,
защото бяха събрани най-добрите гласове от Южна Корея, Канада,
САЩ, Нова Зеландия… В различни павилиони, пръснати по площада,
се събираха средства и помощи за бедстващи страни или райони.
Срещу три евро всеки можеше да си купи Ангелчето за помощ на
децата в Африка. Пак толкова струваше и флагът в помощ на хора в
инвалидни колички, сувенирът за незрящите, които четат Библията на
брайлово писмо… В огромното училище по милосърдие за нуждаещи
се по време на тържествата всеки имаше възможност да докаже на
живо християнската си душа. Високите етични норми към страдащите
по света бяха огледало на целта за взаимна помощ.

Сред милосърдните ангели на Иисус Христос навярно имаше
хиляди, но тук, сред множеството от домакини и гости, се открояваше
жена, чието име е малко познато. Шейсет и четири годишна, съпруга и
майка на четири деца, Мариане Гроспийч от Непал беше пристигнала
в Германия, за да разкаже за малкия град на прокажени в своята
страна. Lepra е медицинско название на проказата, която съществува и
до днес. Нейната родина преди векове е била най-вече в Африка, както
и в субтропични райони, благоприятстващи развитието на бактерията
Lepra… В лагера на Непал днес живеят около 1600 деца, жени, мъже,
болни по наследство или носители на неизлечимата зараза, която ги
обрича на изолация. Преди двайсетина години, подобно на Майка
Тереза от Калкута, Мариане решила да посвети живота си на тези хора
и да им докаже, че не са забравени от Бога. Постепенно жителите на
лагера започнали да отглеждат в градини зеленчуци, от които да се
прехранват; започнали да изработват на ръка накити, да произвеждат
копринени тъкани, сувенири, които се продавали предимно в Непал, а
по-късно и в развити страни по света. Тук започнали да пристигат
мисионери от Европа, които открили медицински център за лечение на
болните не само от проказа, а и на хора в инвалидни колички, незрящи,
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глухи, неми… Те разкривали курсове за ограмотяване на жените,
майки на невръстни деца. За домакините на тържествата и за гостите,
които познаваха стандартите на Германия, беше изненадващ разказът
за подобен бит днес. Сумата, необходима за битови нужди и лечение
на прокажен човек в лагера, е около 16 евро за месец!

„16 евро?“ — недоумяващо вдигаха рамене слушателите на
откровението:

„Нужни са ни 25 000 евро месечно, а понякога не можем да
набавим дори половината. Въпреки това не губим надежда!“ —
сподели пред една международна група Мариане Гроспийч.

Рита Шмидт, като разглеждаше снимки от лагера на Непал, се
просълзи:

„Вашата вяра в Бога би трябвало да е огромна!“ — опита се да си
представи живота там. После даде 50 евро на Мариане и получи от нея
талони за благотворителност. Други присъстващи също дадоха своята
лепта… Някои казаха, че са готови да заминат като доброволци.
Навярно за миг Бог разкри пред очите на всички един свят в нищета и
страдание, където има и много деца.

Безплатно за всички участници се разпространяваше списанието
„Един свят за всички“. То отразяваше върховната цел на християните
по света — за глобална промяна на мисленето към хуманни дела.
Промяната трябва да повлияе миротворно на лидерите, които
разполагат с военна сила. Тази тема се предоставяше специално на
вниманието на дискутиращите, тъй като по същото време (7 юни) в
Берлин беше пристигнал на официална визита президентът Буш. Той
искаше да изясни позициите на САЩ и съвременна Европа около
изказването на Путин за ядрените ракети в близост с границата на
Франция и Германия… Какъв беше отговорът на военния спор между
световните военни сили? Вярващите хора, събрани в Кьолн, докато
слушаха новините от Берлин, повярваха в силата на общата молитва —
Бог беше наложил победа на разума и мъдростта. Християните на
Германия, пък и всички хуманно мислещи хора, не искат да преживеят
разрухата на нова война, независимо от коя сила и с какви подбуди би
започнала тя.

* * *
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… Още с пристигането нашата българска група беше настанена в
старинния град Брюл, на двайсетина километра от Кьолн. По шосе или
по железопътна линия до там се стига за 15 минути. Почти срещу
гарата на Брюл е замъкът от XVIII в. с градини в стил рококо. На
десетина минути път към центъра има храм католическата църква, а
недалече от него и протестантската.

Като архитектурен стил протестантските църкви най-често са с
островърхи кули, а във вътрешността не се допускат стенописи,
скулптури, изображения на Божия образ или други художествени
произведения на християнското изкуство.

Допуска се само музика за възхвала на Бога, затова всяка църква
има орган за изпълнения с духовно послание. Богослужебните
текстове от Свещеното Писание на Стария и Новия Завет се четат на
говорим, разбираем език и се съпътстват с размисли върху
съвременния живот. Всички присъстващи миряни участват с песни и
обща молитва на глас… Този вид живо участие на вярващи се е
практикувал в Църквата от най-ранни векове и дава възможност на
всеки християнин да почувства своя принос в молитвата.

На табло пред градината на неголямата протестантска църква в
Брюл беше написана програмата за целия месец юни. Особено
внимание се отделяше на осми (четвъртък), когато в цяла Германия не
се работи, тъй като се чества празник шейсет дни след Възкресение
Христово — Тяло Господне.

Тогава вярващите приемат причастие и след службата имат обща
вечеря в двора на храма. Като видя нашите оранжеви шалчета — знак,
че сме гости на Трийсет и първите празници в Кьолн, възрастна
християнка от аристократичните къщи наоколо ни покани. На 8 юни, в
18 часа вече бяхме в храма и заехме места на пейките. Виждаха се и
други гости участници в тържествата от далечни страни, които се
отличаваха с оранжеви шалчета. След встъпителната музика поздрав
към гостите на подиума застана обаятелна жена в ритуална черна
дреха — облекло на хора с духовен сан в евангелската Църква.

Изненадата за нас, българските жени с традиционно православно
изповедание, беше голяма. Знаех, че в Англиканската църква жените са
отвоювали правото си да бъдат равностойни с мъжете и в тази област,
но никога не бях виждала жена да говори от амвона. След песенното
славословие „Глория“ тя прочете стихове от Евангелието на Матея.
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По-късно благослови хляба в подносите и виното в керамичните кани,
след което покани желаещите да получат причастие да се съберат край
Господнята трапеза. Жената полагаше в ръката на всеки вярващ хляб с
думите: „Тяло Господне за теб!“ После подаваше глинена чаша с вино,
от което всеки отпиваше глътка.

Лицето и думите й бяха изпълнени със стремеж да достигне до
сърцата на вярващите… Четирийсет и шест годишната Ренате Герхард,
която от пет години оглавява църквата в Брюл, е първата жена
свещеник (Pfarrerin) в многовековната църковна история на града. С
доказана силна вяра, дух и богословие, тя е равна с мъжете пред
амвона. За нея правото на богослужение отдавна не е забранена земя,
както е в Православната и Католическата църква. Помолих я да ми
разкаже нещо повече за себе си, а тя скромно и пестеливо сподели, че
обича литературата и е изпълнена с идеи. Вниманието й е насочено
преди всичко към младите майки и християнското възпитание на
техните деца, за които е уредена специална църковна зала с
библиотека.

След празничното богослужение в протестантската църква на
Брюл изпитах радост, че в една цивилизована страна обществото е
превъзмогнало бариерата на предубеждението към жената. На нас ни
остава радостта от съзнанието, че свещеният олтар е навсякъде, където
човекът — мъж или жена — работи за полезното, за доброто за хората.
Това ще рече, че той прави чрез дух и ръце един от Ангелите на
малката Вселена, която диша и съставлява вечната, небесната
Вселена…

2007 г.
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ПЪТУВАНЕ КЪМ ВЕЧНАТА, ОСВЕТЕНА ЗЕМЯ

Аз, Иисус, изпратих Своя Ангел да ви
засвидетелствува това в църквите. Аз съм
коренът и родът Давидов, утрената и светла
звезда. И Духът и невестата казват: дойди! и
който чува, да каже: дойди! и който е жаден, да
дойде, и който желае, нека взема от водата на
живота даром.

(Откр. 22:16–17)

Когато един християнин тръгва към Израел, независимо от
причините, които го водят натам, обикновено слага в ръчната си чанта
Новия завет. На всяка цена ще измине поне няколко стъпки от земния
път на Иисус и ще отпие глътки от извори, които не е вкусвал преди.
Когато група поклонници тръгнат от близо и далеч по светите места
Назарет, Витлеем, Йерусалим — те вече очакват докосване до
светинята на Духа, Който ги е повикал. Както каза Георги Тодоров,
ръководител на нашата група, при тръгването ни от летище София на
Архангеловден 2007 г.: „Ако все още има невярващи в Христос, Той
непременно ще направи така, че мнозина да повярват в Него.“…

Разстоянието от София до Тел Авив прелетяхме за 2 часа и 15
минути на височина 11 000 метра. А до края на XIX в. българите,
желаещи да посетят Светата земя, пътували от родните си места с
волски коли по суша, оттам по Средиземно море са плавали на гемии
до пристанището на Яфа. Както свидетелстват те самите, това
преживяване било и уморително, и рисковано, но бодрият дух на
вярата, че ще се поклонят на Гроба Господен, поддържал силите им да
стигнат. От пристанището на Яфа се натоварвали на камилски кервани,
за да достигнат Йерусалим преди Възкресение. Пътешествието в
едната посока отнемало два месеца; посещението на поклонническите
места извършвали с трепет и благоговение за половин година; после
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отново, препълнени с впечатления и радост, изминавали обратния път
до България за два месеца.

Немалко от тях пожелавали завинаги да останат в някой от
манастирите на Йерусалим, където вярвали, че ще започне и
Страшният съд със славното пришествие на Иисус Христос.

* * *

Историята на Израел е толкова древна и разнообразна, колкото е
примамлива паметта на държави, известни с антично минало. Но ако
Елада, Египет, Рим, Перу доказват своята история чрез реликви и
археологически загадки, Обетованата земя на Мойсей, Авраам, Давид,
Соломон, Иисус Христос привлича чрез Божественото Откровение,
дадено от Бога в Свещеното писание на Библията. Освен тази Книга на
книгите, писана векове преди Рождество Христово и преподавана като
нравствен Закон към следващите поколения, до днес за държавата
Израел с нейните спорни зони, конфликти, ценности са написани
много старинни и съвременни книги.

Онова, което привлича търсачите на шлифовани диаманти, борса
или бизнес контакти, може да се намери в столицата Тел Авив и
съвременните градове на страната. Но онова, което примамва като
вездесъща загадка сърцата на милиони вярващи хора от цял свят, е
земната истина за боговъплъщението, мисията и възкресението на
Иисус Христос. Защото Той е отвоювал правото Си да се нарече Син
на Бога Всевишни. И като е доказал чрез чудеса това Свое надчовешко
превъзходство, е приел смърт от грешници, за да удостовери
Божественото Си безсмъртие. И да вдъхне надежда в сърцата на
всички, които повярват в Него, че ще спасят душите си за вечното
царство:

„И видях ново небе и нова земя, защото предишното небе и
предишната земя бяха преминали, и морето вече го нямаше.

Тогава аз, Йоан, видях светия град Йерусалим, нов, слизащ от
Бога, от небето, стъкмен като невеста, пременена за своя мъж.

И чух висок глас от небето да говори: ето скинията на Бога с
човеците, и Той ще живее с тях; те ще бъдат Негов народ, а Сам Бог ще
бъде с тях — техен Бог“ (Откровение, 21:1–3).
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Йерусалим е известен като древен религиозен център на юдеите
от XV в. пр.Хр. Старозаветните библейски книги говорят за неговата
духовна история и чрез цар Давид. Като роден град на Давид се помни
близкият до Йерусалим Витлеем, където от ранно детство момчето с
прашката пасло стада.

Вече известен победоносец и цар, по време на тридневен мор
сред народа, за да омилостиви Божия гняв, Давид купил оброчището
на Орна Евусейски на планината Мория и издигнал жертвеник на (Бога
Всевишни) Яхве. По-късно той поискал да издигне на същото място
огромно светилище, но Бог не благоволил към него. Неосъщественото
желание цар Давид изпълнил синът му Соломон, който в 980 пр.Р.Хр.
изградил в Йерусалим великолепния юдейски храм и продължил
градивния дух на обединение между Израелското и Юдейското
царство…

Но съдбата на богоизбраните градове и народи е не по-малко
повратна от съдбата на хората, известни в историята като велики.
Израилско-юдейското царство започва да се разпада почти по времето
на своя цъфтеж, за да достигне скръбта на Вавилонския плен в 586 г.
пр.Хр., когато целият град е разрушен от Навуходоносор II. И до днес
пред Стената на плача върху остатъци от мястото на храма мъже и
жени четат стихове от книгата „Плач Иеремиев“, където пророкът
предсказва и оплаква гибелното му разрушение. След Вавилонския
плен градът наново е изграден от руините. За да не бъде забравена
неговата слава като столица на религиозен живот, в 521 г. по време на
царуването на Иезекия и Неемия юдейският (Соломонов) храм е
надграден от основите. По-късно в годините на царуване на цар Ирод
Велики в I век до пр.Хр. вторият Йерусалимски храм е бил
реставриран, благоустроен и в него Иисус Христос идва за проповед
пред свещеници и стареи.

Уви! Недалече от крепостните стени на града Той произнася и
пророческите Си думи за следващото разрушение на Йерусалим,
когато „от него няма да остане камък върху камък“.

Пророчеството се изпълнява няколко десетилетия по-късно, след
като римските войници го включват в протектората на могъщата
империя (63 г. сл.Хр.) и след мощно антиримско въстание в знак на
отмъщение към непокорните юдеи, император Тит разрушава целия
град до основи (70 г.).
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Но ако камъкът, който е бил надграден върху основния камък, е
вече отхвърлен, гласът на Бога не стихва. Йерусалим винаги е бил
разположен върху бели скалисти хълмове, в чиито пещери са запазени
древни гробници на Христови мъченици, руини, извори, текстове,
доказващи неговата автентичност и духовно безсмъртие. Мистичната
сила на Кръста привлича император Константин Велики и той изпраща
майка си царица Елена, за да открие реликвите на свещения град, да ги
увековечи. В 313 г. той издава Указ за верска търпимост към
християните и почти в същото столетие Йерусалим става свещен град
за поклонение на християни, а християнството става официално
призната религия.

След завладяването на Йерусалим от арабите през 637 г., градът е
известен също като Ел Кудс (свещена земя). Над развалините на
някогашния Соломонов храм с благословението на халиф Омар халиф
Маруан построил величествена джамия, която съществува до днес,
известна под името Омар джамия…

Кръстоносците заличават много мюсюлмански светини, Омар
джамия превръщат в църква и от 1099 г. до 1187 г. превръщат град
Йерусалим в столица на своето Йерусалимско кралство, където в 1118
г. основават прочутия Орден на тамплиерите… В 1187 г. Саладин
възвръща зданията на тяхното верово предназначение като джамии и
оттогава Йерусалим се превръща в трети по значимост център за
поклонение на мюсюлманите след Мека и Медина… В средата на XVI
век Сюлейман Великолепни издига край града нови крепостни стени,
които ограждат старинния Йерусалим до днес.

Историята продължава в размирици и войни, които през 1950 г.
ангажират Обединените нации. Тогава Йерусалим е обявен за
самостоятелен административен център, но е поделен между Израел
(новата част) и Йордания (старата част)…

Много от сувенирите, които търговците предлагат по щандовете
на покрития пазар недалече от гроба Господен, имат заличена щампа.
Когато попитахме какво означават знаците и защо са изтрити,
търговците обясниха: „Тук пише: произведено в Израел, а ние сме от
Йордания.“…

Затова пък от 1980 г. целият Йерусалим е обявен от Израел за
негова вечна и неделима столица, която би трябвало да живее в
обещания от Бога мир — до Второто Му възкресение…
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* * *

От летище „Бен Гурион“ в Тел Авив по мръкнало се натоварихме
на автобус и за по-малко от два часа по магистралния път
приближихме до Назарет. Някога малко градче на дърводелци и
пастири, той е бил сгушен до вододайните извори в ниското. Към 22
часа съвременният сто и двадесет хиляден град, разположен на два
хълма, осветен с неонови светлини, ни посрещна с безлюдни улици.
Двете най-внушителни сгради са издигнати от Католическата църква
— огромният храм на Благовещението, построен върху основите на
някогашния дом на благоверния Йосиф, за когото Светата Дева е била
сгодена. На височината се виждаше и масивната духовна семинария,
основана от францисканския орден, за да подготвя пастири за
Христовата нива. От двете страни на шосето, по което автобусът се
катереше към хотела „Архангел Гавриил“, пак някогашен колеж към
семинарията, светеха домовете на новия Назарет, облицовани в бял
камък, а градините — с високи палмови дървета.

Когато се събудихме, видяхме града още по-светъл, просияващ
под силното ноемврийско слънце. На стотина метра от католическата
семинария вече се виждаше и високо кубе на нова джамия. В ниската
част — много джамии, църкви и частни домове. Не можеше да се
разбере дали архитектурата е еднообразна, или такова впечатление
създават каменните облицовки на къщите. От 1920 г., когато бивши
палестински и израелски земи стават подмандатни на Англия, се
издава закон, който задължава всички сгради да се облицоват с дялан
камък… Край нас в „Архангел Гавриил“ на хълма кипеше активно
строителство, съобразено със старите традиции и новите изисквания за
благоустройство. Хотелът ни имаше храм от времето на семинарското
общежитие. Някои поклонници го посетиха; други се въздържаха по
лични съображения — не влизат в католически църкви във време,
когато се отслужва литургия. „Какво страшно?“ — учудиха се вярващи
в групата ни, по-малко компетентни в каноничното право и църковната
догматика. Отговор не получиха веднага, защото автобусът ни чакаше
за пътуване до планината Тавор.

„… като взе със Себе Си Петра, Йоана и Иакова, възлезе на
планината да се помоли. И когато се молеше, видът на лицето Му се
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измени, и дрехата Му стана бяла, бляскава. И ето, двама мъже
приказваха с Него, а те бяха Мойсей и Илия; като се явиха в слава, те
говореха за смъртта Му, с която щеше да свърши в Йерусалим. А
Петра и ония, които бяха с Него, бе налегнал сън; но като се събудиха,
видяха славата Му и двамата мъже, които стояха с Него. И когато те се
отделяха от Него, Петър рече на Иисуса: Наставниче, добре ни е да
бъдем тук; да направим три сенника; за Тебе един, за Мойсея един и
един за Илия — без да знаеше що говори. Когато говореше това, ето,
яви се облак и ги засени; и се уплашиха, когато влязоха в облака. И чу
се из облака глас, който казваше: Този е Моят възлюбен син, Него
слушайте.“ (Лук. 9:28–35).

Около час пътува автобусът от Назарет до Тавор. Като минава
през полупустинни полета, той стига до подножието, оградено от
селища с екзотични замъци, джамии, палми, плодни дървета. Не само
градската архитектура — природата на Израел е различна, дивна,
неотразима. На обширния паркинг в ниското вече са разтоварени
десетина автобуса с поклонници от различни страни. Чува се
португалски, английски, френски, руски. Желаещите да посетят върха
чакат ред за микробуси, които пъплят по серпентините — пътуването с
голям автобус е невъзможно. Шофьорите на малките коли винаги
питат гостите си пред кой храм трябва да спрат — православния или
католическия. Боже мили, когато Ти Си доказал на това свято място
Своята божествена природа, не е имало православни и католици,
разделящи неделимата Църква. Но ние сме хора…

Всички православни храмове на територията на Израел са под
духовното попечителство на Йерусалимската патриаршия и се
обгрижват от православно духовенство — най-често гръцко и руско.
Храмът „Преображение Христово“ на Тавор има великолепни
стенописи, изобразяващи важни моменти от чудесата на Иисус
Христос. Пред иконостаса руски свещеник чете молитви, а група
поклонници, предимно жени, припяват с ангелски гласове. Текстът се
отнася за великата мистика на Преображението и за нашето човешко
участие в този дълъг път — да преобразим себе си. Затворих очи
задълго и видях ярка светлина — Бог ме споходи за миг, за да прогони
съмнението ми дали точно на това място е доказал с образ и Божие
слово Своята мисия. Съгласих се и се обърнах.
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Пред чудотворната икона на Света Богородица с Младенеца
имаше редица от чакащи богомолци, които искаха да оставят свое
дарение — десетки медальони, изобразяващи надлежната нужда от
помощ: молба за чадородие, за задомяване, за изцеление на ръка, крак,
душевно страдание… Аз извадих от чантата си малка икона на
Божията майка, залепих я там и помолих милостивата небесна
застъпница да помага на всички приятели в инвалидни колички, които
не могат да се грижат за себе си. Техните грижи и техните рани бяха
почти постоянно в ума ми…

На северната стена на храма има врата, от която се влиза в гостна
с маса и няколко стола. Тук руското Йерусалимско подворие почти
постоянно предлага на гостите чай, ароматно арабско кафе, фурми,
бисквити. В същото помещение е щандът, от него започна голямото ни
пазаруване на кръстчета и икони, които трябваше да отнесем в
България за спомен на близки. Бързахме. Броените четирийсет минути
отминаха неусетно… Докато се спускахме обратно към подножието на
хълма, руска монахиня от Йерусалимски манастир, около
шейсетгодишна, посочваше околовръст. Тя обясняваше как може да се
разпознае кои земи са еврейски, кои — арабски.

Всички еврейски земи почиват в седмата година от плодородието
си, а арабските стопани не спазват този старозаветен закон… После
матушка разпалено започна да ни увещава да спазваме стария стил на
църковните празници, а не новия календар, който няма да доведе до
спасение на душите ни… Тази старостилна теория за греха на
календара и спасението на душите ни се стори абсурдна — точно
колкото неоснователна ни звучеше заплахата за погиване на еретиците
християни в небесното царство…

Около обед центърът на Назарет е мъка за автобуси, коли,
пешеходци. Разтоварихме се светкавично пред светофар на двеста
метра от католическия храм на Благовещението. Докато вървяхме по
каменния калдъръм, видяхме петдесетина мъже, събрани за обща
молитва пред джамията почти до „Благовещение“. Молещите се
викаха. Надвикваха се сякаш искаха да заглушат шума на улицата.
Звучеше ни странно, а трябваше да разберем този пъстър свят, единен
в своето делнично и духовно многообразие. Не трябва да питаме защо
сме различни. Трябва да помним едно — обичаме се!
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„И словото стана плът, и живя между нас, пълно с
благодат и истина; и ние видяхме славата Му, слава като на
Единороден от Отца.“

(Йоан 1:14)

Много пъти разрушавана, надграждана и престроявана,
огромната църква на Благовещението за последен път е издигната през
1969 г. Как е изглеждал домът на Йосиф преди повече от 2000 години,
вече трудно можем да си представим.

Няколко метра под земята е направен макет на раннохристиянски
дом (Йосифов), а върху бяла мраморна маса е изписано на латински
verbum caro hic factum est (тук словото стана плът). Според преданието
има две версии за мястото, където архангел Гавриил е съобщил на
Дева Мария, че ще роди Син от Светия Дух. Първо той й се явява в
дома на нейния годеник, преди да се събере с него. Втория път се явява
край кладенеца, на 500–600 метра от дома, докато е наливала вода.

Днес на мястото на извора, под старо маслиново дърво, е
издигната белокаменна чешма, наречена Марииният извор, и е
превърната в християнски символ на Назарет. През последните години
водите са каптирани и са отведени към православния храм на
Благовещението, откъдето вярващи християни си наливат вода, за да
отпиват от нея с вяра…

На кое място е донесъл благата вест Архангел Гавриил?
Когато съвременният поклонник намери две църкви, посветени

на едно събитие, започва сам да прозира, че Бог наистина е навсякъде
и светозарните Му ангели могат да се явят по всяко време, на всяко
място, за да изпълнят повелята Му.

В католическия храм на Благовещението млада жена от нашата
група се поклони пред мраморната маса с надписа, а като се отстрани
от нея, докосна корема си: „И аз получих благата вест, че ще стана
майка. Това ще бъде събитие за цял живот в семейството с мъжа,
когото обичам.“ Друга жена се помоли за своята дъщеря, семейна от
девет години, но все още без дете. Един мъж се засмя и попита: само
жените ли имат право на добри вести? И той иска да му се случи нещо
знаменателно в живота, после продължи да се моли за здраве и
вразумление на сина си, „тръгнал по лошия път на наркотиците“.
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Молитвеният свят на вярващия човек е безсловесен, рядко се изговаря
на глас, защото Бог приема нашите мисли и копнежи, за да ни ги
върне, въплътени в живота.

Над свещената маса в най-ниския етаж на храма има втори етаж
с останки от раннохристиянска църква със запазени мозайки. Тук са
надгробия на мъченици от III век, поискали да останат завинаги на
свещеното място. Има спомен от църква, изградена през XII век…
Днес интериорът на католическия храм от 1969 г. изглежда необичайно
модернистичен за традиционния храмов възглед. Но за нас остана най-
важен гласът на молитвата, отправена на това място. Всички се
молихме за блага вест, каквато Бог отреди.

* * *

Ако някой е пропуснал да забележи надписа на крайпътната
табела, няма да се досети, че вече се намира в Кана — селцето, където
някога Иисус Христос е извършил първото Си чудо, като е претворил
водата от шест каменни делви във вино по време на сватба… В
съвременното арабско селище Кана живеят християни и мохамедани,
което може да се разбере от религиозните храмове — джамии и
църкви.

Двата храма, посветени на Христос, са строени в края на XIX в.
Католическият (на Францисканския орден) е изграден върху развалини
на древна юдейска синагога с разкрит надпис на арамейски език и
мозайки. Православният гръцки храм ни посрещна със следобедна
жега. Беше любопитно, че художникът е зографисал стенописите в
двора, изобразяващи сватбата в Кана, не с каменни делви, споменати в
Евангелието на Йоан, а в традиционни древногръцки керамични
съдове за вино. Затова пък от двете страни на иконостаса, специално
съхранени, бяха показани две каменни делви от Христово време, в
които вероятно се е извършило чудото. На висока маса се предлагаха
мостри на опаковано в кутии по две бутилки вино (или четири малки).
На цветния етикет се вижда маса с пируващи на трапеза и надпис
„вино от Кана Галилейска“. Две бутилки — десет долара. Някои хора
от групата си купиха по две бутилки, други — по четири. По-бедните
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поклонници казаха, че в България вече са напълнили бъчви с домашно
вино.

Не си купих вино от Кана. Реших, че ако във важен за мен
момент то е необходимо, Иисус ще ми помогне и ще превърне водата в
менчето в отлежал гроздов сок. Това би бил по-скъп подарък от
бутилка червено вино, купена под църковната лозница в Кана.

От Кана Галилейска тръгнахме към красивото Тивериадско
езеро, известно още като Галилейско или Генисаретско.

То е огромно и величествено, срещата с него надминава
въображението, с което християнинът е чел Евангелието. По неговите
брегове Спасителят е извършил множество чудеса: в Табха е запазена
скалата, върху която е преломявал петте хляба, за да нахрани с тях пет
хиляди гладни. Във водите на езерото е помогнал да се препълнят
мрежите на рибарите с риба… На един хълм, откъдето се открива
великолепна гледка към съвременния курортен град Тиверия, е
подарил на хората десетте блаженства. Те се отнасят до състоянието на
душата, а не до благосъстоянието на имането… На невисок планински
склон над езерото е древният Капернаум, чиито руини днес мълчат, но
изпълват въображението с живот. Някога цветущ град на евреи, през
римското владичество тук са се установили висши военни на
завоевателя. В града е бил домът на апостол Петър, където ранните
християни са се събирали за молитви… През XIX век монаси на
Францисканския орден при разкопки са открили този дом и над него
надградили църква — свидетелство за Христовото присъствие и
апостолска приемственост на мисията Му…

Няколко часа през ноември с автобус, дори с перфектен шофьор
като Халил, не са достатъчни да се види всичко по бреговете на
библейското езеро. Към 17 часа притъмня, затова тръгнахме обратно.
След деветнадесет часа гъмжилото по улиците на Назарет беше
стихнало напълно. От петък следобед започва еврейският „шабат“
(събота) — време, в което никой не работи: транспортът замира, само
линейки могат да бъдат повикани за спешна медицинска помощ. По
улиците не се срещат нито мъже, нито жени със забрадки и дълги
дрехи. Не се препоръчва дори шофиране на лична кола. Никакъв труд!
Това е строга еврейска старозаветна традиция за отдаване почит в деня
на Бога. Религиозното правителство на Израел продължава да я спазва.
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* * *

Докато летяхме от София към Тел Авив, на седалката до мен
седеше момиче, около двадесет и пет годишно. Представи се Виктория
и се оказа, че е от нашата поклонническа група, но все още не бяхме се
опознали. Попитах какъв е нейният интерес към Светите земи, а тя
обясни: „Боледувам често.

Казаха ми, че ако се потопя с вяра във водите на река Йордан,
Бог може да укрепи здравето ми. Ушила съм си специална бяла дреха
за това потапяне. Освен това моята баба, вече седемдесет и шест
годишна, цял живот е мечтаела да стъпи на земята, по която е вървял
Иисус Христос. Тя ми помогна с пари, за да мога аз да изпълня мечтата
й и да й занеса земя, вода, кръстче от тези места…“

Река Йордан, широка около десетина метра при местността
Ярденит, тече бавно, почти незабележимо. Тя преминава през
Тивериадското езеро и продължава близо 500 км, докато се влее във
водите на Мъртво море. Иисус Христос не е кръстен на това място,
където днес могат да се потопят всички желаещи. Предполага се, че
Неговото кръщение от Предтеча Йоан е станало по-близо до Йерихон.
Но небесното явителство на Дух Свети с думите: „Този е Моят
Възлюбен Син, в Когото е Моето благоволение“, освещава реката
завинаги.

На паркинга, стотина метра от брега при Ярденит, имаше
автобуси от цял свят. Когато минахме през съблекалните, за да облечем
белите дрехи и да се отправим към мястото, оградено с предпазни
парапети, видяхме стотици мъже и жени във водата. Ликуваха. Пееха.
Говореха на различни езици, от които само една дума се разбираше от
всички националности: „Алелуя!“ Някои бяха прелетели от далечни
континенти хиляди километри, за да се кръстят специално в топлите
води на Йордан, където е кръстен Иисус. Млада жена беше вдигната на
ръце и потопена с възгласи три пъти, от което се разбираше, че в този
момент е повярвала… Беше трогателно човек да е съпричастен с духа
на възторг и възхвала. Защото вярата е дух и блажен е, който е осенен
от невидимия небесен гълъб на това място… Потърсих с очи Виктория
сред множеството в реката. Беше усамотена и молитвено преживяваше
мига на дългото си очакване. В ръката й видях голямо шише, искаше
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да го напълни с йорданска вода, за да го отнесе в България и да раздава
на вярващи. Почти всички потопени искаха да направят същото,
защото изпитваха святост и желание да я споделят. Да, за човека в
съвременния живот светостта е мигновено озарение, което се прекъсва
от истините на динамиката: трябва да бързаме, да отиваме на работа,
да печелим пари за делника; трябва да се състезаваме, да градим, да
рушим, да побеждаваме…

Оповестените шейсет минути за брега и свещената река изтекоха
като миг от вечността. Тръгнахме към следващите великолепни
изненади за деня. Първата от тях беше Тел Джерико.

* * *

До града Йерихон с неговите светини се стига по скоростна
магистрала, от двете страни на която се виждат палмови градини за
фурми, лозя, маслинови дървета, бананови плантации, оранжерии за
зеленчуци. Долината на Йерихон се отличава с мек климат, обилни
води, плодороден пласт земя, който позволява да се види истината: в
Израел евреите са превърнали пустинята в благодатен рай, от който да
се ползват. Тук природната привилегия на климата и плодородието
превръща местата в политически сложни зони — пътят минава и през
много гранични пунктове с войници на палестински автономни
области. Това, че Бог беше с нас, ни доказваше спокойствието и
безпрепятственото преминаване през военни граници, които често са
връщали туристически групи от техните маршрути.

От древната слава на войни и победи при Йерихон, са останали
руини. В близост са писали и проповядвали старозаветните пророци
Илия и Елисей; оттук е минал Йоан Кръстител. След като Иисус
Христос е приел кръщение, Той е бил заведен от Духа в пустиня на
запад от Йерихон, за да бъде изкушаван от сатаната в продължение на
четирийсет дни…

Евангелието говори за явяването на Спасителя в града, когато
жителите Го посрещали с вяра и радост. Един човек с нисък ръст на
име Закхей, който не успявал да види Господа, се качил в клоните на
смокиня, за да Го зърне. Иисус го видял и го накарал да слезе, защото
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Сам решил да влезе в дома му и да извърши спасение на неговото
семейство…

Всички места, свързани с религиозни християнски събития и
дейност на пророците, от четвърти век са място за поклоннически
пътувания. През византийската епоха в самия град и в неговите
околности са били издигнати повече от 20 манастира и църкви,
странноприемници за гости от далечни места; различни
благотворителни общества за бедни и болни…

Автобусът ни спря пред портите на храм, посветен на срещата на
Христос със Закхей. Части от огромния ствол и клони на тази смокиня
се пазят под стъклено покритие, пред което гостите искат да се снимат.
В храма раздаваха листове — на тях желаещите християни можеха да
напишат имена за здраве и упокой. На моето листче написах:
„Господи, дай ми вярата на Закхей, та в труден за мен момент да ме
видиш и кажеш: «Дъще, слез от дървото, защото днес трябва да вляза в
твоя дом!»“

На излизане пред вратата се бяха скупчили десетина арабски
деца с двуколка, натоварена с портокали, банани, мандарини. Най-
малките просеха милостиня: „Мама, мама, долар!“; по-големите —
десет-дванайсетгодишни, предлагаха плодове, „претеглени“ на око.
Купихме си, защото слънцето вече прежуряше. Оттук се отправихме
към скалния манастир с пещерата на Христовите изкушения —
Карантал.

От впечатления на предишни поклонници вече мнозина в
групата бяха чули, че в някои случаи ще „припкаме като козички по
каменливи чукари“, за да стигнем до скална църква. Ръководителят ни
Георги Тодоров предупреди по микрофона, че който се чувства слаб,
болен и в невъзможност да се изкачва, може да се откаже, да остане в
автобуса и да се върне в Йерихон. От подножието на хълма манастирът
наистина изглежда далечен и непревземаем за нетрениран човек. Но
това е само заплаха на лукавия — да се откажем от постигането на
целта.

По стръмната пътека на скалата тръгнахме с молитва. В групата
имахме осемдесет и седем годишен свещеник — Георги Ашиков от
Сандански. Предложихме му да остане в импровизираното малко
барче с освежителни напитки в ниското, а той каза кратко: „Петдесет и
две години служих на Господа и исках да дойда по тези места. Вярвам,
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че няма да ме остави насред пътя!“ Дядо Георги послужи за упование
на мнозина, които мислеха да се откажат от „превземането на
Карантал“, изграден над високата отвесна пропаст. Когато се
катерихме по улеи и изсечени в скалата стъпала, чувствахме как
Христос дава сила и невидими крила на всички, които вярват в Него.

До първите порти стигнахме само за петнадесетина минути
вместо обичайните тридесет. В отбивката на малка пещера ни чакаше
изненада — охладена вода. Пихме и тръгнахме към храма, където с
песнопения благодарихме на Бога за Неговата безмерна милост. Край
камъка, където лукавият е говорил на Господа, за да Го изкушава,
пяхме църковни песнопения. Тук възрастният отец Георги ни
благослови, като пожела всички да се удостоим да стигнем до Горния
Йерусалим, където Иисус Христос пребъдва във вечно царство.
Казахме „Амин“… На връщане си събирахме камъчета за спомен от
това незабравимо преживяване над шеметната бездна. Мислехме как
лукаво и невидимо сатаната говори на всички нас; колко лесно му се
доверяваме в сделката да извършим грях, от който по-късно страдаме.
Молихме се на Бога да различаваме делата на злото в цивилизованата
пустиня, сред която живеем днес!

С тази молитва тръгнахме към изкушението да се изкъпем в
Мъртво море. Осем пъти по-солено от световния океан, от неговите
води днес се произвеждат козметични и медицински препарати, които
имат лечебни свойства. Тайничко се ядосвахме за входа по пет долара,
които не са малко за джоба на средния българин. Но като преценихме,
че навярно повече никога няма да имаме възможността да се натопим в
единственото море на 396 метра под морското равнище, решихме да
приемем изкушението. Водата беше топла, под краката ни — хлъзгаво
и с ненадейни ямички, но се гмуркахме в самото Мъртво море!
Случайно попаднали в устата капки бяха неприятни, горчиво-солени за
човешкия език. При излизане от водата решихме да пием фреш от
цитрусови плодове, капучино или бутилчица минерална вода; но всяко
от тези допълнителни удоволствия струваше по три долара… И като
възрожденските българи се посветихме на въздържание от светски
сладости.

… През 1993 г., докато в Богословския факултет на Софийския
университет изучавахме библейска археология и четох за Кумран на
Мъртво море, въображението ми рисуваше отломки от минали светове,
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съществували преди векове. Още тогава се опитах да опиша
въображението си, но по различни причини се отказвах, отлагах го за
по-късно… Не знаех, че отлагам писанието за Мъртво море и
Кумранските пещери с четиринайсет години, когато ще имам
възможност на живо да се докосна до руините на селището и неговата
история. Преди шейсет години две бедуински козарчета открили в тези
пещери на Юдейската пустиня глинени делви, в които намерили
папируси и пергаментови ръкописи от I в. пр.Хр. и първи век след
р.Хр. По Божи промисъл делвите с древните ръкописи стигнали до
специалисти в Йерусалим. Израелски (и чуждестранни) историци,
теолози, археолози извършили допълнителни разкопки тук, на около
триста метра от водите на Мъртво море, където разкрили
самостоятелното пустинно селище на сектата на есеите. На това място
те живели уединено и преписвали старозаветни свещени текстове. От
Кумранските ръкописи са разчетени и публикувани десетина свитъка,
най-важни от които са коментари на книгите на пророците Исаия,
Авакум и Наум, както и на други книги, устави, канони с религиозно
съдържание, описващи какъв трябва да бъде домът Божи. Ръкописите
се съхраняват в Музея на Йерусалим…

От съвременния посетител край руините се иска силно
въображение, за да надгради реалните размери на сградите и залите.
Най-силно ни впечатли басейнът за ритуално изкъпване, преди членът
на общината да влезе в скрипториума, за да преписва текста на
свещената книга. Тук монасите са пребъдвали в уединение и молитва,
съзнавайки важността на своето посвещение и ръкописен труд, който
трябвало да запазят за бъдещето… Но пещери не се виждаха наблизо.
Когато някой от групата ни попита за тях, екскурзоводът посочи
скалистата планина на 500–600 м с отворени входове. По каменливите
сипеи към тези отвори пъплеха „иманяри на духовни съкровища“,
вероятно обзети от надежда, че щом Бог е открил пред неуки козарчета
преди 60 години Своите тайни двери, Той е запазил още нещо и за
науката днес. Но никой от групата ни не се реши да стигне до
мистиката на Кумранските пещери, пък и нямахме време. Трябваше да
бързаме към друга среща в дълбоките гънки на великата Юдейска
пустиня.
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* * *

Не помнех много от житието на Божия угодник Св. Георги
Хозевит, роден през VI век и просиял приживе с няколко молитвени
чудеса, сходни с тези на Спасителя… Но колкото повече автобусът ни
се задъхваше по скалистите склонове, толкова повече чудото на
пустинята ни изумяваше със своята красота, релеф, строго мълчание.
Това не е африканската пясъчна равнинна безбрежност: това е планина
от бели заоблени скални възвишения, по които няма активен живот.
Съзнателно пиша активен, тъй като в някои процепи на планинските
дълбини, там, където избликва жива вода, обикновено се появяват и
семена на тревисти растения. Към тях се устремяват керваните на
бедуините пустинници. Те обикновено пътуват с мулета, с камили и
водят стада с овци или кози. По една пътечка на хълма се виждаше
бедуин върху магаре, натоварил два меха с вода от близкия извор с
пустинно селище. Тези селища са направени временно от ламарини, в
които живеят и хората, и животните… Пустинната екзотика привлича
любопитството на цивилизования човек, който тръгва „на лов“ към
този първобитен живот за няколко часа. Но мислите ни и разговорът се
отправиха към мулетаря: кога щеше да стигне? Колко човека може да
нахрани и напои с провизиите в самарчето? Какво бихме направили,
ако на нас ни се наложи да живеем в пустинята тридесет дни?… За
минути забравихме откъде идваме и накъде вървим — докато
автобусът спря на площадката. Трябваше да слезем, за да стигнем
пеша до манастира, който не се виждаше наоколо. Тук ни посрещнаха
млади момчета бедуини с мулета и предлагаха срещу пет долара
„такси — магаре“. Трийсетина човека се спуснахме по улея, а след нас
— мулетарите. През цялото време говореха и предлагаха услугата си,
за да получат нещо. До мен вървеше симпатично момче с къдрава коса,
което говореше странен, но разбираем английски. Опита се да ми
обясни, че неговото муле би могло да ме занесе до манастира само за
три долара.

Исках да вървя пеша, за да усетя тръпката от природата, затова
отказах. Някакъв немец се опита да пътува върху гърба на муле, водено
от друг бедуин, но за европееца самарът се оказа истинско изпитание.
Въпреки това той стискаше юздите и казваше, че иска да види как е
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влязъл в Йерусалим Иисус Христос. Не си приличаха по външен вид,
по епоха и мисия, но най-важно беше, че немецът, също като други
вярващи от различни страни, искаше да прилича на Иисус Христос!…

Момчето до мен започна да ми задава въпроси и да ме нарича
„мама“. Попитах на колко години е, той каза — на 22. Чужденците го
кръстили Кристо, защото не запомняли името му.

После попитах къде живее и той посочи към височината над
каньона: „Там!“ Погледнах нагоре, но никъде не се виждаше селище.
Попитах го имат ли вода и училище. Кристо показа течащата вода в
открития канал, прекарана по дерето заради манастира, и каза: „Ето
водата. Училище нямаме. Чужденците учат нас да говорим английски
и ние разчитаме на парите от тях. Мама, мога да те закарам до
манастира за два долара.“

Извадих два долара и му ги дадох, като отказах предложената
услуга. Дадох си сметка, че едва ли в това пустинно място идват много
туристи и се придвижват с мулета. Хрумна ми, че би било по-добре да
дам на момчето петте долара, които заплатих за изкушението в Мъртво
море… Неусетно стигнахме до портите на светата обител. Кристо,
както и другите мулетари, остана вън, а ние влязохме.

Очакваше ни още една приятна изненада — сок и бисквити,
които в пустинята са истинско богатство. Гръцки монах ни разказа
накратко историята на манастира. Тук е пещерата на св. пророк Илия,
който се е криел от гнева на цар Ахав в VIII век пр. Хр. Пророкът
казал: „Жив Господ, Бог Израилев, пред Когото стоя! През тия години
(три) няма да има нито роса, нито дъжд, освен по моя дума.“ (3.
Царства 17:1) Тогава небето се запечатало, а Бог казал на Своя
пратеник пророк сред хората да тръгне на изток от Йордан, за да
остане при потока Хорат и да пие от него; враните ще му носят храна.
В пещерата Илия преживял три години. През това време според
Божието обещание врани му носели хляб и месо… Щом пресъхнал и
потокът в каньона, пророкът отишъл при вдовицата в Сарепта
Сидонска, където пък брашното в делвата й не свършвало…

Според едно по-късно предание по тайното евангелие на Яков —
Йоаким, бащата на Света Богородица, преди нейното рождение дошъл
в тази пещера за пост и молитва към Всемогъщия — Той да го дари с
чедо. На 40-ия ден ангел му казал, че ще има дъщеря, която ще нарече
Мариам…
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Манастирът бил построен в V век и унищожен от персите в VII
век като много други манастири в Палестина. Носи името на св.
Георги, родом от Кипър, пристигнал по светите места със своя брат.
Като се установил тук, разширил малкия храм, направен от сирийски
монаси. Неговият ученик Антоний написал простичкия, но ценен
животопис заедно с важни сведения за монашеството и топографията
на манастирите в Палестина от онова време. Тук са се уединявали
монаси пустинници от различни страни. Техните кости се пазят в
голяма гробница — пещера, където всеки поклонник неизбежно си
задава въпроса за тленното земно човешко битие. Многократно
разрушаван и въздиган отново, в края на XIX век манастирът е
възстановен от монах, пристигнал от Мала Азия.

Историите на църкви, манастири, жития започнаха да се смесват
в главите ни, затова няколко човека се отдалечихме от беседата и
влязохме в пещерата, където е живял пророк Илия. След третата
минута в ума ми се появи черната точица на съмнението, че това не е
пещерата на пророка, защото в тази пустош, дето няма нито мравка,
нито трева и врабче, естествено няма да долети врана, носеща в
човката си храна.

При това — три години! След първата черна буква от азбуката на
съмнението започнаха да прииждат нови и нови: а нима това беше
дървото, на което се е покачил Закхей преди две хиляди години? И
точно това ли е мястото, на което дяволът е изкушавал Иисус? И това
ли са делвите, в които водата е пресътворена във вино? Изобщо…
Излязох навън с горчиво съмнение за измама и самозаблуда. Когато се
облегнах на парапета и отправих очи към кубетата на подновения
храм, видях ЯТО ВРАНИ! Извиках от удивление и се взрях в птиците,
за да разбера дали наистина са врани, или отново се самозаблуждавам.
Изтичах да попитам монаха и той каза „Да, врани са.“ Те светеха в
залязващото слънце и се разплаках — за мен това беше чудо, което
Сам Бог извърши, за да докаже колко малка е вярата ми в Него. Защото
истината живее в небето над нас, независимо от човешките ни
условности на земята.

И ако Сам Иисус Христос не беше Божи Син и не е Божи Син до
днес, в река Йордан нямаше да се кръщават хора от цял свят; по
върхове и каньони няма да се издигат храмове за Негова слава…
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Кристо заедно с други момчета мулетари чакаше пред вратата на
манастира. Пак предлагаха „такси — магаре“, пак за пет долара. Някои
в групата решиха да си спестят стръмното спускане и уморително
изкачване до автобуса. Кристо тръгна до мен и започна да ми говори за
сестрите и братята си, с които живеят на палатки. Здрачът падаше
бързо и от това застудя. Попитах бедуина защо не отиде да работи в
някой от големите градове, където би могъл да печели сигурни пари.

Той сложи ръка на сърцето и каза: „Не, мама, както вие не бихте
могли да живеете на палатка при нас, така аз не мога да живея в града.
Това е в кръвта ни…“ В разговор с него почти не усетих кога
стигнахме до автобуса. Кристо бръкна в джоба си и ми подаде два
долара: „Вие не се возихте с такси — магаре, няма нужда от пари.“…
Не ги взех. В багажа имах вафли, солени бисквити, консерва, които
исках да му подаря, но беше късно да търся куфара си в препълнения
багажник. Когато потеглихме в мрак, пак си мислех как момчетата ще
се изкачат високо до билото по тъмно, дали няма да се загубят, студено
ли им е… Ще успеят ли утре да спечелят пари? Вълнуваха ме тези
въпроси, защото манастирите са озарени от миналото; пустинята е
величествена, безбрежна, силна, ала какво биха били те, ако не е
човекът да ги дарява с живот и обич, със смисъл и вяра?

* * *

Във Витлеем стигнахме по първи звезди и се настанихме в хотел
„Звезда“, на десетина минути път от храма „Рождество Христово“.
Щом оставихме багажа в стаите, макар да знаехме, че по това време
няма да влезем в пещерата на Рождеството, десетина човека тръгнахме
натам. В тесните, полуосветени улички ни посрещнаха препълнени
кошове с боклук, несъбран от празника „шабат“. Беше събота вечерта.
На площада в центъра млади момчета викаха и се държаха
непристойно.

Решихме, че те са от онези, заради които понякога Витлеем е
забранен за поклонници, но оказа се, не бяха военни. Те се насочиха
към нас, задаваха въпроси на английски, а след отговор ни отвръщаха
на арабски и се смееха. Виктория дойде до мен: „Какво ли щеше да
стане, ако бях решила да се разходя до църквата сама, без забрадка и
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дълги дрехи?“ Юлия се възмути от виковете и каза: „При толкова
светини по тези места във Витлеем трябва да цари мир и
спокойствие!“ В следващия миг дори видяхме внушителна сграда с
надпис на английски:

„Център на мира“; срещу нея — голяма джамия… Но както
знаехме от живота, и тук отново се уверихме: светът край нас е
несъвършен, ние също понякога се гневим или постъпваме
недружелюбно… Отсреща се виждаше храмовият комплекс
„Рождество Христово“.

Някога царица Елена строи първия храм над пещерата на
Рождеството, но по-късно той е разрушен. Император Юстиниян
изгражда втори, по-голям, кръстокуполен, ала той не бил така
великолепен като вдъхновения от царица Елена. Съгласно описание, на
фасадата на базиликата от 614 г. са били изобразени в цветна мозайка
тримата източни влъхви, дошли да се поклонят на Младенеца. При
нападението на персийските войници, като видели изображенията на
своите съотечественици, от уважение към тях не посмели да разрушат
храма…

Вечерта видяхме само ниската (около метър) входна врата на
днес съществуващия дом Божи. Нейните огромни широки камъни са
протрити няколко сантиметра от стъпките на милиарди поклонници,
минали оттук. Камъкът над вратата също беше протрит от устните,
които са го целунали, преди да влязат със сведени глави заради
малката й височина. Някои казват, че е направена така за смирение на
вярващите.

Историята пък помни, че някога тук арабите са влизали с конете
си и така се е наложило храмът да се изгради от масивни правилни
каменни блокове с малка врата — да не върлуват разбойници…

„Тръгна и Йосиф от Галилея, от град Назарет, за Юдея, за града
Давидов, наречен Витлеем, понеже беше от дома и рода Давидов, за да
се запише с Мария, сгодената за него жена, която беше непразна. А
когато бяха те там, дойде й време да роди своя Син първенец, пови Го
и Го положи в ясли, защото нямаше за тях място в
странноприемницата.“ (Лук. 2:3–7)

Следващата сутрин, неделя, бяхме първи, за да заемем място в
малката „пещера“ под земята, където е станало чудото на новото
летоброене, без някой от гостите в странноприемницата да го
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подозира… Огромните колонади и полираният мрамор около входа
съвсем не напомняха времето на Христовия Витлеем, но трябваше да
приемем истината такава, каквато ни я показва нашето време на тази
земя. Под масата, върху която щеше да започне Светата литургия, се
виждаше отверстие с метален обков „Витлеемската звезда“. В малката
приземна църква на Рождеството трудно могат да се поберат 50 човека,
защото от топлината на свещите става задушно.

Богослужението беше необичайно за слуха ни. Дори младият
отец Василий от храма „Преображение Господне“ на София в някои
места трудно се ориентираше, защото текстът и песните бяха ту на
арабски, ту на гръцки, със специфични възгласи.

За непросветените в литургиката смисълът остана непонятен. Но
духовно бяхме доволни от това, че точно в неделния ден се случи да
сме на най-святото място! След раздаването на нафора
коленопреклонно се сведохме над „звездата“ и благодарихме на Бога за
честта да бъдем близо до мястото на Неговото рождение.

Докато се връщахме към хотела, влязох сама в храма на
Сирийската православна църква, откъдето се чуваше пеене.

На пейките бяха насядали много хора — млади и възрастни.
Всички изглеждаха различно, а и облеклото им беше различно,

което подсказваше различен етнос. Стори ми се невероятно, че са
християни, както и те навярно се изненадваха от интереса ми към
тяхната църква. Припяваха по време на службата, както е било в
първите векове на християнството — тогава богомолците са участвали
песенно в богослужението.

На последния ред седеше млада, много красива жена,
съвременно облечена, с три момченца и едно момиченце — от три до
десетгодишни. След минути службата свърши и попитах непознатата
на английски дали децата са нейни. Тя каза: „Да, на Господа са.“
Споделих, че в моята страна семействата рядко склоняват да имат
повече от две деца, защото трудно се отглеждат. А майката на
богодаруваните деца се засмя: „Пътувала съм в Европа и знам, че при
вас е така, но ние нямаме високи претенции; отглеждаме децата си
лесно.“ Тогава се вгледах в лицето на всяко от тях и открих Христос в
младенческа възраст. Майка им беше Мариам…

После тръгнахме с автобуса към „полето на пастирите“, които
откликнали на небесното знамение да се поклонят на новия Цар —
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Богомладенеца Христос. До VI век мястото с неголям храм е било
център за поклонение на християни. След като е разрушен от персите,
тук бил построен нов манастир, който да приютява монаси
пустинници. Съвременната църква е изградена през 1972 г. върху
разкопки. Единственият гръцки монах в нея, Игнатий, ни показа
пещерата, в която са нощували пастирите. Трогна ни ненадейното му
признание за личния избор на живот в монашество. Дошъл на това
място преди двадесет години с група; облечен с младежки дрехи, той
не подозирал бъдещето си, когато твърде възрастният игумен Серафим
го повикал при себе си и му казал: „Ти няма да се върнеш в родината
си, а ще останеш тук!“

И думите на игумена старец се сбъднали…
След манастира „Св. Теодосий Киновиарх“ по микрофона в

автобуса съобщиха, че с маршрутни микробуси ще бъдем извозени до
лаврата „Св. Сава Освещени“, разположена далече в гънките на
Юдейската пустиня. В светата обител се позволявало да влизат само
мъже, а на жените извън зидовете щели да предоставят написана
историята на лаврата, мощи на светци за поклонение и вероятно чай,
тъй като слънцето беше силно. Почти всички жени се засегнаха от
пренебрежението да бъдат „отлъчени“, но екскурзоводът обясни, че
това е манастирски устав от времето, когато лаврата е основана от св.
Сава през VI век. Смирихме се и решихме да отидем дотам, за да
видим колкото е възможно повече; да измолим отново от Бога
опрощение на греховете си; да докажем по свой начин вярата в Него…
И смирението ни беше възнаградено. По тези места Юдейската
пустиня изглежда още по-внушителна и неизбродна. В микробуса
попитах наум: „Господи, Ти навярно Си сътворил всичко това, за да се
радваш и дивиш на делата си?“ Някой отвърна тихо, само на мен: „Да,
дете мое“…

Щом наближихме, Мария, моята духовна сестра от Бургас,
допусна: „Сигурно ще ни изпратят някой монах, който не иска да
говори с жени.“… Но монахът, който ни посрещна, говореше руски и
беше на наше разположение в следващите 30 минути. На въпроса ни
как се казва, той се усмихна, посочи небето и каза: „Слуга на Господа.“
Той беше толкова одухотворен и общителен, че ни вдъхнови за нови
разговори.
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От него разбрахме, че манастирът се поддържа от тринайсет
братя монаси от различни страни, които рядко се връщат в родината
си, но не страдат от носталгия… Забранената зона за всеки човек
изглежда мистична, затова решихме да помолим нашия домакин да
каже на някои жени, които желаят, някакво лично послание до Бога…
Когато целунах ръката му, той ме попита как се казвам и като повтори
името ми, каза: „Пази те силен ангел!“ Повярвах му, почувствах кураж
и сила… Докато се изкачвахме по стръмните стълби към автобуса,
ангелът ми ликуваше с благодарност!

* * *

ДНЕС крайъгълният камък на Давидовия жертвеник на
планината Мория, върху който Соломон изгражда величествения
юдейски храм, се намира в Омар джамия. Ограден е в елипсовидно
стъкло, над което има сферичен свод; създава впечатление за
хармонично свързване на земята с небето, затова се нарича куполът на
света. Юдейската традиция отъждествява този камък с
жертвоприношението на Исаак от баща му праотец Авраам. Съгласно
мюсюлманското предание пък от тази скала Мохамед се е възнесъл с
коне на небето с име Варак (Мълния), за да получи откровение от
Аллах. Ето защо точно тук мюсюлманите са издигнали светилището.
Според тях на това събитие и откровение се базира цялата световна
религия ислям, чиято рождена година е 622 г. сл.Хр.

В панорамния изглед на града позлатеният купол на Омар
джамия отдалече напомня купола на християнски храм; впечатлява с
внушителни размери и хубост, та всеки поклонник иска да отиде по-
близо до нея. Допреди трийсетина години е била отворена за
мюсюлмани и християни, но в наши дни е отворена само за
мюсюлмани. Един час на ден (от 13 до 14) портите на огромния
религиозен комплекс се отварят за разходка на вярващи от други
изповедания. Тогава дворът с аркади, древни колонади, фонтани,
градини напомня разноезично, многонационално, разноверско
гъмжило от хора, които търсят Единия Бог с различни имена.

Как дежурният на вратата в мюсюлманските светилища разбира
дали някой мъж не е мюсюлманин? Преди всичко по външния вид и
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поведението. Ако непознатият изглежда подозрителен, прави опит да
влезе само от любопитство, се проверява паспортът му; искат се
доказателства за знание и принадлежност към вярата. Колкото до
жените, те са винаги в дълги дрехи, със забрадки, със сведени очи…
Как да излъжеш, че си мюсюлманка, ако в знойния пек си дама с
обикновена слънчева шапка и къс панталон?… Строен, симпатичен
арабин стоеше със светлокоса рускиня пред портиера, който поиска
доказателства за вярата на жената. Беше облечена в бежова пола над
коляното, гримирана, с леко преметнат шал над косата. Наложи й се на
руски да каже на кавалера си, че ще го чака в хотела, докато той е на
молитва… Ако юдеин или християнин честно заяви вярата си и иска да
влезе в джамията заради скалата на Авраам, той трябва да получи
разрешение от най-висока инстанция, за да добие право на посещение.

Такъв е редът — друговерци не се допускат, за да не смущават!
Същото се отнася и за близката джамия Ал Акса в двора на

ислямското светилище, където в празнични за мюсюлманите дни
дворът се препълва с хиляди мъже и жени. В останалите джамии на
Йерусалим и страната влизането не е така строго, но навсякъде се
изисква благоприличен вид за молитва.

В двора се намира ротонда, на чийто мозаечен под има звезда,
вградена в кръг. Съгласно преданието, който застане в този център, той
и неговият род получават опрощение на всичките си грехове в
миналото и в бъдеще… Е, колко лесно би било, ако е така!

Омар джамия и Стената на плача имат общ вход, но разделен на
две. И в двата случая се прави електронна проверка на багажа. Почти
невъзможно е чужденец, пристигнал за първи път в Йерусалим, да не
посети всеизвестната стена, останала в руините на юдейското
светилище, спомен за Соломоновия храм. Стената е разделена на две
— за мъже и за жени. Както е разделен за мъже и жени входът при
гроба на пророк Давид на планината Сион… Европеецът дори не си
задава въпрос защо е така — това са местни традиции! На ниво
човешки ръст камъните са потъмнели от ръцете, докосвали се до тях с
молитва. Процепите на големите блокове са запълнени от листчета,
изписани на различни езици. Слава на Бога, че Той знае всички земни
езици и приема нашите желания от мислите, преди да ги напишем
върху хартия… На столове недалеч от стената седят стотина жени на
различна възраст; четат текст от свещени писания и молитви. Най-
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силно привлича изражението на млада еврейка с две деца в бебешка
количка. Тя е закрила лицето си със страниците на книгата, тялото й се
накланя напред-назад и плаче на глас. Невръстните с нея също плачат.
Дали заради разрушеното светилище или за нещо в тяхното семейство,
не може да се разбере, защото жената не снема книгата и никой не
може да влезе в нейната скръб.

Изведнъж от мъжете в съседство се чува силна музика, подобна
на казачок. Оградата е ниска и най-любопитните от женското
отделение се качват на столове, за да видят какво става там. Мъжете не
се молят и не се кланят — те празнуват общия семеен празник
„бармицва“, съпроводен с юдейски песни. Това е обред за посвещаване
в юношество. Когато момчето навърши 13 години, го водят в синагога,
за да го представят пред Господа. От този ден неговият глас в
семейството се зачита… Докато траят песните и веселбата в съседство,
настроението при жените става по-ведро. Някои хора в нашата група
започват да обсъждат въпроса кога отново ще бъде възстановен храмът
на Соломон, щом от времето на славното му царуване са изминали 30
века, а днес мюсюлманското светилище се намира върху същите
руини?… Но като не намерихме отговор, тръгнахме към най-важната
цел.

* * *

На десетина минути път пеша от скалата с „купола на света“ е
жертвеникът с гроба Господен и Голгота. До тях се стига по тесните
улички на стария град, известни като Пътят на страданието (Via
dolorossa). Изкачването на Иисус Христос с тежък кръст на раменете,
падането Му, срещата на Страдалеца с Неговата майка, избърсването
на лицето Му с кърпа от света Вероника; униженията на Невинния
праведник… — тези евангелски спомени са отбелязани на 14 места с
малки църкви, параклиси, обелиски… Най-съсредоточени в
изминаването на пътя бяха група холандци, чийто ръководител носеше
импровизиран кръст, а поклонниците след него, с Евангелския текст в
ръцете, песенно възпоменаваха и се покланяха пред подвига на
Христовите изпитания. Няколко човека от нашата група тръгнаха с тях,
за да бъдат молитвено с Него. За съпричастност с чувството към
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Голгота се изисква концентрация на мислите, защото се минава край
любопитни туристи, шумни продавачи, дюкянчета с църковни
сувенири…

Пристигнал за първи път до комплекса „Възкресение Христово“,
християнинът си дава сметка колко различно е днес мястото от онова
място, което въображението му е рисувало, докато е чел евангелистите.
От Голгота и Разпятието на Спасителя преди близо 2000 години днес
присъства само Той.

Всичко наоколо е променено, застроено, населено, несъвпадащо
с картините, нарисувани от художници. Ако някой сам преминава из
покритите улички, търси и купува свещи, преди да стигне до храма,
той вече е загубил нещо от историята.

Ала на площада, който обичайно се показва по телевизионни
програми при получаването на Благодатния огън в нощта преди
Великден, мистичното чувство за среща с възкръсналия Христос
започва да се възвръща.

Знайно е как в 326 г. царица Елена, майката на император
Константин Велики, е разпознала Кръста Господен от намерените в
земята три кръста (два на разбойниците). Наблизо минавало
погребение и щом то стигнало до Кръста на Божия Син, мъртвецът се
върнал към живот…

Независимо от това, че днешният вид на храма е от XII век, в
комплекса се намират множество по-големи или по-малки останки на
храмове от византийската епоха и раннохристиянския период. Срещу
входа е камъкът на помазването след снемането на Иисус от кръста.
Тук много поклонници могат да коленичат и да се молят. През целия
ден около Ротондата с Гроба има по няколкостотин вярващи от близо и
далеч, чакащи търпеливо час-два, за да се докоснат до камъка, под
който е лежал Христос. Над него вече са се свеждали милиарди чела.

Чувството на страхопочитание се създава от Бог и наистина е
неотразимо; възнася те мисълта, че се намираш в Светая светих. Тук
вярващият обикновено иска от Всевишния прошка и милост за
греховете си… А когато излезе от богоозареното място, всичко друго
изглежда маловажно.

Все под купола на базиликата, но извън гроба вниманието ни
беше приковано към жена с бяла забрадка, изкачваща на колене
стълбите към Голгота. Тези високи каменни стъпала към Разпятието
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водят до второ ниво с Кръста — мястото, където е бил разпънат Иисус.
Според предание, който извърви стъпалата на колене, каквото поиска
от Бога, ще го получи.

Докато непознатата трийсет-четирийсетгодишна жена се
изкачваше, много ни се искаше да узнаем нейното лично желание. Но
никой няма право да безпокои душата, устремена към Светилника…

Разпятието на Голгота, където най-често се отслужват нощните
богослужби от гръцки духовници, напомня уголемено разпятие в
олтара на православен храм. Още първата нощ част от групата
пристигна за Света литургия. Не разбирахме текста на гръцки, дори
чухме само, че Евангелието е от Матей. Около нас имаше десетина
руски монахини от близък манастир, които седяха на пейки и често
правеха кръстен знак с ръка пред гърдите. Слушах песнопенията на
литургията, но гледах Разпятието и си мислех, че не искам Иисус
Христос да страда! Изговорих на глас думите си към Него, макар да
знаех, че без страдание няма подвиг и изкупление… Когато мина един
часът след полунощ, няколко души от групата ни тръгнаха към хотела
— на другия ден програмата беше дълга, уморителна… Най-преданите
останаха на Голгота до получаване на причастие в три часа… Казват,
че да получиш причастие на това място, е все едно Той да те помилва с
ръка. Съзнавах, че не съм достойна за подобна милост и продължих да
мисля, че искам да снема Христос от Кръста, преди да издъхне…

* * *

Знаехме, че пътуваме към съвременния исторически музей на
Израел „Йад Вашем“, но не очаквахме, че автобусите на паркинга там
ще бъдат повече, отколкото бяха при баптистериума на р. Йордан и при
Кумран на Мъртво море. Посетителите край най-новия жертвеник на
еврейския народ — Холокоста от Втората световна война — този ден
бяха повече, отколкото чакащите за поклонение пред Гроба Господен.
Мемориалът, изграден върху обширна площ през 50-те години на XX
век, е разтърсващ по замисъл и внушение. Той има 20 сгради,
подредени като самостоятелни зали с различни послания към
човечеството. Малкият информационен лист, който получихме при
влизане, съдържа макет на разположението и наименованията на
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залите, които могат да бъдат посетени по интереси. На последната
страница с малки букви бе отбелязано: „Входът в историческия музей
Холокоста е забранен за деца под десетгодишна възраст.“ Допускахме
две версии за ограничение: а) за да не се вдига шум; б) защото би
могло децата да видят нещо, застрашаващо психиката им. Попитахме
на гише информация за правилния отговор и оттам потвърдиха втората
версия. На това бюро желаещите получават и допълнителни листове,
написани на различни езици. Става ясно, че музеят „Йад Вашем“ или
Шоа („Катастрофата“) продължава да събира сведения за изчезнали,
убити евреи по време на войната в различни страни. С това
продължава да се попълва и списъкът на повече от два милиона
мъченици — жертви, загинали в хитлеристки концлагери или при
други обстоятелства.

Още докато върви от входа по главната алея, посетителят вижда
дървета с малки табели в пръстта. Написани са имената на хора,
помогнали за спасяването на евреи от хитлеристкия геноцид 1939–
1945 г. Тези хуманни личности от различни националности, с различно
обществено положение, ранг, заслуги, съвест са наречени от
признателните евреи Праведници на човечеството. С радост открихме
дървото и името на Димо Казасов, удостоен с други 12 доблестни
българи, между които митрополит Кирил Пловдивски, митрополит
Стефан софийски и Димитър Пешев, помогнали да бъдат спасени
около 50 хил. евреи, живеещи по време на войната на територията на
България… След това продължихме към огромната зала,
възпоменаваща имената на концлагерите, където са убивани хората с
жълта звезда… Стените са изградени от огромни естествени камъни, а
на пода, в отломка от изгорен метал около вечно горящия огън на
незабравата, са изписани имената на концлагерите. Мракът, музиката,
обстановката възбуждат размисли, от които човешкият ум се озадачава.
И като не може да даде отговор, съвместим с любовта на Твореца към
хората, вдига очи към небето с въпрос: „Защо все още някъде по света
съществува военна престъпност, Господи?“

Кратка утеха и отговор на бликналата мъка по жертвите дава
цитат, написан върху дипляната „Християнски приятели“ от Йад
Вашем: „На тях ще дам в дома Си и в стените Си място и име по-
добро, нежели на синовете и дъщерите; ще им дам вечно име, което
няма да бъде изтребено.“ (Исаия 56:5)
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Втората зала на нашето посещение беше потискаща и
разтърсваща до сълзи — тя е посветена на милион и половина деца до
десетгодишна възраст, загинали по време на геноцида! От светлината
на слънчевия ден поклонникът влиза в мрак с осветени стари снимки и
живи „звезди“ — вечно запалени свещи в нощното небе. Траурна
музика, идваща като че изпод земята, на фона на която се възпоменават
имената на невръстните и тяхната възраст — тригодишен,
осемгодишна, седемгодишен, девет… Който и да си, какъвто и да си —
плачеш в тези няколко минути и ти се струва, че си вървял години
назад във времето — до смъртта на малките мъченици.

Мислиш какво би извършил, ако това са твоите деца, твоите
внуци?… Затова устните неволно се отварят за молитва към
Всевишния вън: „Никога повече, на никое земно място да не се
повтори Холокостът, Господи!“

Небето над Йерусалим наистина понякога напомня тленната
жертва на земния свят в името на по-високата вяра, че след смъртта
човешката душа се възнася за спасение към Твореца, който ни я
дарява. И там започва вечният живот на онеправданите, на праведните,
непорочните, оскърбените…

* * *

В автобуса съобщиха, че имаме радостна вест — ще ни приеме
Йерусалимският патриарх Теофил III и ще ни раздаде църковни
свидетелства за поклонничество, известни в миналото като документ
за хаджия. Зарадвахме се. Малко православни групи от хиляди
пристигащи в Светия град се удостояват да влязат за среща с Негово
светейшество.

По време на византийската епоха от пети до седми век в
юрисдикцията на Йерусалимската патриаршия са се намирали пет
митрополии със стотици манастири, хиляди църкви и всички свети
места. През тези години християнското население на Палестина е
надхвърляло милиони. Патриаршията днес остава официален орган на
управление и се намира в стария град на пет минути пеша от Гроба
Господен. Тук мраморът е изваян, блестящо полиран; подът е с цветни
мозайки…
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Трябваше да почакаме в преддверието, тъй като патриархът на
Йерусалим имаше делова среща. После ни въведоха в огромната
гостна, уютно подредена за петдесет-шестдесет човека.

Върху престола е креслото с извезан герб: корона, Божи гроб, а
долу са избродирани ключовете — символ на апостолска
приемственост. Донесоха ни сок и шоколадови бонбони, а докато
чакахме по места, временно идваха млади гръцки монаси, служители в
Патриаршията… Мислех за тежката съдба на всеки, който носи
короната. Този човек тръгва от смирението и послушанието, за да
стигне до сила и власт, с много почит, но и с много тревожни нощи.
Както свидетелства историята, понякога на светата земя се създават
конфликти, външни набези, разруха… И цялото напрежение се
стоварва сякаш върху носителя на короната с въпрос: „Защо е така?“

Станахме на крака, за да посрещнем Негово светейшество в
служебно одеяние, було, жезъл… Поздрави ни на английски, после
седна в стола, за да ни разкаже най-важното за Патриаршията и да
отправи своя благослов.

„… Много се радваме, че сте при нас в Светия град и
патриаршията. Йерусалим е свещен не само за нас, а за целия свят, за
юдеи и мюсюлмани. За нас мястото е благословено с кръстната кръв на
нашия Господ Иисус Христос. Затова ние имаме голямо благословение
да бъдем пазители на светините в Йерусалим. В IV век тук е бил
епископ Макарий, който говорил и информирал св. цар Константин за
състоянието на светините. Императорът изпратил майка си св. Елена с
архитекти, съветници, много пари, за да се погрижи за тези места.
Първото най-важно нещо за нея е било да открие мястото на Светия
кръст. След това тя започва строителство на великолепни храмове…
След като построява храма на Гроба Господен, тя установява
братството (ордена), който изпълнява мисията да пази светите места.
Йерусалим има мисия да свидетелства за истинността на нашата
Христова вяра. Никой в света не смее да оспори автентичността и
истинността на местата, по които е бил Господ Иисус Христос. Защото
тайната на Боговъплъщението и на спасението се съдържа в това, че
Господ е станал човек заради нас. Църквата тук има мисия да
свидетелства за тези истини и да евангелизира сред поклонниците. Тук
няма място за метафизични спекулации.
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Това ще изпитате и вие по време на поклонението ви по светите
места — това е важно и значително за вас като поклонници, за да
преминете от мисия по светите места до бъдещата слава на Бога. Да се
излекуваме, пречистим и да получим просветлението на Светия Дух…

Приканваме ви да предадете преживяванията на вашите близки,
съотечественици, деца, за да посетят и те тези места.

Ние, нашето братство, живеем в единство с Христа. Ние сме
членове на голямата Христова църква. А единството и разнообразието
в Христа е величието на Неговата църква. За нас главата на Църквата
не е някой човек, а Христос, в Когото вярваме и Го прославяме!…“

След словото си патриарх Теофил III поднесе на всички от
групата документ за поклонничество с неговия подпис. Служителите
му подаряваха по един ключодържател с чудотворната икона на Св.
Богородица и по две големи цветни снимки:

Гроба Господен в Йерусалим и Негово светейшество Теофил III,
патриарх Йерусалимски, в годините, които Бог е отредил той да Му
служи на трона в тази Патриаршия.

* * *

Сред множеството храмове извън стария Йерусалим, свързани с
мисията на Иисус Христос в града, в паметта на поклонника се събира
твърде много информация от библейската история и съвремието.
Освен това религиозната столица на Израел през последните петдесет
години се е разпростряла толкова, че границите между някогашните
селца и хълмисти райони са заличени. Йерусалим е нараствал, като е
свързвал чрез домостроителство и съвременна промишленост
някогашни селища.

От външната страна на крепостната стена, изградена през XVI
век от Сюлейман Великолепни, пред Дамаската порта бяха събрани
разноезични групи за пешеходна обиколка на стария град. На малките
мюсюлманчета, седемдесетгодишни, екскурзоводът разпалено
разказваше за подвига на мюсюлманските завоевания в Израел и
техните светини. На друга група от Англия екскурзоводката
обясняваше, че през тази врата е влязъл Иисус Христос в Йерусалим,
от нея започва „Пътят на страданията“; счита се също, че оттук е
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излязъл апостол Павел на път за Дамаск и мисията му… И при акцента
на различните важни събития всички поклонници, големи и малки,
очакваха нетърпеливо да се срещнат със светостта на своята вяра,
събрана в отломки и храмове в стария град зад крепостната стена.

Манастирът „Кръвната нива“ се намира на място извън
пределите на някогашния Йерусалим. Тук са били заровени трийсетте
сребърника, хвърлени в храма след разкаянието на Юда Искариотски.
„Първосвещениците прибраха сребърниците и казаха: не бива да се
оставят в църковния ковчег, защото са цена за кръв. И като направиха
съвещание, купиха с тях грънчаревата нива, за да погребват странници,
затова и до днес тая нива се нарича кръвната нива…“ (Матей 27:6–8).

Храмът „Кръвната нива“ е на височина. В него има и скална
пещера, откъдето апостолите са се разбягали поради страх, щом
узнали, че Христос е предаден. В дола жителите на града са хвърляли
някога боклука си. От него се разнасяли огън, дим, зловоние,
напомнящи описанието на огнената геена, та мястото се считало
нечисто, прокълнато.

На хълма в пещерата след шейсетгодишно подвизаване в
юдейската пустиня в IV век пристигнал свети Онуфрий Велики. Той
толкова дълго се молил на Бога да отмени гнева Си към прокълнатото
място, че от скалата избликнала чиста вода… От нея вярващите
християни си наливат с молитва.

Тук се виждат гробниците на стотици богомолци от стари
времена, пристигнали в Йерусалим, за да останат завинаги в него.
Прозорците и вратите на днешния манастир „Кръвната нива“ са
боядисани в кървавочервен цвят — заради Христовата кръв, продадена
от Юда за 30 сребърника…

Цялата Гетсимания със старите маслинови дървета, където
Иисус се е молил да Го отмине горчивата чаша, остават незаличими в
съзнанието. Така е навярно, защото тук вярващят търси у себе си
Христос, но неволно открива и Юда Искариотски, който понякога Го
предава… На мястото, където е била последната Иисусова молитва, в
края на IV век, в годините на управление на император Теодосий
Велики, е била издигната християнска базилика. Останки от нейните
стени могат да се видят в съвременната католическа „Църква на
страстите Христови“, известна също като храм на „Всички нации“. По
височината на хълма е внушителният руски храм, посветен на Мария
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Магдалина, от която Иисус е изгонил седем бяса, затова тя най-дълбоко
повярвала в Него.

В по-ниската част на Гетсимания е храмът с гроба на Света
Богородица. Счита се, че в последните дни от живота си Божията
майка е била в дома на св. Йоан Богослов на отсрещния хълм Сион,
където тя е починала. Но е погребана в Гетсимания… В храма, на
няколко метра зад нейния гроб, е чудотворната икона „Св. Богородица
Йерусалимска“. Този шедьовър на иконографията и милостта събра
през 2001 г. в храма „Св.

Александър Невски“ в София стотици хиляди богомолци от
цялата страна, за да измолят от небесната Майка нещо значително за
себе си и семейството си… Ден преди тръгване към Израел ми
съобщиха, че майка ми е настанена в интензивно отделение на
болницата с инфаркт. Тук, пред йерусалимската икона помолих
Небесната царица да запази майка ми жива, за да се видим отново!
При своите молитви към невидимото човек обикновено не получава
отговор веднага. Но нищо не може да отмени истината, която видях за
секунди: след усърдната ми молитва очите на Богородица трепнаха, тя
леко се усмихна и разбрах, че ще помогне! Веднага щом излязох вън,
съобщих тази вест по джиесема в България, но не получих радостни
вести за изхода на инфаркта. Започнах да повтарям по телефона
възбудено: „Но Света Богородица се усмихна, тя невинаги отговаря
веднага и никога не мами — ще помогне!“…

Когато се върнах в София, чух добрата вест — майка ми е вече
вкъщи, без опасност за живота.

Недалече от Гетсимания, в маршрута на пешеходната
поклонническа обиколка, посетихме Горненския манастир „Св.

Богородица Казанска“ — мястото, където Дева Мария се е
срещнала с Елисавета, майката на св. Йоан Предтеча. Това беше
неголям, старинен руски храм, откъдето всички купуваха кръстчета и
икони на достъпна цена. Молитвите, пазаруването продължиха около
час, а в това време на специални столове седнаха две възрастни
схимонахини — Мария и Севастиана. Схизмата е висок духовен
подвиг на въздържание от всички страсти на плътта; тя се постига в
безмълвие, в постоянен пост и молитвена връзка с Бога. Сестра Мария
беше по-млада, все още жизнена и общителна. Но сестра Севастиана,
приведена от старостта, с избледнели зеници, наметнала на раменете
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специално покривало за духовната й степен, започна да чете имена на
хора, записали се тук за здраве. След всяко име изговаряше „Спаси,
Господи!“… Бързо научихме, че тази някога млада, хубава, двайсет и
три годишна девойка, е пристигнала в Йерусалим преди шейсет
години на поклонение и повече никога не се върнала в родината си —
заради близостта с небесния си Жених Христос, Когото обикнала
повече от всичко на света.

Срещуположно на Гетсимания се вижда хълмът Сион, където са
станали две важни събития от християнската история:

Стаята, в която Иисус установява тайнството причастие сред
Своите апостоли: „И като взе хляб и благодари, преломи и им даде,
казвайки: това е Моето тяло, което за вас се дава; това правете за Мой
спомен. Също взе и чашата след вечеря, като рече: тая чаша е новият
завет с Моята кръв, която за вас се пролива“ (Лук. 22:19–20).

Тук е горницата — свидетел за слизането на Светия дух във вид
на огнени езици над апостолите по време на Петдесетница и
създаването на новата Христова църква (Деян. 2:1–43).

Днес на хълма Сион е една от най-внушителните католически
базилики „Успение на Света Богородица“, в приземния етаж на която
има чудесно изработена скулптура от дърво с естествени размери:
Божията майка е неотразимо красива и миротворяща. По традиция
сутрин и вечер в храма се извършват служби; след тях се чете молитва
за мир, известна като „Дъга над Кръста“ — символ за помирение
между Бога и хората. Молитвата е кратка, преведена е на френски,
немски, английски и се предлага на посетителите, за да участват (ако
желаят) в общото моление: „О, Господи, изпрати Твоя мир над светия
град Йерусалим и над целия свят! Запази го дълбоко в сърцата на
всички хора, защото Твоят Божествен мир е мирът, който светът не
може да ни даде. Твоят мир освобождава всички, които са в мрежите
на физическо и психическо насилие, дори жертвите. Ние сме безсилни
да свидетелстваме пред многото форми на агресии и несправедливост,
на войни, на социални и дори лични прегрешения в нашия живот.
Господи, изпълни света със Своето могъщество, с Дух на любов и
справедливост. Помогни ни да съдействаме на Твоята воля за мир чрез
думи и дела в съгласие с радостта и благополучието на хората, които
ни окръжават. Ние те молим, Господи, на любовта и вярата. Ние те
хвалим и благодарим за всичко.
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Амин!“

* * *

В руските и гръцките манастири на Израел срещахме млади,
симпатични момичета и момчета, избрани от Иисус Христос. Същото
изискване за пожизнено безбрачие се изисква и в католическите
манастири. Не защото Бог иска лишения от обичайното за човека
семейство, а защото Христос ги свързва в ново християнско семейство.
В един от православните манастири видях млада послушница, която
преди да бъде въведена в монашество, везеше неголям тъмен плат с
цветни конци и пошиваше думи. Попитах я какво означават думите, а
тя прочете: „Твоите рани нося на тялото си, Христе.“ Онези, които
могат да се отрекат от себе си заради Него, са единици.

За тях са в сила блаженствата, които човешката душа би могла да
изпита в земното и небесното царство. Разбира се, че и тези Христови
избраници доказват верността си чрез устойчивост при изкушения —
както е бил изкушаван и Сам Той.

Винаги, когато съм чела за къпалнята Витезда при Овчи порти,
за чудото на Иисус Христос, излекувал със слово болния от 38 години,
съм искала да видя този извор, сравнявайки го с познати обществени
басейни или бани. Не само съм искала да видя чудодейното място, а да
доведа при него всички приятели, неизлечимо болни от детство. Тъй
като аз не успявах да ги излекувам със слово, допусках, че при
целебния извор Витезда Иисус Христос ще ги вдигне от одъра на
страданието. Срещата с новозаветната къпалня в днешния Йерусалим,
в дъното на която сред руини се виждаше само мътна вода до
глезените на краката, разочарова очакването ми, но ме задължаваше да
бъда трезва. Въпреки пресъхналите дълбини на някогашната
йерусалимска Витезда трябваше да продължавам да вярвам, че водата
на целебните извори по света съществува, защото Христос е жив. И
Той продължава да извършва Своите чудеса чрез вода и хляб, чрез
човешка ръка и милост… Както е казал Ангелът на жените при Гроба
Господен: „Защо търсите Живия между мъртвите? Няма Го тук, но
възкръсна; припомнете си какво ви бе казал, когато беше още в
Галилея…“ (Лук. 24:5–6)
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* * *

В групата ни имаше жена, около петдесетгодишна, облечена
винаги в черно. Неудобно беше да я попитаме защо в дневните
горещини не облича светли дрехи — допускахме, че е починал неин
близък. Едва след нощната литургия на Гроба Господен сутринта във
фоайето на хотела тя разказа: „Имах дъщеря, която след кратко
боледуване почина преди шест години. Беше студентка, навършила
двайсет години и си остана на толкова. Не мога да опиша скръбта на
цялото ми семейство и усещането, че случилото се не е истина, че
момичето ми ще се върне вкъщи… «Виждах я» по улиците и исках да я
настигна; живеех със снимките й… Шест месеца след погребението
сънувах, че телефонът вкъщи звъни и съпругът ми се обажда.

Разбрах, че говори с нея и й каза, че тя трябва да превежда от
английски. Аз взех слушалката, за да я чуя, попитах я защо не се
обажда, а тя отговори задъхана, че е много заета. Има си нов приятел,
трийсет и три годишен, с брада. Опитах се да й кажа, че е възрастен за
нея, а тя уточни: С него имаме много работа — да подготвим хората
за вечността! Телефонът се изключи, а аз се събудих. Бях спокойна за
първи път — детето ми живее, въпреки че не го виждам.“

Подобни „обаждания“ на отминали от света покойници се
случват при хора, които вярват, че техните близки са живи в
невидимите владения на Бога. Тази вяра не изключва скръбта по
внезапна загуба на родно дете или любим човек; не лишава от молитви
и печал живите, разделени с реалния образ на любовта им. В немалко
случаи Бог допуска покойният да се яви за кратко в светлинно тяло при
живите (както Иисус се явява на учениците Си), за да утеши
страдащите живи и да укрепи вярата им. Той наистина може да
възкресява мъртви — както е възкресявал покойници на смъртно ложе
и както е върнал към живот Лазар, положен в гроба преди четири
дни… Но не Го прави, защото има промислителен план за всеки човек
и за бъдещето на света.

Витания е била малко селце в долината между Йерихон и
Йерусалим, където Христос минавал често не само заради главния път
между големите селища, а и заради обичта си към семейството на
Марта, Мария и Лазар. Гробницата на Лазар, подобно на много свети
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места, свързани с живота и чудесата на Иисус, е била разрушавана,
забравяна и омаловажавана, но по Божия воля след време към нея са се
отправяли милиони поклонници. В началото тя е била обикновена
еврейска семейна гробница и не се е намирала така дълбоко в земята,
както я намираме в наши дни — 27 каменни стъпала под нивото на
съвременното селище. Дали това е автентичното място на
възкресението на Лазар, питахме се, докато се спускахме.

На малка площадка за 4–5 човека, преди да се влезе в самия гроб,
се разнесе неприятна миризма. Допуснахме, че оттук минава нечист
канал на селището, но се досетихме, че тук не би могло да има канал.
Докато търсихме причината, миризмата спря като по сигнал. Аха, нали
тялото на мъртвия Лазар било вече зловонно — Бог ни напомняше не
за днешен канал, а за Лазар…

В тази гробница човек най-често започва да мисли, че всички
негови покойници са отдавна живи и някога той ще стане жив като
тях… Затова докато се връщахме обратно по каменните стъпала,
хората с камери снимаха, снимаха… Мария, духовната ми сестра от
Бургас, на изхода каза: „Каквито снимки да покажем вкъщи, каквото да
напишем или да разказваме, чувството на преживяното тук е
неотразимо!“

Чувството за съпричастност със смъртта и безсмъртието
наистина са по-силни от общото молитвено чувство в близките два
храма — православен и католически. Дори в XVI век мюсюлманите са
построили недалеко от гробницата джамия, в която са пренесли част от
гроба на Лазар — приятеля на Христос. А името на съвременното
арабско селище Азарие произлиза от византийското и латинско
наименование Лазарион — името на възкресения от Христос Лазар.

Същия ден посетихме и гробницата на света Тавита, възкресена
от апостол Петър за чест и прослава на Всемогъщия.

Тук, в далечните покрайнини на старинна Яфа, ни посрещнаха
градините на прекрасно подреден руски манастир — духовен оазис
сред палатките на бездомници.

Недалече от Яфа е Лида Палестинска, превърнала се още през
византийската епоха в център за поклонение на християни. Съгласно
древното предание Лида е родно място на великомъченик Георги,
офицер по времето на гоненията на император Диоклециан.
Мъченията на св. Георги са станали в гр. Никомидия; а преданието
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твърди, че неговите съграждани са пренесли мощите му на родното
място в Лида. От пети век тук има поклоннически живот. След
нападението на арабите църквата и гробът са били разрушени. През
1873 г. православната патриаршия е купила от мюсюлманите част от
двора на джамията, в която се намирала гробницата и така е бил
построен храмът на св. Георги в Лида Палестинска. Ние пристигнахме
на 15 ноември към 14 часа непосредствено преди отпътуването към
летището край Тел Авив… Посрещна ни екзотична картина на
приготовление за голям празник.

Неизвестно защо тук хората празнуват св. Георги не на 6 май,
както в България, а на 16 ноември. В притвора на храма имаше
кошници с цветя за украсяване на олтара и иконостаса.

На следващия ден трябваше да бъдат изнесени мощите за
поклонение и както каза еврейският свещеник, към храма ще дойдат
около 600 хиляди поклонници от целия православен свят. Решихме, че
завишава значително цифрата и попитахме дали няма да дойдат само
600 или 6000 поклонници, а той държеше, че ще бъдат около 600
хиляди.

В гробницата белият мраморен барелеф на св. Георги с копие
беше облян в маслиново масло. Най-ревнивите поклонници от нашата
група почти изгребаха и изтопиха с памук свещения елей, за да отнесат
на близки в България. Това отчасти задоволи желанието ни да се
поклоним пред мощите на светеца, които така и не поднесоха за
поклонение, защото не е точно денят на празника. При излизане от
гробницата спряхме. Към стената се виждаха вериги, където в
миналото са връзвали бесновати за изцеление. Свещеникът ни
благославяше, като поставяше металния нашийник от веригата върху
главите ни и изговаряше на еврейски неразбираема молитва.

При излизане от храма необичайна езическа картина се отвори
пред очите ни — на площада пред църквата принасяха в жертва агнета
и ярета, докарани в ремаркета специално за празника на свети Георги.
Обясниха, че тези приношения продължават до среднощ, след което
всяко семейство си приготвя храната за 16 ноември. Имаше много
мюсюлмани, почитащи св. Георги и търсещи неговата защита.
Сергиите на амбулантни търговци с всякакви играчки, пищялки,
сувенири напомняха наш панаир, където душата и тялото се
разтоварват от делниците.
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Според картата за поклонници в Израел на територията на
страната има около 700 места, свързани със старозаветни и
новозаветни библейски събития. Дори със съвременните транспортни
възможности за посещението им, за молитвено вглъбяване и
присъствие по време на литургия е необходим месец. Ние имахме осем
дни за докосване до светостта и това ни беше достатъчно.
„Компютърът“ на човешкия мозък не може да осмисли и запамети
толкова информация — пък навярно повече не е необходимо. От
стъпките по Израел всеки човек събира онова, което ще му послужи в
бъдеще като мисия, отношение, религиозно чувство и съпричастност с
вярващи хора.

* * *

При Огненото място Мухрака на планината Кармел се раздава
малка брошура, описваща легендарни събития, свързани с религиозни
култове и жертвеници на племена, населявали долината хиляди години
преди Рождество Христово. В нея се чете: „Проблемът е в това, че по
онова време всеки народ имал свой Бог, всеки се опитвал да докаже, че
неговият е единствен, а другите не съществуват…“ Така мислили
хората, това изповядвали и били доволни, че цялата истина на небето и
земята е тяхна.

Положението днес НЕ е много по-различно: хора от различни
народи и етноси, принадлежащи към различни религии и учения,
продължават да вярват, че техният път към Бога е единствено
правилен, праведен, незаблудим; само той води от земното към
небесното царство. Тази вяра сама по себе си не вреди никому. Докато
някой от нейните учители или проповедници не се задълбочи толкова,
че да отхвърли всички други религии, като ги обяви за лъжливи и
опасни, та така на всяка цена да докаже онази, към която принадлежи.
Подобни пристрастия се наричат фанатизъм — чувство, присъщо на
малокултурни хора с користна цел. Тези емоции вадят на показ не само
личното тщеславие, но често могат да подведат групи хора.

За да се укрепи любовта между вярващите независимо от тяхната
националност, раса, религия, са провеждани много събори и срещи на
вярващи. Но все заради църковни пристрастия, догматични спорове,
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канони, интереси сред водачите не е постигнато много. Отхвърлянето
на чужди достойнства с цел да бъде доказано своето верско
превъзходство е похот на гордостта или лицемерието — независимо
кой си служи с такива методи: православен, католик, протестант,
друговерец…

В нашата българска група имаше богослов с презрително
отношение към неправославни. Той дори препоръчваше да не влизаме
в някои храмове, защото са католически. Този много учил християнин
се опита да омаловажи дори факта, че в католическия храм в
Гетсимания молитвата „Отче наш“, преведена на всички езици, е
написана и на български. Тук вместо благодарност от сърцето му
излезе присъда: „Ние нямаме нужда да ни уважават еретици!“ А за
Бахайския център с великолепни градини, сред които е изграден
Световният дом на справедливостта в Хайфа (на 30 км от Назарет),
същият богослов каза, че бахайската вяра е дяволска работа…
Напомнихме му, че с каквато мярка ние отмерваме отношението си
към другите, с такава ще ни го върне нашият небесен Баща…

И слава Богу, че Гробът Господен все още не е разделен на
църковни части, та в него всички вярващи в Господа можем да влезем
така, както душите ни ще тръгнат към небесното царство — съдени
само от Великия Съдия заради нашите дела по сърце — не според
нечия човешка присъда или според църковната ни принадлежност.

Докато холандската група вървеше по улицата „Пътят на
страданията“ към Голгота и на глас четяха Евангелие, отразяващо
страстите Христови, нашият теолог напомни: „Тези еретици са
отлъчени от Църквата, не отивайте с тях!“ Пък хората, вглъбени във
вярата си, изобщо не подозираха, че са отлъчени от някого и
продължаваха да вървят към мястото на разпънатия Иисус…

* * *

Докато пътувахме в самолета за София, Виктория извади от
ръчната чанта химикалка. Каза, че й е подарена от бедуина с мулето
пред манастира „Св. Георги Хузевит“ в Юдейската пустиня. Той щял
да й пише по интернет чрез приятели в Йерусалим, а тя обещала да му
отговаря. Вероятно било и да си гостуват… Хареса ми това, че
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момичето си спомня радости на сърцето, които в този момент за нея
бяха по-скъпи от всичките ни подаръци, купени по Светите места.
Защото вярата и любовта са онова, което не се вижда с очи; не може да
се купи с разменни монети, а освещава пътя на всяка душа към
вечното Царство на Бога.

Декември 2007 г.
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„ЕТО ИЗВОРА, ПИЙТЕ ОТ НЕГО И СЕ ИЗМИВАЙТЕ…“
ПЪТУВАНЕ В НАДЕЖДАТА

А в Йерусалим, при Овчи порти, се намира
къпалня, по еврейски наричана Витезда (Дом на
милосърдие), която има пет притвора; в тях
лежеше голямо множество болни, слепи, хроми,
изсъхнали, които очакваха да се раздвижи
водата, защото Ангел Господен от време на
време слизаше в къпалнята и раздвижваше
водата, и който пръв влизаше след раздвижване
на водата, оздравяваше, от каквато болест и да
бе налегнат…

(Йоан 5: 2–4)

Градчето Лурд в Южна Франция e само на десетина километра
от граничната линия с Испания. От древността до днес то е пръснато
по хълмовете, където тече река Гав; известно е като „Департамент от
високите Пиренеи“ и до средата на XIX век все още с нищо не се
отличава от други неголеми планински селища в Пиренеите… На 11
февруари 1858 г. край Масабиелската пещера, близо до левия бряг на
реката, няколко деца събират дърва за огрев. В един от високите
отвори на скалата пред очите на четиринадесетгодишната Бернадет
ненадейно се появява жена в светли дрехи. Момичето е смутено от
внезапното си видение и не знае как да го разбере; дори не се осмелява
да попита връстниците си дали и те виждат госпожата. В следващите
дни децата заедно със свои родители и близки отново отиват до
мястото, а непознатата гостенка отново се явява само пред очите на
Бернадет, като говори с малко думи. На 25 февруари по време на 9-тото
си появяване тя кара момичето да загребе от пръстта под скалата,
откъдето бликва вода. Жената кара покорното дете да пие от тази вода,
която е все още кална; подтиква го да яде от сухите, горчиви треви;
иска от него да коленичи и да целуне земята „заради греховете?“…
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Девойката изпълнява всички желания на Небесната царица, която
съобщава, че от извора под скалата ще потече вода, която ще бъде за
измиване от човешките грехове и ще има изцелителна сила за болни!

Както може да се очаква, никой в градчето не вярва на думите на
малката. Д-р Дозу, лекар в Лурд, по никакъв начин не успява да си
обясни мълвата за явяването на жена над Масабиелската пещера. Той е
сигурен, че става въпрос за рядък патологичен случай, затова решава
да провери на място какво се случва с момичето по време на странните
му видения.

Както и други присъстващи лекарят става свидетел на цялото
физическо преобразяване на Бернадет по време на молитвената й
среща с Госпожата и описва наблюдението си в медицински доклад.
Невярващи и подиграващи се започват да създават суматоха. Заради
това властите, които имат грижа за обществения ред в Лурд, се
намесват, като викат момичето при прокурора да свидетелства за
виденията си. По-късно тя е отведена и при полицейския пристав,
който се опитва да й забрани да отива до Масабиелската пещера!… Не
става обаче по човешката воля. На 10-ото появяване гостенката се
представя: „Аз съм непорочното зачатие.“ На 11-ото тя иска над
мястото на пещерата да се издигне параклис. Бернадет съобщава тази
поръка на енорийския свещеник Пейрамал, около петдесетгодишен,
добродетелен, образован, но рязък и суров човек. Той, макар да вярва в
Божието всемогъщество, заедно с други свещеници се съмнява в
истинността на твърденията за Светата Дева и нейните обещания.
Затова при срещата и разговорите с момичето Пейрамал иска Божие
чудо: ако шипковият храст до пещерата разцъфти през зимата, ще бъде
издигнат параклисаът! Бог не изпълнява желанието на съмняващия се
свещеник. Вместо това Той извършва няколко чудеса, подобни на
чудесата в къпалнята Витезда в Йерусалим.

Внезапните изцеления на слепия Луис Буриет и умиращия
младенец Юстин Бухохорст са освидетелствани от очевидци и лекари,
а д-р Вержес пише: „Това е чудо! Подобни събития са извън човешката
наука!“

На 16 юли 1858 г. Светата Дева се появява за 19-и, последен път,
за да каже на момичето довиждане. След това хората на Лурд правят
път към Масабиелската пещера, за да се отправят натам вярващи в
Бога и болни. С освидетелстването на още десетки изцеления през
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1882 г. в градчето е основано лекарско бюро за наблюдение и
доказване на свръхестествените лечения чрез водата от извора. Тук
бързо започват да прииждат болни от цяла Франция; по-късно и от
различни страни в Европа; от целия свят.

* * *

15 юли 2008 г., Лурд, 14.30 ч.
Пристигнахме на гарата след двудневно пътуване, уморително от

юлските горещини. В Любляна, където нощувахме предишната вечер,
към нашата българска група се присъединиха 150 словенци: някои в
инвалидни колички, други млади и здрави, които помагаха като
доброволци. На три гари в Италия към интернационалната ни група се
присъединиха и близо 700 поклонници италианци, пътуващи за Лурд.
Международният влак се изпъстри от сини шалчета с щампован
медальон, в който се виждаше стилизирана рисунка на пещерата с
Дева Мария и Бернадет; беше написано на италиански:

„Изживей юбилея с нас 1858–2008 UNITALSI“.
Първият вагон беше малка пътуваща болница за лежащо болни,

някои на командно дишане, други на хемодиализа, трети съвсем
немощни или в невъзможност да разговарят поради различни
заболявания. Потръпнах от гледката, напомняща ми картината
„Лазарет“. Като не знаех словенски или италиански, не можех да
попитам болните за тяхната голяма надежда — да предприемат
толкова дълго пътуване. Но доброволка словенка, която знаеше
отлично английски, ми обясни, че някои от болните не отиват с
надежда за изцеление, а за да докажат вярата си в Бога. Така
почувствах колко малка е моята вяра спрямо тяхната…

На гарата в Лурд, тази малка столица за Божии чудеса, ни чакаха
много от домакините. Вече познавах строгата дисциплина и
организация по време на световни християнски празници в Германия,
Италия, Франция, но тук недоумявах как „лазаретът“ от първи вагон,
десетките хора в инвалидни колички и всички ние, които сме на крака,
само за един час бяхме откарани с автобуси и разквартирувани.

В нашата българска група от трийсет и пет човека имаше пет в
инвалидни колички с лични придружители; на други десетина
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заболяванията не се виждаха. Пътуването беше осъществено от
международната италианска организация UNITALSI чрез
Католическата църква в България. Ръководител беше отец Благовест
Вангелов, викарий на апостолическия екзарх монсиньор Христо
Пройков. Духовен помощник в групата ни беше отец Сречко Римац,
монах от ордена на кармелитите в България.

Очаквах това пътуване с болните близо десет години. Тогава отец
Пиер Алкоф от Франция беше на гости на Католическата църква. При
една среща в храма „Успение Богородично“ в София той посочи
седящите в инвалидни колички и каза:

„Ще помогна всички вие да дойдете в Лурд, където Бог извършва
чудеса на изцеления!“ Тогава дълго се молих да посетя Лурд с моите
приятели, за да видя как ще бъдат излекувани! Виждах това пътуване
близко във времето, но през 2002 г. отец Пиер почина. Отминаха от
света и някои от приятелите с увреждания, които силно желаеха да
пътуват до Франция…

Докато през декември 2007 г. разбрахме, че до Лурд се
организира пътуване за хора в инвалидни колички. Спомних си
забравената от мен молитва преди десетина години, която Бог не беше
забравил! Но не очаквах желанието ни да се осъществи в юбилейната
150-годишнина от явяването на Дева Мария в градчето.

Българските поклонници бяхме настанени в Дома „Нотр Дам“
(Нашата Майка от Лурд), който побира 900 души. Всичките стаи за
сън, столовите, помещенията са приспособени за инвалиди. До всяко
легло има стойка за системи, бутон за повикване на медицинския
персонал… Под прозорците, само на двайсетина метра тече река Гав, а
на отвъдния й бряг е величествената катедрала. Първото, което ми
мина през ума, беше, че през 1858 г. свещеникът Пейрамал от Лурд не
е подозирал какво ще се случи на това място в следващите години.

В историята на Лурд е записано, че изграждането на
величествената горна (висока) базилика е започнало през 1862 г.,
четири години след чудното появяване, и е била отворена за
обществени молитви на 15 август 1871 г. Храмът е в готически стил,
изработен от лурдски камък. Той се издига на 70 м височина от
основата, положена върху скалата над самата пещера. В тази базилика
с великолепни цветни витражи и орган могат да се поберат
едновременно 1000 човека… Тъй като след десетина години
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монументалният Божи Дом за молитви се оказал недостатъчен, през
1883 г. започва изграждането на втора базилика, завършена само за
шест години. Тя може да побере 2500 богомолци. Изображенията й са
предимно от цветна мозайка и напомнят за човешкия стремеж: всичко
на тази земя, посветено на Бога, да бъде изящно, вдъхновяващо,
трайно за векове!

17 часа.
Накъде да тръгнем първо? В далечината срещу входа на

катедралата „Светата броеница“ се вижда каменна верига от
планинските зъбери на Пиренеите. На около 300 метра е центърът на
града със стръмни улички. От височината на катедралата той напомня
старинните френски градчета, от които лъхат спокойствие, финес,
аристократизъм… За свещени юбилеи като този, когато в светилището
пристигат наведнъж повече от 5000 човека, тържествените меси се
извършват на площада пред базиликата… Купувахме свещи, слушахме
звъна на камбаните, примесен със съвременна църковна музика,
изпълнявана от група френски младежи. Тук най-често се говори
родният френски и италиански; чистият британски като че липсва,
чува се английски в различни варианти и произношения на гости от
далечни земи. Внушителна група от Индия с отличителното им
облекло, с десетина деца, допълваше колорита от националности.

17:30 ч.
Недалече от входа на пещерата мъж и жена попитаха на

английски момиче, облечено в дрехи на медицинска сестра — как
могат да се запишат за къпалнята. Сутринта пристигнали от
Аржентина заради детето си, около тригодишно, което лежеше в
количка, а по лицето и тялото му преминаваха неизлечими гърчове от
церебрална парализа. Девойката с касинка и малък червен кръст
обясни, че без предварително записване обикновено се чака дълго,
понякога 3–4 часа, тъй като желаещите да се потопят във водата са
стотици.

„Благодаря. Утре ще дойдем с малкия от шест сутринта, за да
сме сигурни, че ще ни приемат!“ — отвърна обнадежден мъжът. Той
повика и съпругата си с другите две деца, после се отправиха към
медицинския център на UNITALSI, където били настанени.

Стотици гости са наредени, за да влязат в Масабиелската пещера,
висока 4 метра, широка и дълга 12–15 м. Всички мълчат, вглъбяват се и
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очакват да се докоснат до скалата, където преди 150 години е бликнала
чудодейната вода. На огромен свещник пред входа горят големи свещи.
Редицата се изнизва бързо, но и така се чака 40–50 минути… Вътре е
част от историята, смесена с нашето ново време. Влажният свод на
скалата е потъмнял от милиони ръце, допирали се до нея с гореща
молитва. Бог винаги и навсякъде чува желанията ни, но тук човекът е
смутен от необичайното Му присъствие; вярва в необяснимото Му
всемогъщество; очаква скоро да получи измоленото!… На излизане
почти всеки се обръща към високия отвор вдясно с лице към пещерата
— мястото, където Света Богородица се е явявала и говорила с
Бернадет. Сега там има постоянно осветена скулптура на жена с
изписани върху постамента думи „Аз съм непорочното зачатие“. Тя
държи в ръцете си молитвена броеница, откъдето идва
наименованието на светилището „Катедрала на броеницата“. На
пейките по алеята между пещерата и реката са насядали мъже и жени;
виждат се двайсетина в инвалидни колички с придружители; млади,
молещи се хора са насядали върху самия асфалт. Дори и децата мълчат,
защото тук винаги трябва да бъде тихо, спокойно, молитвено… Колко
вяра и упование в Тебе, Господи!

Към една от пейките в близост до реката се насочи много
красива жена, не повече от двайсет и пет годишна. Тя буташе
инвалидна количка с мъж, който би могъл да е спортист или актьор:
изразително лице, силно телосложение. Не разговаряха. Жената спря
количката, седна и наведе главата си така, че лицето й се покри с
дългите коси. Заплака. Уж тихо, без да я забележи някой, ала не
можеше да сдържи мъката в душата си. Мъжът беше обърнат с лице
към къпалните, откъдето дойдоха. Били младо семейство с дете на
година. Пристигнали в Лурд от северна Франция с последна надежда,
че в къпалнята Бог ще извърши чудо и ще възвърне здравото тяло на
съпруга, парализиран след фатална автомобилна катастрофа преди
половин година. Тогава лекарите отсъдили — пожизнено в инвалидна
количка!… След няколко минути жената стана, изправи се зад
количката и направи няколко крачки в посока към чешмите. Спря
изведнъж, прегърна в гръб силните рамене на мъжа си и започна да
целува лицето му с ново упование за силата на човешката любов.
Просълзих се. В ума ми проблесна молитвата към Всемогъщия: „Дай
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на всеки от нас надежда, че всичко, което трябва да понасяме в този
свят, в тази долина на сълзи, е за прослава на Твоя Син!“

На двайсетина метра от входа на пещерата са чешмите.
Високо над тях върху скалата са поставени огромни кръгли

медальони с еднакъв текст, преведен на 16 езика: „Ето извора — пийте
от него и се измивайте!“ Думите са казани от Света Богородица към
девойката Бернадет. Пред тези чешми също е стълпотворение от народ.
Ако всеки от стоящите тук само отпива с вяра и измива лицето си,
навярно редиците чакащи ще преминават по-бързо. Ала на това място
се виждат различни по големина туби, бутилки, съдове, които трябва
да бъдат напълнени, за да бъде пренесена благословената лурдска вода
до различни кътчета на света при онези болни и вярващи, които не
могат да дойдат дотук!… Острите върхове на катедралата пробождат
висините като видима връзка между небето и хората — знак за вяра, за
благодарност към Бога. Но живата вяра грее в сърцата на тези, които
могат да чакат търпеливо, за да напълнят съдовете с вода; да влязат в
къпалните; да участват в литургиите, шествията, бденията… За тях
Христос казва: „Който пие от водата, която Аз ще му дам, той вовеки
няма да ожаднее; но водата, която му дам, ще стане в него извор с вода,
която тече в живот вечен“ (Йоан 4:14).

Бюрото от лекари за достоверна проверка на свръхестествените
изцеления, основано през 1882 г. в Лурд, заседавало близо до пещерата
по време на поклонничествата. Щом те научавали за някое излекуване,
подробно проучвали случая, като проверявали медицинските
свидетелства, от които да стане ясно, че експертизата доказва
неизлечима (или труднолечима) болест. В случай на чудо били
разпитвани и свидетелите, придружаващи болния, познаващи неговото
дълго тежко страдание. Лекарите сами преглеждали излекуваните
болни и ги записвали за наблюдение през следващите месеци… Не
всички примери на изцеления настъпвали веднага след окъпване или
пиене на водата. Понякога облекчението започвало по време на
шествия със Светото причастие или литургии; в други случаи
подобрението настъпвало месеци след завръщане вкъщи. За лекарите
било непонятно как една и съща вода отваря очите на незрящи, лекува
туберкулоза, парализирани, хора с умствено увреждане. Ето защо те
сами стигнали до извода, че лечителната сила не е във водата, а в
невидим, неосезаем дух извън нея… Д-р Бернхайм, ръководител на
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школата за психиатрично лечение в гр. Нанси в края на XIX век, сам
наблюдавал излекувани болни, свидетелства:

„В Лурд стават изцеления на всички видове болести, има
внезапни оздравявания или съвсем бързи; изцеления от скоро и по-
стари (до 30-годишни болести). При възрастните хора внушението за
оздравяване би могло донякъде да упражнява известно влияние, но тук
срещаме изцеления на малки деца; изцеляват се хора на умиране или в
пълно безсъзнание; оздравяват невярващи хора, при които и дума не
може да става за внушение или самовнушение.“ Лекарят не се наема да
спомене какъв е процентът на изцеленията спрямо онези, които не
получават желаното здраве. Безспорно е, че преобладаващ процент са
случаите, в които мълчаливата и невидима тайнствена сила не
изпълнява молитвеното човешко желание.

Но при съприкосновение с водата от Лурд всички получават
облекчение, изпитват лекота на духа и тялото, изпълват се с надежда.

21:05 ч.
Гледката не може да се фотографира или опише — тя е посветена

на Бога и се вижда само от Него, от висините. Стотици инвалидни
колички с три колела на Медицинския център UNITALSI и Дома за
поклонници „Нотр Дам“ прииждат в редици към катедралата; най-
отпред се виждат лежащите на носилки, зад тях в инвалидни колички
са други десетки парализирани с техните придружители или
доброволци… Здравите поклонници вървят и всички се сливаме в
молитвите на нощното бдение. Сред песните на различни езици се
чува всеобщото „Алелуя“, „Глория“, „Аве Мария“, „Малад“ (болни).

Болни и здрави издигат в ръка запалената свещ с молитва за
изцеление на нуждаещите се страдащи! Целият площад пред
катедралата е осветен от хилядите свещички на надеждата.

Подобна гледка не съм виждала. Не съм изпитвала толкова силно
чувство за обща съпричастност… Кой, ако не Бог, би могъл да събере
тук толкова вярващи в Него?

Песните, славословията, общуването и опознаването между
хората от различни националности продължи до 23:30.

Към полунощ край чешмите с изворна вода от скалата бе
спокойно. Няколко души отидохме до тях, пихме с вяра, после
измихме лицата си. Не беше внушение — умората ни напусна.
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Вече с нетърпение очаквахме следващия ден, когато 10 човека с
увреждания от нашата група трябваше да се потопят във водите на
къпалнята!

* * *

UNITALSI е абревиатура и в превод означава Обединена
италианска организация за транспорт на болни до Лурд и
международни светилища. Тя се заражда през 1903 г. след странен
случай: Двайсет и три годишният Джовани Батиста Томаси, роден в
Рим през 1880 г., син на виден администратор, се разболял в детството
си и от десетгодишна възраст бил в инвалидна количка. Това състояние
силно измъчвало духа му, изпълвало го с омраза към Бога и го
накарало да вземе решение: ще отиде в пещерата на Лурд, ще се
потопи във водите на къпалните, и ако не получи изцеление, ще се
самоубие на същото място с пистолет, който носел в дрехата си заедно
с молитвената броеница. Томаси пристигнал през лятото на 1903 г.,
където бил посрещнат с много внимание и грижи от доброволци. Те се
отнасяли по същия начин и към всички други страдащи което
стоплило сърцето на италианеца. По време на къпането и престоя му в
пещерата той не получил очакваното чудодейно изцеление, но дочул
странен глас: „Молете се!“. Цялото му същество се променило. Когато
се върнал в Италия, предал оръжието си на монсеньор Радини Тедеши
и казал: „Небесната покровителка победи. Вземи го, не се нуждая
повече от него! Света Богородица обърна сърцето ми. Ако Лурд беше
полезен и спасителен за мен, той може да бъде полезен и за много
други страдащи!“ Той продължил да живее години в инвалидната си
количка, като помагал на много други страдащи да се обърнат с
молитви и вяра към Бога.

Следващите години се създава Асоциация от милосърдни
доброволци, свещеници, болни, които за едно столетие създават
международната организация с цел да бъдат подпомагани, обгрижвани,
насърчавани и транспортирани до светилища онези християни, които
вярват, че биха получили облекчение или изцеление на свещеното
място. Съдбата на организацията се влияе от двете световни войни и
други усложняващи събития, но дори в критични моменти към Лурд се
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отправят вагони с болни хора от Италия, желаещи да бъдат на мястото,
където се е появявала Светата Дева!

Днес младите доброволци на UNITALSI от различни
националности са около 20 000. Те наистина са Божии ангели в
човешки образ, които пишат: „Ние сме онези от «белите влакове», ние
сме от големите поклонници. Ние сме хора на вярата точно там, където
страданието може да погуби усмивката. Доброволци без
възнаграждение, освен от радостта да споделим живота си за живота и
щастието на другите…“ Чрез различни проекти те са проникнали
почти до всички кътчета на земята, където има страдащи, измъчвани
от неизлечими болести. И отиват до тях, за да ги нахранят, да ги
утешат, да се усмихнат с надежда, която е невидимо здраве за болния.

Дон Адриано Порлини, служител в ордена на отците сализианци,
който ни посрещна и ни разведе из медицинския център на UNITALSI,
изграден през последните 30 години в Лурд, при изпращането заръча
пред нашата група: „Кажете на вашите болни приятели, че Домът на
UNITALSI е техен дом; той е и ваш дом. Вие винаги сте добре дошли!“

* * *

16 юли, 9 часа.
Новата църква на Св. Бернадет е построена само за 17 месеца и е

осветена на Благовещение, 25 март 1988 г. Тя е модерна, функционална
сграда, която може да побере на обикновени пейки 5000 поклонници.
Семпла като архитектура и изпълнение, няма нищо общо с пищността
на готическите катедрали. Намира се точно срещу пещерата на другия
бряг на реката Гав, тук най-често се извършват грандиозни
богослужения, при които подготвените чрез разкаяние и изповед могат
да получат причастие. Олтарът е „отворен“, подобен на сцена; върху
Господнята трапеза в центъра горят свещи и се отслужва литургията. В
нейното песенно славословие към Бога и Света Богородица участват
всички в залата. Огромният орган напомня средновековната
тържественост и мелодичност на месата. Неотразимо е въздействието
върху душите на всички присъстващи, а тази сутрин гледката тук
отново е трогателна. Най-близо до богослужебния олтар бяха стотици
хора на носилки и в инвалидни колички. Евангелието се четеше на
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всички езици, откъдето присъстваха групи, с което се доказваше
внимание към гостите. Просълзихме се, когато то прозвуча на
български. Отново се чуха специални песенни молитви за
присъстващите болни и за онези страдащи по света, които се нуждаят
от Божието милосърдие! Излязохме с препълнени от благодарност
сърца.

14:40 ч.
В Банята с къпалните влизат с предимство хора на носилки,

майки с тежко болни деца, хора в инвалидни колички. Желаещите да
бъдат потопени в лурдската вода, които нямат медицински
свидетелства и видими заболявания, чакат часове.

Помолих разпоредителя на къпалните да ми даде една листовка,
преведена на седем езика. В нея пише: „Вие сте в баните на Лурд, за да
се изкъпете във водата от извора, който лежи под земята, в лявата
страна с лице към пещерата — изворът, който Дева Мария откри за
хората чрез Бернадет.“

Следваха исторически бележки за появяванията и тълкувания на
евангелския текст, в който Христос обещава на страдащите вода от
непресъхващия кладенец на вечността.

Несъмнено, че дори да може, Бог няма да излекува телата на
всички болни и умиращи, тъй като това не е в спасителния план за
човешката душа. Ние никога няма да разберем кога, при какви
обстоятелства и случаи Той благоволи към нашите молитви; защо
някои наши желания, осъществими само от Него, остават
неизпълнени. Но неслучайно историята на UNITALSI започва от
Джовани Томаси, който в пещерата се е обърнал към броеницата, а не
към пистолета.

Велислава Панова, трийсет и три годишна, в инвалидна количка
от дете, разказа от името на всички български поклонници, потопили
се във водите:

„От България тръгнах с надежда, че ще оздравея, ще проходя.
Очаквах с голямо желание това пътуване и се вълнувах от самото
тръгване… В къпалнята, когато ме съблякоха и ме покриха с бяла
кърпа на кръста, почувствах, че имам лекота.

Около мен се бяха събрали 5 човека; дадоха ми да държа в ръката
си малка статуя на Света Богородица. По време на къпането започнаха
да пеят молитви. После ми дадоха чашка, с която ме накараха да си
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измия лицето и да си натопя ръцете за две три минути. Бяха много
любезни, съпричастни, мили.

Майка ми стоеше и плачеше през цялото време… След това
махнаха кърпата и започнаха да ме обличат. Поставиха ме на тяхната
количка и ме изведоха извън къпалните, където беше моята количка…
Не проходих като здравите хора, но тази вечер, с помощта на ръцете,
хваната в перваза на терасата в «Нотр Дам», стъпих за първи път на
ходилата си. Очаквам в бъдеще да ставам все по-добре.“

На следващата сутрин беше облачно и ръмеше. Ние, които
можехме да вървим пеша, трябваше да изминем „Кръстния път на
Христовите страдания“ от базиликата на „Светата броеница“ до най-
високата точка на хълма североизточно от нея. Подобно на Via dolorosa
в Йерусалим, където Иисус Христос пренася кръста Си до Голгота и
спира на 14 места по пътя на страданието, по хълма с „Кръстния път“
за поклонници в Лурд на 14 места са издигнати скулптурни
композиции, пред които молитвените групи спират, за да се четат
откъси от Евангелието; всеки човек да размишлява за изпитанията в
своя живот… Пред нас вървеше група младежи от Франция.

Някои слушаха думите на евангелския текст вглъбено; други се
прегръщаха и се целуваха „тайно“. Но разсеяни или в молитвено
съзерцание, всички момичета и момчета изминаха пътя до Разпятието,
като припяваха в хор и попитаха свещеника, който ги водеше: „Защо
Христос трябваше да бъде разпънат на кръст и да страда?“

Мисля, че на този въпрос всеки има свой отговор…
Следобед посетихме къщата на Бернадет и църквата, където се

намира купелът, в който е кръстена. В дъното на огромния каменен
купел имаше вода, с която всеки се „измива“ символично, като си
пожелава нещо важно за себе си. Аз казах: „Господи, благодаря, че не
забравяш молитвите ни и ме доведе до Лурд с част от приятелите, за
които се моля! Като не ги награди с чудото да проходят, да прогледнат,
да проговорят, знам, че ще дадеш най-висока награда на техните души
в небесното Си царство!“

Следващите два дни минаха в процесии, бдения, приятелски
срещи, разходки из града, литургии — мигове и слова, записани в
небето за вечността.

… Когато отново се събрахме на 19 юли на гарата, под звуците
на стар акордеон пяхме вълнуващата словенска песен:
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„Птиците се завръщат по домовете си…“ После, уловени за
раменете, играхме на „влакче“ пред прозорците на всички вагони с
поклонници. Прегръщахме се и се целувахме; разменяхме си адреси с
покани за нови срещи. Защото човек, когато стигне със сърцето си до
друго човешко сърце чрез любовта на Бога, не иска да се раздели с
него. А трябваше да се завърнем в домовете си.

* * *

Девойката Бернадет продължила да живее в Лурд до двайсет и
две годишна възраст. На 4 юли 1866 г. тя се сбогувала със своите
близки в градчето и с две монахини поела пътя към гр. Навер. Там
била зачислена в главния Дом на манастира „Св. Жилдар“, където в
молитвено уединение живеели „Госпожите на Милосърдието и
християнското учение.“ Две седмици по-късно тя се облякла в дрехата
на послушниците под името Мария-Бернадет. Починала е от
туберкулоза през април 1879 г., като в последните си изповеди повтаря
точно и ясно виденията си при Масабиелската пещера. Тридесет
години по-късно гробът й бил отворен (1909 г.) в присъствието на
членове на каноническата комисия, които станали свидетели, че тялото
й е нетленно, без неприятен мирис; лесно се огъвало, за да бъде
облечено в нови дрехи. Десет години по-късно (1919 г.) при второ
изследване тялото й нямало никаква промяна, с което започнала
каноническата процедура пред Римския съд за обявяването й за
Блажена. На 14 юни 1925 г. в църквата „Св. Петър“ в Рим
богоизбраната девойка Бернадет Сибиру от Лурд била причислена към
лика на Блажените. Просияла завинаги в небесните чертози с вяра и
дълбока преданост, тялото на светицата се пази нетленно до днес в
стъклен саркофаг в гр. Навер, където благодарни християни идват за
поклонение и молитви.

Юли 2008 г.

* * *
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Френска легенда разказва за самотен поклонник, който
постоянно търсел най-подходящото място за молитва. Той посетил
базилики, манастири, светилища, предразполагащи към общение с
Бога, но навсякъде изпитвал недостатъчна пълнота от присъствието
Му, тъй като човекът мислел за земното и вещественото. Поклонникът
се отправил към Рим, но и там не почувствал мистиката на
съпреживяването.

Предприел пътуване до Йерусалим, посетил Голгота и други
свети места, но винаги нещо не му позволявало да се потопи в дълбока
молитва. В малък манастир недалече от Йерусалим поискал съвет от
възрастен монах: къде да намери желаното молитвено място? Монахът
отвърнал: „Защо не опиташ да стигнеш до сърцето на Отца?“

Поклонникът не разбрал добре думите на монаха. Върнал се в
родния си град. След няколко дни, като влязъл в стара малка
църквичка, която винаги пренебрегвал, усетил невидимото присъствие
на Духа, Който докоснал сърцето му; накарал го да заплаче в
умилителна молитва… Защото където и да Го търсим, Той е винаги
край нас!

Докато пътувах сама или с други хора, които търсеха Бога,
написах онова, което видях с очите си и почувствах със сърцето си.
Сигурна съм, че почти в същото време те са открили други хубости;
преживели са чувства, различни от моите.

Как могат думите на написаното или изговореното да отразят
силата на великия Дух, който твори живота — навсякъде, винаги,
вечно? Как бих могла да намеря най-светлото място за срещи и
разговор с Него?…

След хиляди пропътувани километри отрих тайната, която искам
да споделя с вас. Той е там, където спирате за отмора и искате да
кажете на някого: „Обичам те!“
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ЧАСТ ВТОРА
ПИСМА ДО ЦЪРКВАТА
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С ВЯРА И ОБИЧ КЪМ ЦЪРКВАТА
ПИСМА ДО ЦЪРКВАТА

Нейното определение е събор на хора с обща вяра и едно
богослужение, но знам, че тя е много повече от това. Защото не се
побира под купол на храм, а е небе и земя. Дъщеря е на Бога, Който я
сътворява от нетленни камъни — душите ни.

Най-голямата Църква е онова, което никой не може да види, да
докосне с разум и да разбере, защото човекът не може да обозре
вселената. Най-малката църква грее, работи в сърцето, живее в малкия
храм на тялото. Нашите милиарди мънички църкви съставляват
Божията вечна, неотразима чрез думи и образи Църква. Нашата
мъничка човешка любов е част от великата Му любов на Баща, Който
движи слънцето и звездите така, че да ни има. И ние се радваме,
благодарим за дните си — до мига, в който излетим от своето тяло, за
да открием великата мистика на пресътворяването — как нашата
мъничка църква е изпълвала Неговата.

Когато започнах да пиша писмата си до Църквата, не знаех до
кого точно ще ги адресирам — до хората или до небето.

Бързо се сетих, че писмата до небето нямат нужда от компютър,
диск, хартия, поща… Писмата ми до Църквата са отговор на писмата
ми до небето, писани през последните 15 години чрез молитви и
тревожни недоумения. Хиляди пъти, преди да заспя, обръщах очи към
Него с въпроса „Защо е така, Господи?“ И хиляди пъти заспивах,
утешена от невидимото Му присъствие, което ме питаше: „Не ти ли
стига това, че те обичам?“ Защото нашите души непрестанно се
вълнуват: от красиво цвете, от убийството на дете, от присъда,
жертвоготовност, зов… И навярно никога няма да получим отговор на
въпросите си „Защо е така?“

Зная колко е рисковано вярващ човек да пише до религиозни
хора, уверени в своето знание и учение за Бога. Всяка дума, сричка,
мисъл на пишещия се разглеждат „под лупа“, за да се открие разлика с
каноничното, традиционното, установеното и да се нарече грешка.
После грешката на думата се увеличава стократно и се превръща в



120

присъда против онзи, дръзнал да пише или да говори… Често и
посветените в Бога забравят за любовта и прошката — водещ закон на
вярата. Въпреки това искам да пиша до всички, които пишат Църква с
главна буква, понеже Тя е невеста на Жениха. Вярвам, че писмата до
тях ще стигнат в нужното време, както всички послания, отправени с
обич към нея.

Понякога човешкият възглед е, че Църквата, като предано
отдадена на Бога, трябва да осигури рай за хората на земята. Но досега
тя не е успяла да направи това по земните ни представи за пълно
благополучие. Защото не може да отмени силата и волята на Бога. В
моменти на катаклизми и бездуховност недоумяващи хора питат:
„Какво прави нашата Църква против беззаконията?“ Така тя често е
обвинявана в бездействие, в липса на надмощие при злините… А
нейната мисия е да преподава Словото Божие, за да стига то до сърцата
на онези, които търсят закрила от Господа.

Преди петнадесет години, докато изучавахме в Богословския
факултет безпределната наука за Словото, всички студенти имахме
повече въпроси, отколкото самочувствието, че сме Го опознали или
изучили. Единият Бог в три неразделни лица — Отец, Син, Дух Свети,
отвеждаше разума в неведение, при което човек осъзнава пълната си
безпомощност да разбере истината на Най-Тайния от тайните и Най-
Явния от явните. Така разбирахме, че бързо трябва да се върнем в
живота на улицата, на дома и семейството, където Христос
непрестанно живее във видим образ, а ние трябва да Му помагаме.
Нали освен наука и вяра богословието е любов към човека? А ако една
наука няма полезно приложение в живота на хората, въпреки
нейните високи амбиции тя заглъхва… Обявяването на такава мисъл
може да е еретично, но е вярно. Свързано е със закономерните
промени на обществото, в което живеем.

Намеренията и препоръките за благотворна църковна реформа
през последните години не са критика към самата Църква и нейните
пастири, не са заплаха за нейните принципи и традиции, а са
необходимост.
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ПО-СИЛНИЯТ ЖЕЗЪЛ
ЗА ЦЪРКОВНАТА ТОЛЕРАНТНОСТ

Това, че новоръкоположеният митрополит Николай на
Пловдивската епархия нарече от телевизионния екран папата еретик,
възбуди много духове. Вероятно той не си даваше сметка, че оскърбява
достойнството не само на католическия престол и неговия глава, а и на
всички християни, определили себе си като католици. Подобно
публично изявление може да усложни не само картината на
дипломатическите отношения между двете посестрими църкви, но и
отношенията между миряните. А когато един Христов избраник заедно
с високия сан получава корона, жезъл, право на слово, той вече е
отговорен за всяка своя публична дума… В началото на XXI век,
когато Европа се обединява, защитата на „чисто православие“ звучи
надменно — различията във вярата не са любовта, с която Спасителят
завеща единство на вярващите.

В личния живот и държавната политика на българския цар
Фердинанд има известен факт: дългите дипломатически преговори по
онова време между главата на католическата църква в Рим и
българския престол в София. Искането на папа Лъв XIII
престолонаследникът Борис III да премине в католическа вяра или цар
Фердинанд да се отрече от престола и цялата власт поставя главата на
българската корона пред сериозни изпитания. По-късно, както той сам
пише в своята клетва: „Реших лично… да сложа пред народния олтар
най-неизмеримата и най-тежка жертва…“ Престолонаследникът
получава миропомазване в православна църква. Случаят с цар
Фердинанд и неговото „разпъване“ между „две църкви“, между
светска и църковна власт, не е единствен. Той носи белега на
многовековна традиция, която забранява молитвено общение между
католици, православни и реформати.

Точният смисъл на църковното правило изисква въздържане от
общуване между християни и еретици. А еретици винаги са
непознатите, другите… Тъй като по силата на църковното разделение
на Източна и Западна църква през 1054 г. всяка една обвинява своята
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посестрима в ерес, формално се прекъсват дипломатическите връзки
на всички нива. Стига се до парадоксалния, ала неумолим факт, че
Христовите пастири, осланяйки се на църковното законодателство,
като налагат ограничения, разделят не само жезъла на църковната
власт, но поделят и настройват враждебно миряните. В следващите
векове църквите се изолират, капсулират се в своето достолепие, като
отправят към другите анатема. Слава Богу, че анатемосаните от
църковни водачи не са отлъчени и отстранени от Бога! Опитите на
някои миротворци да възстановят добрите междуцърковни отношения
останали безуспешни, тъй като нямали официален характер.

През 1962 г. папа Йоан XXIII (Анжело Ронкали, бивш нунций в
България) свиква в Рим Втория ватикански събор. Задачите, които
предстои да се разглеждат в следващите три години, са много и са в
конкретна насока. В работата на събора се предлагат нови възгледи за
отношенията между католици и християни некатолици. Крайните
решения утвърждават възможност за внимателно и търпеливо
общуване; при диалозите учението за едното християнство да се
излага ясно.

На Третата сесия се обсъжда религиозната свобода и се издава
Декларация за свободата на съвестта без каквато и да било принуда.
Върху базата на миналия опит и съвременността се разглеждат
въпросите за религиозната свобода на различните малцинства,
отношението към Източната църква и протестантските общности.
Препоръчва се на целибатното католическо духовенство, ордените,
монасите, миряните — независимо от това, къде се намират те, да
проявяват търпимост към некатолически християни и изповядващи
други религии. Предлага се дипломатично общуване, зачитане правото
на всеки човек да запазва своето верую. Без да се пренебрегва работата
на Вселенските събори и догматическото определение за символа на
вярата, налага се нова идея, че различието не трябва да бъде преграда в
общуването на християните и не трябва да се усложняват съвместните
им контакти.

Определя се точно, че католическите архипастири и свещеници в
бъдеще имат право да приемат за молитвена изповед и причастие
всички, независимо от това в каква (християнска) църква са получили
кръщение. Взема се решение за осъществяване на сътрудничество
между всички християни в социалната област, като се налага подходът
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за братство и милосърдие към всеки човек. Постановките на Втория
ватикански събор деликатно отварят вратите на свободното
междучовешко общуване и хвърлят в бездната всички страхове, които
в изминалите столетия са налагали ограничения. Решенията са
превъзходни по своята същност, тъй като отчитат новия начин на
общуване в средата на XX век. Папа Йоан XXIII вижда опасността от
зло не в самите пастири на Църквата, а в проявите на безнравственост
и насилие сред властниците, които не живеят по християнски, а
допускат грехове срещу десетте Божи заповеди. Тъкмо заради това
съборът допуска и препоръчва по-тесни връзки между светската и
църковната власт с цел да се оказва благотворно влияние на глобални
международни въпроси като възпитанието на младите хора,
проблемите на мира и войната, по-справедливо разпределение на
произведените свръхблага…

По време на Втория ватикански събор за пръв път се допуска
присъствието на жени, а оттогава непрестанно се говори и пише за
отменянето на безправието на жената в храма и осъзнаването на
нейното достойнство…

От последния ден на последния Ватикански събор (1965 г.)
изминаха повече от четири десетилетия. Упражняването на
дипломатичен подход у католическото духовенство се утвърждава
бавно, а при практикуването на толерантност в отсрещната страна най-
често се отвръща с враждебност, страх, предубеждение, неразбиране.
Последователите на папа Йоан XXIII най-често биват обвинявани в
користолюбив стремеж да подчинят целия свят на папската власт.
Църквата на адвентистите дори „открива“ върху короната на
католическия архипастир числото 666 и доказва, че той е антихристът!
Разтворил ръце, за да прегърне своите опоненти, папа Йоан Павел II
беше обвинен в дяволски страсти. Идеята за свободно, непредубедено
общуване в религиозния дом се посреща най-често с отрицание,
присмех, обръщане на гръб от радетелите за „чиста вяра“. Църковната
дипломация се оказва по-слаба от религиозната ревност; църковният
мир се превръща в кратка илюзия. Защо е така?

По пътя на идеалното намерение да опази Христовата църква от
лъжеучения и ереси във вековете след Иисус Христос духовенството е
създавало догми и канони, които в някои случаи противоречат на
основните принципи на християнството — благовестие сред
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невярващи, помощ към изпадналите в беда; прошка за греховете…
Според тълкуването на Валсамар и Ерестин 45-ото апостолско правило
препоръча не общуване на християни с еретици. 65-ото правило на
Лаодикийския събор от средата на IV век препорчва предпазливо
общуване с онези християни, които нямат точно познание на вярата.
Теоретическите постановки за чисто богопознание често се превръщат
в реална бариера за общуване между вярващите, а отделни църковни
единици се затварят в илюзията за собствено съвършенство,
непогрешимост, превъзходство…

Така разделението през вековете е настъпвало поради пастирите,
знаещи догматичните, каноничните правила, а миряните християни
недоумявали защо трябва да имат и отличителен знак като
православни, католици, протестанти.

Във всички религиозни изповедания има пастири и миряни с
осъзнат духовен стремеж да са затворени (интровертни) в своя малък
кръг. Има и вярващи с отворени, толерантни чувства (екстровертни)
към другите. Както фанатизмът, така и религиозната толерантност са
лични чувства, които вълнуват душата на един човек и той ги
практикува в общуването си. Много съвременни богослови от
различни християнски общности считат, че не трябва да се правят
компромиси с точната формулировка на вярата, затова не може да се
говори за църковна толерантност и дипломация. Но от средата на XX
век вярващите християни в Западна Европа не задават въпрос към
непознатия гост на църковен празник: от каква деноминация сте? За
съвременния цивилизован човек, който приема света като едно цяло,
църковната принадлежност няма значение; тя не е знак за дълбочина
на вярата в Бога или специално превъзходство.

Въпреки наличието на Световния съвет на църквите (основан
през 1948 г. в Амстердам, Холандия), поради липса на разбирателство
и единомислие сред лидерите на Световната църква в средата на XX
век беше създадена и новата Организация на обединените нации, която
се стреми да налага мирни принципи и закони за всички народи, раси,
съсловия.

Докато отделните църкви търсят на всяка цена „сламката в окото
на брата си“, светската власт създаде нов дом за разбирателство и
взаимопомощ, който практически се грижи за възникващи
потребности на страните членки в критични за тях ситуации.
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Какво може да се направи за взаимозачитането и
разбирателството в Църквата днес? Боголюбива цел на пастирите би
трябвало да бъдат разясненията, че и „другите“ са наши братя, от
които не трябва да се страхуваме и изолираме; не би трябвало да ги
пренебрегваме. И още нещо: когато преподавателите по богословие
говорят за другите християни и религии, те не би трябвало да излагат
ученията им с насмешка, като ги наричат лъжливи,
противохристиянски, еретични, а да представят с уважение и зачитане
другия възглед за Бога и тези, които го споделят. Още по-малко
подобава на духовници и богослови да заплашват вярващи християни
със Страшния съд, ако миряните надзърнат в средата на други
вярващи. Мисионерството не би трябвало да допуска опетняване,
осъждане, отричане на вярващи или проповедници от други
християнски общности с цел да докаже лично превъзходство и
привличане към своята среда. Стремежът към догматизиране на
Богопознанието, ревността по изповядане на „чистата формула“ често
противоречи на същността на християнството: като съзнаваме, че сме
грешни, да прощаваме греховете на ближните, да зачитаме всички
нуждаещи се от помощ, като им помагаме… Нали и Иисус Христос
моли Отец да бъдем едно в Неговата Божия любов! За тази мисия е
нужна и смелост, и добро сърце. Тук най-точно подхожда приказката за
онзи човек, който се изгубил в пустинята. Останал без храна и вода,
той не можел повече да се придвижва в посоката, към която е тръгнал.
Самотен, изнемощял, с мрачни мисли, съзрял в далечината препускащ
конник. Мъжът се уплашил:

„Този ще ме нападне, ограби и убие!“… Когато конникът стигнал
до него, изпадналият в беда с почуда открил, ча това е брат му, тръгнал
от близкото селище, за да го намери и спаси от смъртта.

От последния Седми вселенски събор (797 г.) са изминали повече
от дванадесет века. Двете големи посестрими — Източната и
Западната Църква, установяват вътрешния си живот, молитвената
практика и йерархията върху канони и правила, приети на Седемте
вселенски събора. Православната църква, представлявана от всички
поместни църкви с православно богослужение по целия свят, не се
осмелява да мисли за свой освежителен духовен събор, който да
укрепи авторитета на институцията й. Днес, уви, изгледите за нов
Вселенски събор изглеждат толкова нереални, колкото са били и преди
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десет века във времето на разделението. Мнението, че след Седмия
вселенски събор не трябва да има следващ, тъй като до онова време
всичко е казано, вече е архаично. Защото наука, която не е в духовна и
морална полза на обществото, изгубва смисъл, губи и привърженици.
Ето защо благонадеждна остава идеята за една личност от
Православния свят, която подобно на папа Йоан XXIII ще има и
силата, и смелостта да организира всеправославен събор от йерарси,
които да вземат решения за необходими промени. Както можем да
предполагаме, тези промени няма да бъдат само няколко и няма да
просветлят възгледите и душите за няколко месеца. Ще има и
съпротива.

И отрицания. Но кой днес се оглежда във водата на кладенеца от
собствения си двор и мисли, че Вселената е само под стряхата на
родната му къща? Достатъчно е да светне екраът на телевизора, за да
разбере, че и другите имат право на земя, небе, свое неоскърбено
верую…

Откритията на науката в областта на Космоса през XX век
допълват картината и за една нова, по-актуална апологетика в
представите за Твореца. Ето защо са потребни нов прочит и
тълкувание на старите църковни закони. Останалото ще извърши Бог
във времето след нас.

2006 г.
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ПОСОКА КЪМ БЪДЕЩЕТО

Година-две след 1989 г., когато миряните се престрашиха да се
черкуват, в медиите се откри дискусия: на какъв език е по-добре да се
извършва богослужението — на съвременен български или на
църковнославянски? Важността на темата отстъпи място пред
„сензацията“ на разкола в българския синод и не се стигна до крайно
решение.

Мотивите на епископата за запазване на църковнославянския
език са няколко: 1. Че свещеникът трябва да разговаря с Бога на
сакраментален език, различен от сквернословния, с който си служим в
делника. 2. Че църковнославянският език е залог за най-чисто,
неизменяемо православие. 3. Че богослужебният чин от книги е
обемен и не може да се преведе в следващите няколко години. 4. Че
църковнославянският език е мелодичен, поетичен, проникнат от
църковна мистика и по никакъв начин не трябва да се заменя с
говоримия български език.

Срещу тези съображения застава много по-голяма и основателна
поредица от аргументи. Преди дванадесет века братята Св. Кирил и
Методий оспорват с мъдрост, разум и воля схващането, че словото
Божие е добре да се проповядва само на трите езика: латински, гръцки
и еврейски. Добре знаем колко хули, упреци, гонения им е струвала
тази тяхна мисия.

Въпреки това светителите се заели да създадат писменост за
славянските племена, които имали потребност от вяра. Светите братя,
прославяни и до днес, не само че създали такава писменост, но с
равноапостолско усърдие се заели да я разпространяват. Библията била
преведена и така още в първите години от въвеждането на
християнството по нашите земи мощен дух на побратимяване
въздигнал културата сред славяни и прабългари…

Във вековете след окончателното приключване на библейския
сборник всички езици получили своето естествено развитие. В
европейските страни библейският текст периодично се редактира на
по-съвременен стил, с което не се отнема или променя автентичният
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текст. Българският език също се развива и променя. Ако беше грях да
разговаряме с Бога на роден език, то и Библията не би трябвало да се
превежда на съвременни езици. А как ще я разбират хората?

Още преди Освобождението на България Американското
библейско дружество заедно с Британското и чуждестранното
библейско дружество си поставили за цел да превеждат, да
разпространяват Библията сред християните в границите на
Османската империя. Християнски страни извън империята
превеждали на матерен, разбираем език за всички християни, които
искали да съхранят корените на традиционното си изповедание. Така
след продължителния подвиг на организатори, на боговдъхновени
преводачи, стилисти, издатели днес Библията у нас може да се чете от
вярващите не на църковнославянски, а на съвременен български!

Още при основаването на Българската православна църква (870
г.) духовенството у нас се бори за независимост. Един от основните
мотиви за отделяне от гръцката схизма е, че гръцките владици говорят
по време на богослужение на гръцки език и народът не разбира
словото им. Този спор е продължавал векове, докато Българската
православна църква получи пълна независимост.

След многовековни спорове около триезичната догма на Втория
ватикански събор (1960–1965 г.) Католическата църква съзря
необходимостта от това — словото Божие да се благовести във всяка
страна на роден език, а не на латински, както беше до този момент. И
това с една цел — да могат всички хора да разбират най-лесно,
безпрепятствено и бързо смисъла на Евангелието.

Днес църковнославянският поради своята сложна фонетика и
граматика не може да подскаже на съвременния човек за какво става
дума в текста на молитвата или култовото хваление, изпълнявано по
време на служба. Неразбираем като смисъл, изповед, съдържание, той
обезсилва възможността на словото да стигне до сърцата на хората в
храма.

При една анкета с ученици от седем до петнадесет години през
1994 г. на въпроса защо не посещават православни храмове, децата
отговориха, че не разбират нищо от богослужението. За богослови и
духовенство стана ясно, че за възрастните свещенослужители този
език е „по-лесен“, тъй като преди години са го изучавали в
Семинарията и Духовната академия.
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Почти веднага се зададе неудобният въпрос — кому е необходим
църковнославянският в наши дни, ако никой не го разбира? Едва ли
само заради православното богослужение той отново ще бъде изучаван
в училищата и ще възвърне интереса към православния храм. Но
преди да се получи отговор на дилемата, младите боготърсачи се
отправиха към евангелски църкви, където благовестието се проповядва
ясно, разбираемо, емоционално. Едва ли трябва да се сърдим на
силните в словото Божие — по-добре е да се поучим от тях.

Като алтернативен отговор до 1999 г. българската телевизия и
националното радио започнаха да излъчват празничните богослужби с
превод и тълкуване на символиката. Преиздадена беше на български
Светата литургия в самостоятелен текстов сборник. Но в храмовете
почти не се срещаха миряни с книжка, която да превежда текста на
службата. Хората влизат, за да запалят свещ, да отправят своя молитва
— и излизат…

На страниците на вестници се чуваха отзиви, че
свещенослужителите извършват тайнствата на църковнославянски, с
което вярващите остават „извън“ съдържанието на отправените за тях
молитви. Въпреки това някои духовници предпочитаха и
продължаваха да четат от Требника на църковнославянски, сякаш
смисълът на изговореното от тях трябва да се запази в тайна.

Сам Спасителят е казал на апостолите: „Идете, научете всички
народи…“ По какъв начин може да бъде разпространено
благовестието, ако го обявяваме със съзнание, че християнинът
получава респект към словото, ако не вниква в него?

Високата претенциозност не обслужва делничния живот на
човека, който иска да оцелее физически и духовно. В последните 18
години православните храмове из българските земи станаха повече, а
старинните светини — по-благолепни. Но станаха ли повече
православните християни? Родители и деца станаха ли по-нравствени
и духовни?… Разбира се, че нашата Православна църква няма вина за
общата деградация в духа и морала на новото време. Този процес е
част от обща, световна политика. Но ако искаме да запазим
националната си идентичност в голямото православно семейство,
трябва да мислим с гордост не само за наследството ни от миналото.

Посоката е към бъдещето… Който реши да стане монах и да
разговаря с Бога на църковнославянски, би могъл да прави това
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безпрепятствено и свободно. Но в градските храмове и най-
посещавани манастири се полага от сърце и задължение ясна родна
реч.

През 2006 г. по време на православен детски лагер в планината
помолихме семинаристи от Софийската духовна семинария да кажат
наизуст няколко молитви. На български език момчетата знаеха само
„Отче наш“ — всички други текстове бяха запаметени на
църковнославянски. Кого ще обслужват тези бъдещи Божи служители
— храма като дом за молитва или надлежната човешка потребност от
вяра? Близо двадесет години след осъзнатата необходимост от реформа
текстът на богослужебните книги, молитвеници, требници, иконни
надписи продължава да се издава и на църковнославянски. В това няма
нищо лошо, ако някой свещенослужител не реши, че предпочита да
извърши тайнство или да чете молитви на свещения
църковнославянски, който е неразбираем за съвременния българин.

* * *

В интервю пред в. „Телеграф“, 21 януари 2008 г., проф. Иван
Желев, директор на Дирекция „Вероизповедания“ на МС, отговаря на
въпрос: „Каква е статистиката от последното преброяване на
вярващите в страната? Има ли изменения?“

— Да, но тези проучвания не са напълно адекватни. Например се
оказва, че около 86% от българите са православни, но църковници го
опровергават. По техни данни хората, които са кръстени, са много по-
малко. При такова преброяване обикновено хората отговарят, че са
източноправославни, защото техните родители, баби и дядовци са
такива. Но те не са практикуващи вярващи. И такива хора след време
лесно се ориентират към друго изповедание или религиозно движение.

Второто по численост вероизповедание у нас е мюсюлманското.
След него се нареждат протестантските движения, като при тях имаме
увеличение на броя на последователите през последните години.

 
Коментарът към отговора на проф. Желев би могъл да е

обширен. Вярата на българите, определили себе си като православни, е
неясна, непълна, неудовлетворителна. Те не познават смисъла и
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дълбочината на църковните тайнства, а често пристъпват към тях
формално — за да пази Бог семейството. Традициите са познати,
възстановени са по родова линия чрез баба и дядо, чрез родители или
близки. На големи християнски празници в храма се палят свещи,
оставят се благодарствени приноси, ала в повечето случаи миряните не
познават смисъла на вярата, която биха могли да получат от живото
слово.

Това е истината. Не за нейно осъждане, а за поучение наше.



132

ОТ ГЛЕДНА ТОЧКА НА ВЕЧНОСТТА

Днес получих писмо от Италия. От Мирослава, с която не се
погаждахме много по Божиите въпроси. Тя замина на работа преди две
години като много българки, на които не им стигат парите да свързват
„двата края“. Разбрах, че са й зачислили бабка със счупен крак, затова
не си идва в България.

Ето я истината:

Здравей, приятелко!
Сигурно се досещаш, че новия ти адрес знам от

сестра ми: преди три месеца тя ми каза, че сте се срещнали
на улицата и сте разменили телефоните си. После е взела
адреса ти по моя молба: много исках да ти напиша за нещо,
което ме вълнува от година. Разбрала си от нея, че близо
две години работя в Пиемонте, Италия. Грижа се за
възрастна, болна жена и за жилището й, за което получавам
прилична сума от нейните деца…

Още при първата среща си попитала сестра ми как се
чувствам в тази страна. Долових подтекста на въпроса ти,
защото помня нашите разговори, винаги завършвали с
неразрешим спор — аз дори не исках да пътувам на
екскурзия в страни с традиционно католическо или
протестантско християнство, за да не влизам в техни
храмове по време на богослужение.

Това беше мое дълбоко вътрешно усещане,
подплатено не само с правилото на Православната църква
за молитвено необщуване с хора от други християнски
общности, но и моя осъзната потребност: достатъчни ми
бяха нашите храмове и манастири, нашите празници,
постът и изповедта като мир за душата ми… Затова
започнах работа в една църква в нашия град, ала ревността
към точното изпълнение на църковните правила и
поведение ме въвеждаше в конфликт със случайни
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посетители, които имаха свободно поведение или възгледи
за религията. Така реших да напусна длъжността си. Три
години бях без работа; където и да търсех — напразно.

Като останахме без средства, реших, че бих могла да
се грижа за болни възрастни хора в чужбина — както
хиляди българки правят това през последните години на
дългата икономическа криза. Подавах документи в
различни фирми и посочвах, че искам да бъда в Гърция. Но
всеки път се отваряше врата към Западна Европа, където
православието е нетрадиционно. Изпитвах страх от
заминаването, ала парите ми напълно свършваха и
трябваше да започна работа където и да е, само да живея,
да помагам на семейството си. Между предложенията за
Германия и Италия предпочетох Италия, защото е по-близо
до нас, можех да се върна по-бързо…

Няма да влизам в подробности с това каква
съпротива имах първите месеци от престоя и работата,
колко изкушения ме нападаха — да си тръгна! Чувствах се
самотна, ничия, изоставена, заключена. Първата сутрин
трябваше да изляза да пазарувам, но не бях получила
електронна карта, с която се отваря вратата на къщата и
пред затворения „рай“ се разплаках. След това мислех, че
съм нежелана въпреки грижите ми към моята симпатична
бабка Лучия, както на италиански я наричат „нона“ (баба).
Тя непрестанно призоваваше Бога в молитвите си, а на мен
ми се струваше странно — с Кого говори? За мен Христос
беше в България, но трябваше да мълча.

Спаси ме това, че не знаех езика добре и все още не
можех да говоря за Него. Но Лучия ми говореше с толкова
радост и любов за „моя Христос“, като че ли не намираше
разлика.

На четвъртия месец каза на родната си дъщеря, че ме
чувства по-близка от самата нея! Смутих се. Дъщеря й не
се разсърди, а ми благодари и ми подари златен медальон с
образа на Светата Майка и Младенеца Христос. Разбира
се, изображението не беше православно, но трябваше да
свикна да не обръщам внимание на незначителни разлики.
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Съзнавах, че не мога да променя християнството на Италия
само защото аз мисля и изповядвам Христос по друг начин.
Край храма в близост минавах предпазливо, без да
обръщам глава към вратата — вече се изкушавах да вляза,
да запаля свещ, да послушам тяхната служба…

В петия месец от съвместния ни живот Лучия се
почувства добре и ме помоли да я заведа на църква. Е,
добре, стиснах зъби: сега вече съм длъжна да направя това,
което години наред не желаех в България — да влизам в
молитвени домове на други вярващи. И знаеш ли какви
мисли се завъртяха в главата ми, щом наближихме храма?
Изведнъж ми се стори, че на входа пише: „Забранено за
некатолици!“ Разбира се, такава забрана нямаше, но си
спомних атакуващия спор с теб за един надпис „Забранено
за неправославни!“, окачен на вратата на храма в Малко
Търново. Ти го беше снимала през 1995 г. и го показваше с
въпрос — как може да се забранява на други вярващи да
посещават храма в градчето Малко Търново? Една част от
нашата богословска група беше с теб, друга — против.

Бях с онези, които не искаха други хора да влизат в
нашите храмове, затова подкрепях написаното. При спора
запомних с болка думите ти: „Да ти даде Бог да живееш в
Италия, за да ходиш там на църква!“ След това задълго
прекъснахме връзките си. Бях огорчена, а ти не ми се
извини.

А помниш ли какво ти се случи, когато каза, че си
ходила в католически манастир и си посещавала
протестантската методистка църква? Ако си забравила, ще
ти припомня, че те обадихме на декана на факултета с
предложение да те изключи за една година, докато се
промениш! Но той не мислеше като нас и нашата група те
изолира напълно… Та докато водех баба Лучия към входа
на църквата, се изненадах, че Бог не е забравил всичко това
и неслучайно ми връщаше спомените.

Все още не знаех и не исках да разговарям с втората
си „италианска майка“ по този въпрос, но отговора
получих, когато влязохме вътре двете: десетки глави се
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обърнаха към нас, осияни от радост, че виждат жената,
половин година неизлизала от дома си поради счупване на
крака и допълнително заболяване. Те идваха, прегръщаха я,
запознаваха се с мен, поздравяваха ме за добрите грижи
към възрастната, та от усмивки и благопожелания не успях
да вдигна очи да видя как изглежда отвътре Божият дом.
Защото Божият дом беше в празника на сърцата ни и в
благодарността… След десет минути започна литургията.
С наведена глава следвах думите на свещенослужителите,
макар да не разбирах много. Когато органът засвири, се
разплаках като в разкаяние от несъзнаван грях: Христос
беше до мен и утешаваше безутешната ми душа, която не е
разбирала другите сестри и братя, вярващи в Него.

Следващите дни разсъждавах за мислите и чувствата
ни от студентските години. Разбирах, че още тогава всеки
от нас е следвал своето сърце, като е бил убеден, че то е
правилно и всички трябва да му се подчиняват. Сега
разбирам, че „затварянето“ в своя среда е нещо полезно,
осъзнато, естествено, но това не ни осигурява
превъзходство. Защото всеки човек в търсенето на някоя
истина за Бога невинаги намира отговор на въпросите си за
Него. Мога с ръка на сърцето да кажа, че опасенията към
непознатите вярващи християни са били заблуда, която
Сам Бог ми помогна да осъзная. Неслучайно опитите да
бъда на работа в православна страна се осуетяваха —
трябвало е на четирийсет и пет годишна възраст да дойда в
Италия, за да намеря баба Лучия, вече почти като моя
майка, която иска да живеем двете, докато отиде при нашия
Бог.

Като получих адреса ти, мислех, че вече няма смисъл
да ти пиша за промяната ми. И ти навярно си осъзнала:
човек не може да бъде отворен към целия свят. Вярно е, че
от гледна точка на вечността нашите пристрастни чувства
нямат значение, но ти пиша, за да ти спестя бъдещи верови
атаки: не изговаряй на глас несъгласие, ако другият иска да
си остане само „вкъщи“ — това е специална любов,
приготвена от Бога за верните към едно духовно семейство.
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Колкото да си против някои неизменяеми догмати на
Христовата Църква, те са необходими — като законите на
държавата. Вечно е само Неговото неизменяемо, живо
присъствие…

Трябва да излизам с моята бабка, затова приключвам.
Като се върна в отпуска преди Рождество Христово, ще ти
се обадя по телефона. Искам да се видим на чаша
италианско кафе.

С приятелски чувства:
Мирослава

Пиемонте, Италия
17 ноември 2005 г.
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ПЪТЯТ КЪМ НЕБЕСНОТО ЦАРСТВО

И рече ми: тия думи са верни и истински;
Господ, Бог на светите пророци, изпрати Ангела
Си, за да покаже на Своите раби какво трябва
да стане наскоро… Ето, ида скоро, и отплатата
Ми е с Мене, за да въздам всекиму според делата
му. Аз съм Алфа и Омега, начало и край, Първият
и Последният.

(Откров. 22: 6, 12–
13)

Когато Св. Йоан Богослов преживява в образи и видения
Откровението на остров Патмос, за да го запише, едва ли съзнава, че
неговата ръка затваря Книгата на книгите, в която Сам
Вечносъществуващият говори за кръговрата на необозримия духовен
живот във Вселената. Посланието има и нравствен характер за хората
— въздаяние за човешките ни дела в деня на страшния съд, щом
душата се раздели от тялото.

Откровението за страшния съд е вълнувало повярвалите в Иисус
Христос още докато е бил сред хората на земята. На Своите апостоли и
ученици Той обещава: „истина ви казвам, че вие, които Ме
последвахте, при пакибитието, кога Син Човеческий седне на престола
на славата Си, ще седнете и вие на дванайсет престола.“ (Матей
19:28)… Как изглеждат небесните селения, невидими за очите,
човешкият разум и въображение не са в състояние да прозрат или
нарисуват. Това не е отнемало правото на изкусни художници през
вековете да представят в картини отвореното небе, където „виждат“
душите на праведниците да блаженстват, а тези на грешниците — да се
изтезават в огнената геена.

Днес, както и винаги, за много хора съществуването на жива
душа след смъртта на тялото винаги е било поставяно под въпрос, тъй
като не може да бъде доказано. Ала учени в областта на теоретичната
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физика в средата на XX век стигнаха до прозрения за вселенските
величини на макро- и микрокосмоса: светлината, мракът, времето са
винаги неразделно единни. Те са всеприсъстващи, изпълващи
пространствовремето, подчинени на всеобщ неизменяем закон,
присъщ на вселената.

„Дори да съществува една-единствена обща теория за произхода,
тя пак ще е сбор от правила и уравнения. Но кое е онова, което вдъхва
живот на уравненията и създава Вселената, която те описват?“ — пита
в колосалния си труд „Кратка история на времето“ ученикът на
Айнщайн, английският физик Стивън Хокинг. Той се предпазва да
отрече съществуването на Създателя, но тъй като не може с една
теория и закон да се обяснят всеобщите Негови проявления както на
земята, така и в безпределния космос, Хокинг, подобно на колегите си
от научните лаборатории по теоретична астрофизика винаги отговаря
двусмислено на въпроса за Бога: Той е невидимата сила, която носи
Сама в себе си живота, като го направлява винаги и навсякъде по Своя
закон. За целта вниманието на учените се насочва към анализ на
светлината и мрака.

В библейското Откровение светлината е изворна, свойство на
Божието битие и вечно присъствие на творческата Му любов, а мракът
е бездната, обиталище на лукавия. Двете величини са от Първите дни
на сътворението: „Рече Бог да бъде светлина. И стана светлина. Видя
Бог, че светлината е добро нещо, и отдели Бог светлината от
тъмнината. Светлината Бог нарече ден, а тъмнината — нощ. Стана
вечер, стана утро — ден един.“ (Битие 1:3–5)

В потвърждение на началното битие за земната пустош и мрака
над нейната бездна (Битие 1:2) Хокинг пише: „Уилър направи
майсторско попадение, като нарече всички неща черни дупки, защото
те психологически будят неприятна асоциация.“ Или сходното
описание с огненото димящо езеро, в което попадат и грешните души:
„Наричат ги черни дупки, защото ги свързват със страха на човека от
унищожение или поглъщане. След като веднъж се е образувала черна
дупка, около нея възниква повърхност, която дефинира границата
между Вселената като цяло и областта на силно изкривеното
пространство-време, от която нищо не може да излезе навън.“

(„Живот в науката“, стр. 78, изд. СУ „Св. Климент Охридски“,
1995).



139

Представителите на материализма винаги са считали, че адът и
раят са на земята в реалния свят, докато сме живи. В тази идея има
доза истина, тъй като Бог е всеприсъстващ, Той е Алфа и Омега. Злите
демони от мрака на бездната често виждаме отразени в живота на
земята — конфликти, убийства, войни. Благородните постъпки в
човешките взаимоотношения, духовната радост, мирът, красотата,
величието на природата, сътворена от Бога, се свързват с представата
за земния рай. Любопитно е, че за вярващите в Бога нравствената
истина за постигането на небесния рай е следната: в него ще
блаженстват душите на страдащите, милосърдните, онеправданите,
жертвоготовните и самоотреклите се в името Христово.

Описанието на вечния Йерусалим в 21 и 22 глава на
Откровението като незалязваща светлина се допълва в последните
десетилетия научно. Само галактиката на Млечния път се състои от
сто милиарда слънца, сред които е и Слънчевата система с девет
планети, една от тях наречена земя. Освен това невидимата творческа
сила Бог продължава да твори милиони нови галактики, отстоящи на
хиляди светлинни години от нас. (Една светлинна година е на около 10
милиарда километра.) Чрез проникване в сложния свят на светлината и
мрака като закономерни явления в пределите на Слънчевата система и
извън нея (движение, плътност, гравитация, зараждане и разпадане);
чрез видимите изяви на материалния свят край нас учените не само се
докосват до идеята за абсолютното Божие битие, но доказват Неговото
влияние върху мисленето и психиката на човека в цялостния му живот
на земята и по-натам — в жилищата на вечността.

За „врата на рая“ и „път към ада“ в конкретен смисъл науката
днес не говори. Но отвъдният ад има поразителна прилика с
библейското описание на „димяща пара“; учените доказват, че такава
„пара“ излъчват постоянно черните дупки, където човешкото тяло би
изпитвало усещане за разтегляне и усукване във всички посоки. За
това място се казва: „светлина, попаднала в плътна черна дупка, не
променя своите свойства и траектория.“ Това ни напомня за волята и
силата на нашия небесен Баща, Който може да ни даде спасение при
всички жизнени обстоятелства на земята… или да ни отведе от
чистилището към вечната светлина.

Вярваме или не в задгробния живот; съзнаваме или нехаем за
пътя на нашата душа в деня на страшния съд — той неизбежно
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настъпва. Летящият Ангел със светли крила не е просто илюзия — той
е реалност, която в момента не виждаме, но се грижи за нас. Тъй както
не виждаме и смъртта — черния ангел, който понякога стои до нас с
жезъла на краткотрайната ни човешка власт. От човешка позиция не би
могло да се съди кой къде ще попадне в Царството небесно заради
лични деяния, морал, помисли. Този съд е изцяло във властта и
обстоятелствата на Бога, Който е видял, чул, записал нашите прояви в
Книгата на живота. В тази посока учените на XX век доказаха и
всеприсъстващото „поле на информация“. То би могло да бъде нейде
невидимо далече в пределите на Вселената… или просто в човешкия
мозък, който приема и съхранява данни, регистриращи земния ни
живот… Но към коя „врата“ в небесното царство ще се отправи душата
ни? Това е великата тайна, която Бог не разкрива пред никого, като ни
задължава да бодърстваме, да упорстваме в човешките добродетели, да
побеждаваме смъртните грехове… До срещата с Него.

ПОСЛЕПИС

До наши дни много богослови отричат постиженията на науката
и нейния принос в живота на отделния човек, на земята като цяло.
Има, разбира се, негативни влияния от различни научни открития и
техните приложения. Но ако един богослов отрича приноса на науката
изобщо, то той не би трябвало да се ползва и от постиженията на
медицината, техниката, автомобила, компютъра, които са научни
открития в полза на хората. Дали отшелникът ще се възползва от тези
постижения на цивилизацията, е личен избор. Кой ще отиде да живее в
необитаема пещера само с една книга, хранен от райските птици —
също. Когато попитали Стивън Хокинг каква книга би взел със себе си
на самотен остров, той казал: „Библията.“

Аз също бих отишла с нея на острова. Там ще продължавам да
търся тайната сила, която чрез молитвата на Иисус Христос отвори
очите на слепи хора и възкреси мъртвия Лазар.

Когато открия тази вечна тайна, ще дойда да ви я съобщя. За
човека тя все още се пише и преживява с една дума — любов!
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ДЕНЯТ НА ВТОРОТО РОЖДЕНИЕ

Блажен е оня, който чете, и ония, които
слушат думите на пророчеството и пазят
написаното в него, защото времето е близо.

(Откр. 1:3)

До 1990 г. не вярвах в съществуването на живот и разум извън
нас. Бях сигурна, че онези, които говорят за необичайни видения или
чуват невидими гласове, са с отклонение от нормалното. Дори не
вярвах, че някои хора могат да имат знания за събития, които са се
случили или ще се случат, без те да са техни свидетели. А в двата
завета на Библията пише за такива явления като за истински!

През 1992 г. реших да търся Христос — тук, там, където говорят
и вярват в Него; при онези, които очакват да получат помощ или
откровение свише… През есента записах Богословския факултет на
СУ „Св. Климент Охридски“ и само след месеци започнах да чувам
край себе си глас, който знае всичко: кога се отлага изпитът, след колко
минути ще пристигне автобусът, как ще се промени цената на хляба и
млякото…

Как да споделя тези отклонения от нормалното с ближните си,
щом вече бях сигурна, че гласовете са плод на болестен човешки
разум?

На 8 януари 1994 г. сутринта дълго не станах от леглото.
Взех Новия завет, започнах да чета за изпит, но към девет часа

очите ми се затваряха; положих книгата върху себе си, без да заспивам
и изведнъж под клепачите ми се появи кръг с ярка светлина, подобна
на слънцето. В кръга видях кръст, а около него летеше гълъб. След
секунди гълъбът и кръстът изчезнаха, за да отстъпят място на отворена
книга. Виждах я с очите си, а съзнавах, че е някъде далече в небето.
Ненадейното й появяване настъпи със звук, подобен на морзовата
азбука, която не познавах. Когато и кръгът, и книгата изчезнаха, под
затворените ми клепки блесна екран, подобен на цветен телевизор.
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Виждаха се много хора, облечени простовато, с калпаци, с вили и
тояги; те прииждаха от улицата на Народното събрание в София и се
отправиха към „Св. Александър Невски“. Влязоха в храма, тръгнаха
към олтара, негодуваха, питаха нещо свещеника, но той им каза, че не
може да направи нищо. Бях сред всички, разбирах ги, помолих
свещеника да им помогне, а той отново отговори, че не е в състояние
да изпълни желанията им. Кадърът се смени: в екрана се появиха
средновековни, островърхи къщички, огрени от светлина; приличаха
на детска приказка и чух своя глас да изговаря на немски: „Майне
мути“ (моята майка). Изненадах се, че друг говори вместо мен и
разбрах, че ще видя тези къщички с очите си на живо в Германия. В
този момент пътуването до Германия ми звучеше абсурдно — едва
събирах стотинки за билети в градския транспорт. После млад мъж в
автобус каза със спокоен глас: „Братя и сестри, молете се!“… След
това видях нова сцена — седим със Симеон Сакскобургготски на една
маса, мълчим, гледаме се. На масата няма нищо; аз съм отегчена и
разочарована, а край нас е претенциозно. По това време ставаше дума
този българин да се върне от Мадрид в страната ни, за да помогне в
политиката на демокрацията…

После видях много хора, които се веселят; сред тях беше висок
мъж в расо, когото не познавах, и чух глас: „Рим, папата.“ Разбирах, че
веселието е от пристигането на папа Йоан Павел Втори в България, но
подсъзнателно си давах сметка, че това е невъзможно: Православната
църква не искаше да приеме подобна визита… После видях обгорена
земя, дим, пушек, паника. Имах чувството, че това се случва далече от
нас в пространството и времето, но изпитвах тревога, исках
неприятното известие да спре. После чух глас: „Светът днес не е
същият, той е бил и ще бъде същият, но днес светът не е същият.“
После притвор на храм с надпис от Откровението на Св. Йоан
Богослов… След около час екранът на „телевизора“ се изключи така
ненадейно, както неочаквано се беше появил пред очите ми.

Колкото повече мислех за този случай, толкова по-малко
разбирах какво означава, защо го видях. До навършените мои
четирийсет и четири години подобно лично събитие не бях преживяла.
Следващите три дни бях в очакване „екранът“ отново да се отвори, но
това не се случи… На 12 януари отивах за вечерна служба в храма „Св.
Александър Невски“ и пред входа видях монтирани уредби. От
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улицата на парламента прииждаха хора за протестен митинг заради
обедняването, безработицата, поскъпването на храната, все по-трудния
живот, срещу който профсъюзите и Църквата не можеха да направят
нищо. Беше почти същото, което видях пред очите си вкъщи на 8
януари сутринта — от улицата на парламента към „Св. Александър
Невски“… Протестиращите не влязоха в храма, но тази вечер не се чу
нищо от вечерната молитва, тъй като гласът на тонколоните ехтеше на
стотици метри околовръст… Очаквах седмици, месеци да видя
следващите предсказани събития, ала те не дойдоха със същата
скорост, с която лентата се изнизваше пред очите ми в началото на 8
януари.

През лятото на 1998 г. около 50 човека бяхме поканени на
пътешествие за вярата до Тезе във Франция. Организаторите знаеха, че
икономическото положение на България не позволява на младите хора
да пътуват свободно, затова поемаха всички разноски около
пътуването: нощувка, храна, път. Не вярвах, че ще бъда включена в
групата, но така или иначе на 9 август 1998 г. тръгнахме от София.
Водач ни беше Стефан Пашов, който преди потеглянето каза по
микрофона на автобуса: „Братя и сестри, молете се!“ Бях забравила
вече този глас от януари 1994 г., но когато го чувах десетки пъти,
повторен от устата на хиляди млади хора в Тезе, се досетих, че той ми
беше предсказан като лично преживяване… В началото на лятото на
същата година някои съратници на хосписа бяхме поканени и на
празниците „Католикентаг“ в гр. Майнц, Германия. Този стар немски
град е толкова романтичен и чист, че напомня средновековна приказка.
Сутринта, докато се разхождахме по уличките, не вярвах на очите си
— същите островърхи къщи, които бях видяла на 8 януари преди 4
години и мислех, че никога няма да се докосна до тях на живо. С нас
беше основателката на хосписа Донка Паприкова, която немците често
наричаха с думите „майне мути“.

Когато започна да се говори, че цар Симеон ще дойде в
България, вече бях сигурна, че това ще се случи; вярвах, че ще спечели
изборите, защото се превърна в една от поредните илюзии за по-добър
живот на много хора. Никога не съм седяла с него на една маса, но по
времето на управлението му бях сред онези българи, които нямаха на
трапезите си почти нищо и се страхуваха за оцеляването на
семействата си.
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Докато седяхме пред екрана на телевизора часове наред на 11
септември 2001 г. и гледахме кошмарното сгромолясване на
Близнаците в Ню Йорк, си давах сметка за тягостното, страховито и
неотразимо чувство на разруха, което имах на 8 януари преди осем
години. Тогава изобщо не можех да допусна, че най-могъщата военна и
икономическа сила — САЩ, ще претърпи такова премеждие. Дни след
терористичния удар прочетох в един вестник думите на президента
Буш: „Днес светът не е същият, той е бил и ще бъде същият, но днес
светът не е същият.“ Слава Богу, че след всички поредни конфликти,
произтичащи от 11 септември 2001 г., светът продължава да
съществува!

В първите години на демокрацията отношенията между
Българската православна църква и Рим не бяха на висота. Забрана за
молитвено общуване между хора от различни деноминации ме караше
да мисля, че визитата на папата е невъзможна — така се представяше
от медиите, жадни за конфликти и сензации. Но през май 2002 г.
католическият глава пристигна в България, поканен преди всичко от
католическите християни в страната, които се вълнуваха от неговото
височайше присъствие и го считаха като връх на добрите християнски
отношения. В реалния живот се запознах с епископ Христо Пройков,
Апостолически екзарх на католическите християни в България —
човека, когото бях „срещнала“ на 8 януари. Той положи всички усилия
за пристигането на католическия глава в България.

Така за пореден път повярвах на Онзи, Който знае всичко,
направлява го, защото Неговите закони и воля не се отменят. Още
много други събития с добра участ и с изпитания се сбъднаха
безусловно в определения от Него ден, час, година…

Затова нарекох осми януари 1994 г. Деня на второто ми
рождение.
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ДОКОСВАНЕ ДО МЕЧТА

А Той рече: на какво е подобно царството
Божие и на какво да Го оприлича? Прилича на
синапово зърно, което човек взе и посея в
градината си; то израсна и стана голямо дърво,
та небесните птици си виеха гнезда в клоните
му.

(Лук. 13:18–19)

Когато бях дете, в празнични дни моята набожна баба ме водеше
в храма „Св. Троица“ в Плевен и аз се пленявах от рисунките върху
стените. Най-много ми харесваше майката в скута с дете, озарено от
светлината на звезда, а наоколо пастири. Баба казваше, че това е детето
Иисус, родено с новата Витлеемска звезда, която мъдреците видели,
затова дошли за се поклонят… В шестгодишната ми глава стенописът
оживяваше с красота и истини, каквито баба ми навярно не
подозираше. И други рисунки върху стените виждах, но не разбирах
добре. Когато сочех с пръст и питах какво е това, баба казваше да не
говоря, да не преча на хората, защото всички богомолци в храма трябва
да мълчат, а на момичетата и жените е забранено за говорят! Едва
тогава забелязах, че облечените в блестящи дрехи свещеници в олтара
наистина са само мъже, те говорят и пеят нещо неразбираемо, но не
знаех защо е така.

Баба каза, че е тайна, за която дори нямам право да питам…
През 1986 г. бях на 36, когато започнах да пиша романизирана

биография за първата българска учителка Анастасия Димитрова,
отворила училище за момичета през 1841 г. в епохата на българското
възраждане. Тогава с изумление открих, че допреди век и половина на
момичетата из Османската империя е било забранено да получават
грамотност по светски науки, тъй като девическото просвещение се
считало грях; следователно знанията на девойките по свещена
история, география, смятане били срамота! После с недоумение
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съзирах как непросветените хора на Плевен заключили с голям
катинар килията на храма „Св. Николай“, където било училището,
върху вратата написали, че даскалицата е безбожница! Дори и така,
плевенското училище за момичета — отричано, охулвано и събаряно,
продължавало да съществува, защото вече мнозина прозирали: майката
е най-първа учителка на децата.

Как ще просветлява невръстни чеда, ако тя самата е безбуквена и
неграмотна?…

Бях на 46, в края на богословското си образование, когато по
нелепа причина се наложи да прекрача прага на олтара във време,
когато малката църквица „Св. Николай“ в София беше препълнена с
богомолен народ за храмовия празник. Свещеникът четеше молитва за
петохлебие в центъра на храма, а клисарят в олтара сгъваше шумящи
хартии, които дразнеха присъстващите. Четящият няколко пъти
помоли някой от нас да каже на човека в олтара да спре шума, но
никой не тръгна.

Тогава отидох до олтарните двери, извиках към възрастния мъж,
но той не чуваше. Направих съдбовната крачка, като прекрачих в
Светая светих и чух всеобщ възглас на негодувание — жена в олтара
пред очите на всички? В първия миг не осъзнах грешката си, но когато
един певец от клира ме нарече „Безбожница!“ и ме прогони заради
своеволието да вляза в олтара, напуснах бързо с чувство за
непреодолима вина.

Възрастна богомолка дори ми предрече, че ако не постя и не се
изповядам за греха, до три дни ще умра! Една седмица не посещавах
лекциите в богословския факултет заради случая в „Свети Николай“.
Грях или не, вече съзнавах, че трябва да се смиря и да приема онова,
което в Православната църква се нарича канон — жената няма право
да свещенодейства, да проповяда от амвона, да поучава в храма.
Толкова! Щом правилото е установено от традициите, трябва да
приема, че е необходимо. Но случаят се разчул бързо. Преподавателят
по литургика в Богословския факултет съобщи пред всички студенти
уж случайно: „Една жена е влязла в олтара на храма «Св. Николай» по
време на служба. Може би тя иска да стане епископ?“

Наведох глава и стиснах устни, защото разбирах, че става въпрос
за мен. И всички се досетиха за какво непростимо деяние, извършено
от мен, става дума. Въздържах мъката си; само отправих очи към
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стената, където беше иконата на Иисус Христос, и мислех: „Господи,
Ти знаеш, че изобщо не искам да стана свещеник или епископ; не
искам да влизам в олтара и да говоря в храма. Но нима всичкото
притеснение е само защото съм жена?“

В началото на ноември 2005 г. видинският митрополит Дометиан
се обади по телефона, за да попита: имам ли възможност и желание да
участвам в тържествата по повод празниците на християнското
семейство и православната младеж, като пътувам из епархията за
срещи в училища, читалища, храмове. Веднага отговорих: „да“! Но
като чух препоръката да говоря хем в църковно-православен стил, хем
съвременно и актуално, се разколебах — ще се справя ли с доверието?

Срещите започнаха два дни преди празника. На 19 ноември
следобед отпътувахме с йеромонах Антим, игумен на Клисурския
манастир „Св. Кирил и Методий“ към читалището във Вършец. Тук
въпреки студа дойдоха много ученици, родители, свещенослужители.
Словата за празника бяха кратки, излизаха с пара пред светлините на
прожекторите и бяха насочени към любовта, търпението, запазването
на съвременното християнско семейство. На следващия ден
продължихме към Монтана. Храмът беше препълнен за Божествената
литургия и за радостта на празника, освещаващ родители и деца в едно
семейство. По обед отпътувахме към читалището в Лом, пълно с
ученици. Те вече знаеха за Мариам, тригодишна въведена в
йерусалимския храм, за да остане за поучение в благочестие от най-
ранна възраст…

По мръкнало се отправихме към Видин. Когато влязохме с
колата в града, митрополит Дометиан предложи да минем първо край
сградата на катедралния храм „Св. вмчк Димитрий Мироточиви“,
чиято фасада преди месец била обогатена с нощно осветление. Храмът
изглеждаше импозантен, недосегаем, небесен… Извиках от вълнение,
а владиката каза:

„Утре след причастния тропар на литургията вие ще говорите за
християнското семейство от амвона.“

Дъхът ми спря от смут и страх — как така ще говоря от амвона в
този огромен храм? Какво ще кажа на хората? Ами забраната на
апостола — жена да не говори в църква? Това „мото“ бях чувала от
свещеници и мисионери стотици пъти…
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След минута благодарих за доверието и признах, че не съм
достойна за подобна чест; по-добре е да говоря по време на ранната
следобедна среща в читалището. Дядото ме окуражи:

„Сигурен съм, че ще се справите, но до утре ще решите сама.“
В хотела до среднощ не заспах — откъде настъпиха изненадата и

страхът за амвона? По някое време се сетих — Бог, Който записва
всичко, включително и въпросите ни в Книгата на живота, ми дава
отговор на недоуменията през годините — защо жената е толкова
грешна, че няма право да докосне вратата на олтара? Нали тя е майка и
на момчетата, които след време стават достойни свещенослужители?
Тя ги кърми, възпитава, направлява… Не мислех, че нейната
„нечистота“ е великата тайна за недостойнството й да говори или да
пее в храма. Но заедно с това удивление не страдах от забраната.

Съзнавах, че неслучайно Бог е пожелал да се въплъти по плът в
женска утроба — Той би могъл да сътвори Месия от Своето небитие,
тъй както е сътворил първите хора… Нали жената все пак е човек, чрез
който идва светът.

До полунащ се молех на Иисус Христос да не се отказвам от
словото в храма, а да кажа онова, което е по Негова воля.

В църквата за празника бяха събрани стотина човека.
Митрополит Дометиан водеше празничната богослужба в олтара; след
причастния тропар погледна към мен. Дадох знак, че не съм се
отказала и той съобщи, че ще говоря. Заех мястото, поздравих всички,
но после не говорех аз. Беше Онзи, за Когото няма забрани и бариери;
Онзи, Който изпълва мислите и сърцата ни, щом сме повярвали в Него
и сме го избрали за свой водач. След думите се оттеглих в служебната
стая, защото не знаех какво съм казала; дали е стигнало до сърцата на
мъже и жени, събрани под купола. Все пак за мен това беше докосване
до мечта…

На обед владиката съобщи, че от 17:30 ч. сме поканени за
разговор във Видинската телевизия, която ще излъчи предаване за
празника Въведение Богородично и съвременното християнско
семейство… В студиото се чувствах спокойна.

От истината за нашето ново битие бях прозряла, че новият
амвон, от който масово се разпространяват слово и събитията на XX и
XXI век, е микрофонът, обективът, екранът…
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Оттук идват и опасенията на много богослови: какви семена ще
посее новият проповедник, щом се слуша и възприема от милиони
хора в различна възраст?

Следващата година за празника Въведение Богородично и Деня
на християнското семейство отново се докоснах до мечтата си — бях
поканена в храма на Видин.

От началото на март 2007 година имах възможност да живея и
работя като екскурзовод в Клисурския манастир „Св.

Кирил и Методий“, където няколко пъти на ден в храма говорех
за историята на християнството, пътя му сред славянските народи;
вярата в Божието всемогъщество, продължаващия живот на душата в
небесното царство… Сред мнозинството само двама мъже изказаха
недоволство, че жена говори за Бога в храма. Ала радостта от срещите
с хиляди гости и вярващи не помрачи душата ми. Бог позволява на
всички живи същества да Го обичат, да Го възхваляват, да Му
благодарят.

И блажен е, който се докосне до Неговата неограничаваща
любов.
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ПИСМО ДО МЛАДЕЖИТЕ

Скъпи приятели, мили момичета и момчета, родени след 1990 г.,
когато България пое път на промени в обществото.

Днес отново съм наскърбена от мотивите за поредно
престъпление. Преди два дни беше оповестено, че ученик от софийско
училище е убил с нож момче на неговата възраст. Причината чухме в
последните новини: малкият убиец е искал да стане герой като този на
филм, гледан по интернет. Веднага в съзнанието ми се върна още по-
нерадостен спомен отпреди три години (2004 г.), когато в Пловдив две
петнайсетгодишни ученички, вдъхновени от филм на ужасите, убиха
своята съученичка Маргарита Гергененова. Преди това на Коледа 2001
г. в дискотека „Индиго“ загинаха деца, които се забавляваха по начин,
сходен с този от блудните филми, излъчвани по телевизията, DVD, CD,
интернет. Тогава две момичета от голямата компания дадоха показания
за забавленията в дискотеката: Ходим там след училище, денсим, пием,
бием се, пушим трева, прибираме се вкъщи. (в. „24 часа“, 27 декември
2001 г.)

Случаите на поражения върху вашето съзнание от онова, което
гледате и слушате чрез някои медии от най-ранна възраст, са много.
Ние знаем само за онези с фатален край.

Всички деца, отминали от живота поради нелепия урок на
престъпността, наричам непорочни жертви. Това се жертвите на порок,
който ние, възрастните, допуснахме за образец в отвореното поле на
духовността през последните 17 години.

Зная, че вече малцина от вас четат книги, за да обогатят знанието
и културата си. За тази цел вашият ум е насочен към интернет, където
можете да видите и чуете какви ли не истории — забавни, щури,
поучителни, порнографски, престъпни.

Дори да забележите моите редове, навярно няма да ги прочетете,
защото ще ви се сторят банални. Въпреки това изпитвам потребност да
ви пиша. На 58 години съм. Родена съм четирийсет години преди
политическите промени в България от 1989 г. В нашата младост
животът на обществото имаше недостатъци, но и много достойнства,
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за които вие не знаете. За тях бихте могли да прочетете, но във всички
случаи авторите ще са пристрастни по свой начин към близката ни
история.

Зная точно, че в младежкия си импулс се отнасяхме с респект
към живота, родителите, учителите, приятелите си. Разбира се, че сме
били и буйни, и в много случаи сме вършили лудории. Ала тогава
имаше повече строгост във възпитанието, законова грижа за морала от
най-ранна възраст. През 1976 г. бях на екскурзия в Испания, откъдето
няколко младежи си купихме еротични списания, забранени за
издаване и разпространение в България. У нас служителите на
митницата иззеха безапелационно скъпоструващите книжки, както
това днес правят на държавните граници спрямо дрогата. До 1990 г. в
България беше забранено публикуването на всякакъв вид литература,
която застрашава физическото и психическото здраве на децата.
Забранен беше и вносът от чужбина. Тогава се считаше, че „черните
вести“ във вестници, списания, радио, телевизия могат да бъдат и лош
пример за младите хора, все още неукрепнали в реалните стойности за
това кое е добро, кое — зло… Защото сега, докато гледам някои филми
с децата и внуците си, често се срамувам от „идеала“, който иска да ми
наложи духът на малкия екран. Нещо повече — аз се страхувам, че
тази медия се налага като трета възпитателна сила след семейството и
училището.

Възлюбени млади хора, встъпващи в своята зрялост, не бързайте
да ме обвините, че съм със старомодни пристрастия. Не. Аз имам друг
еталон за сравнение на добро, полезно, ценно — това са Десетте
заповеди, дадени от Бога за всички хора по земята. Те са: „Не убивай!
Не кради! Не лъжесвидетелствай против ближния си! Не
прелюбодействай!…“ Тези заповеди не се влияят от държавни и
политически амбиции.

След Десетте заповеди, които би трябвало да знае и пази всеки
човек в обществото, единадесетата се изпълни чрез Иисус Христос,
Който дойде, за да ни завещае най-великата истина — да се обичаме
взаимно, да помагаме на ближните си, да обуздаваме гневните изблици
и да си прощаваме малките прегрешения…

Ако за свое развлечение гледате трилър, който показва как се
убива за постигане на лична цел, знайте, че тази поука е от дявола,
който иска да ви превърне в жертва на позора. Повечето от филмите за
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насилие, излъчвани у нас по различни програми и в интернет,
внушават, че груповият секс и наркотиците са върховна наслада, а
грубостта — нормален начин на общуване. Това внушение е опасно.
Ако попаднете на такъв филм, намерете сили да изключите телевизора
или да включите на друга програма. Същото се отнася за случай, в
който е допустимо да бъдете в компания, която ви предлага опиати или
замисля кражба, побой, убийство. Отдалечете се от тази групичка дори
ако в първия момент ви е любопитно да разберете подтика за подобно
действие…

Преди десет години в столичен дом, чиито стопани бяха
заминали на работа в чужбина, двете им деца,
четиринайсетшестнайсетгодишни, останаха в София заради
училището. В това жилище станах свидетел на следната картина.
Дванадесет момичета и момчета, освободени от какъвто и да е
родителски контрол, лежаха направо на пода безпаметни, а край тях се
въргаляха празни бутилки, спринцовки, дрехи. Пердетата на
прозорците бяха пуснати, за да се вижда по-добре екранът на
телевизора с видео филм, наситен с насилие, секс, опиати, убийства.
Младежите гледаха и повтаряха филма на живо. Следващата вечер
сценарият се повтори. Следващата седмица — също. С намеса на
кварталната полиция тази игра се прекъсна, но резултатите от вечерите
пред екрана не закъсняха — след месеци две от момичетата станаха
майки на нежелани деца; едно двадесетгодишно момиче се инжектира
съзнателно със свръхдоза хероин и почина. След две години друго
момче и момиче от компанията напуснаха света по същата причина…
Обичани от Господа момичета и момчета, не забравяйте, че в младежка
възраст желанието да се подражава на злото е много по-силно,
отколкото да се извърви подвигът на добрия пример. Случаят, който
споделих с вас, говори за още няколко възможни видове смърт —
дрога, алкохол, самоубийство. Според официалната статистика в
България след 1995 г. зависимостта от опиати и алкохол сред младите
хора до двайсет и пет годишна възраст нараства в геометрична
прогресия. Добавете към тази истина и проституцията, която още
повече задълбочава бездната между порока и светостта на
семейството… Ако някой ви учи, че сте свободни да правите любов с
няколко момчета (или момичета) едновременно, знайте, че скоро ще
получите тежко страдание на съвестта и ще се почувствате самотни,
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забравени, изоставени от множеството, което ви е забавлявало.
Напомням това специално, тъй като едва ли е имало време, в което
греховете против седмата Божия заповед („Не прелюбодействай!“) да
са били толкова показно разкрепостени. В нея, уви, влизат и илюзиите
на хомосексуалната любов, която някои съвременници считат за
естествена. Една журналистка, майка на две деца, преди няколко
години редовно защитаваше идеята за равностоен брак между мъж и
мъж, жена и жена. Но неотдавна дойде в редакцията разстроена —
нейният двадесетгодишен син й беше съобщил, че поддържа
интимност със сексуален партньор. Едва когато се почувства лично
засегната, тя поиска да се откаже от идеята, която теоретично й се
струваше справедлива. Хомосексуалното семейство не може да има
бъдещето и ценностите на едно традиционно семейство от съпруг и
съпруга, чрез което на света сте се родили и вие.

Не забравяйте, че свободата, с която сме надарени, има две
измерения — за отглеждане на добри семена в душата, и за посяване
на плевели. Какво отглеждате вие?

Зная, че никой млад човек не обича да му „четат морал“.
Но правя това съзнателно като ваксина преди епидемия.

Постепенно вашето поколение ще привикне с уроците на цинизма,
нахалството, егоизма, които се формират от най-ранна възраст. Днес
медийната свобода все още не мисли за ограничение на онези филми,
събития, дискусии, които застрашават вашето възпитание. В далечната
1930 година в Америка се е наложил закон, който е забранявал
литература и филми с непристойно съдържание. Строга цензура е
проследявала филмовите продукции до средата на XX век. След това
Холивуд става основен производител и разпространител на трилъри и
екшъни, които покоряват света, като се превръщат в еталон за кино. Но
духът на зрелища и блудство не е добър урок за вас. Не се увличайте от
груби маниери, показна сила, цинични думи. Бъдете внимателни.
Изкусителят често се представя като богат, преуспяващ, желан, а по-
късно ни кара да страдаме. В опита да различите добро от зло има
един безпогрешен критерий — стремете се да запазвате живота, а не да
го погубвате, както съобщиха за последното убийство от ученик в
София. Винаги и към всички свои ближни поднасяйте плодовете на
обичта си, а не на омразата или насилието. Винаги се опитвайте да
бъдете в хармоничен мир, който превръща сърцето ви в подслон за
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приятелство. Това ще бъде и великата светлина на живота ви, която
никога не залязва.

Декември 2007
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ЧАСТ ТРЕТА
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СТРАНИЦИ ОТ ДНЕВНИКА
С БИБЛЕЙСКИ МОЛИВ

Иисус Христос не написа книги. Дори не положи със Своя ръка
Завета Си в Библията. Той нахрани с две риби пет хиляди гладни и
накара немите люде да проговорят. Иисус Христос не издигна Свой
дом. В третия ден след погребението Му Ангелът сне от гроба Му
камъка. Негов паметен жребий в земята остана разпятието, а във
вселената — заветът на Вседържителя.

Иисус Христос само с молитва и слово очисти прокажени,
възкреси мъртвата дъщеря на Йаир, от одъра вдигна умиращи, отвори
очите на слепи… Затова всеки път, когато започвам да пиша, се питам:
„Какъв е смисълът от хартията, която изписва перото ми?“ Същото
дръзвам да попитам и хиляди братя от средата на словото. Ако с
думите не можем да извършим добро чудо като Спасителя, какъв свят
пресътворяват нашите книги? Интриги, скандали, братоубийства —
мрак за ослепяване на зрящи люде. А бихме могли и днес да нахраним
с два хляба, с манна чиста милиони гладни за вяра в богоозареното
бъдеще!

* * *

Хиляди години преди Рождество Христово Бог е изпратил потоп
на земята, защото във всяко време помислите на човека били към зло, а
развратът станал тъй голям, че Той решил да изтреби хората, които е
сътворил… Гледам земята и стихийните бедствия от земетръси,
тайфуни, порои… Гледам разврата на хората от екрана на телевизора,
слушам новините за тревожни събития и като налагам двете рисунки,
се питам — нашият търпелив Баща изпраща ли вече втори потоп, или
изчаква вразумлението ни?

* * *
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Аз попитах: „Господи, какво да направя, когато попадна сред
глутница вълци?“

Бог отвърна: „Няма да попаднеш, ако не си като тях.“

* * *

Вярвам, че всеки човек е съвършен, чист Божи образ, затова при
всички обстоятелства трябва да го ценя и обичам.

Ала срещам свадливи, неугледни, зли, настървени, убийци…
Затова отправям очи към небето с въпрос. И дочувам отгоре:
„Божи образ сте всички, не роптай срещу ближните!“

* * *

От началото на XV в. до наши дни Петокнижието е изследвано
от над 5000 учени — богослови, философи, физици, социолози.
Изследователите почти винаги насочват вниманието си към произхода
на вселената и човека, като черпят сведения от Втора глава на книга
Битие. Тук жената е следващ акт на сътворяване, взета от реброто на
мъжа. В наши дни във в.

„Духовен дом“ (бр. 2, 2000 г.) в статията на архимандрит доц.
Павел Стефанов почти анатомически се описва мястото на

реброто в тялото на Адам, от което е сътворена Ева. Но защо ли
църковните тълкуватели винаги пренебрегват съдържанието на 27-и
стих в Първа глава, където четем, че Бог е сътворил мъжа и жената
едновременно, като им казва: „плодете се и множете се, пълнете земята
и обладайте я…“ (Битие 1:27)

Богословският възглед за книгата „Битие“ и на цялото Мойсеево
Петокнижие е, че в библейския текст не може да има авторска грешка
поради богооткровения характер на Писанието. Затова е немислима
каквато и да е намеса за коригиране на нейната изконна цялост. Така
чрез логически съждения и научен анализ теолозите се стремят да
наложат възгледа, че в Шестия творчески ден Бог само идейно е създал
мъжа и жената, а по-късно в плът е сътворил първо и само Адам…
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Върху тълкуванието за вторичност на жената още в онези
времена се основава исторически неравностойното й положение в
живота. Тя нямала право да влиза в Светая светих, нито да се докосва
до книгите на Закона. Поради нейната принудителна неграмотност тя
не могла да чете богооткровените истини… Идеята за господство на
мъжа заляга и в учението на пророка Мохамед — Корана. Тя остава и в
каноничните правила на новата Христова църква, където на жената е
забранено да влиза в олтара и дори няма право да попита защо е така…
Но ето че грешната Ева вече има право да докосва Библията, да я чете,
да говори за Словото Божие.

За съвременния човек, освободен от религиозни предубеждения,
по-благоразумна е хипотезата за сътворяване на мъжа и жената като
равноправни, равнопоставени пред Бога.

Те са две половини на едното тяло — човек. И по Божие
допущение за жената винаги ще остава по-тежкият дял в свещенството
— мисията й да бъде майка, първа учителка на благословени деца,
които продължават живота на земята.

* * *

Към края на XIX век жени християнки в САЩ започнали плахо
да се събират за обща молитва. В началото не им вярвали; питали ги
дали Бог чува и приема техните искания молитви… Но загрижени за
тежкото положение на имигрантите и последствията от робството, през
1887 г. представителки на презвитерианската църква обявили свой
национален молитвен ден с искания за по-добри условия за живот на
децата си!

Скоро към тях се присъединили жени от други религиозни
общности… Само за три години този празник се превърнал в Ден за
молитва на християнските мисии и извън Америка.

Учреденият национален комитет в САЩ се обръща през 1920 г.
към всички църкви да се присъединят към деня за молитва.

През 1927 г. в Йерусалим се провежда международна среща на
Съвета на мисиите, към която се присъединяват представителки от цял
свят, и движението получава името Световен молитвен ден на жените.
Той винаги е в първия петък на март, свързва се с началото на Великия
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пост и времето на кръстните страдания на Иисус Христос. Всяка
година богослужението от жени се извършва в различна страна, има
конкретна евангелска тема, подготвена от домакините и обявена във
всички страни участнички по света. Така в началото на XXI век в
Световния молитвен ден са включени жени от близо сто и осемдесет
страни. Молитвата се провежда на техните езици във време,
съобразено с часовия пояс, отговарящ на времето, когато по всички
земни ширини и дължини вярващите изговарят избраните стихове от
Евангелието. В последните две десетилетия в движението се допускат
жени от нехристиянски вероизповедания, което свързва майки от
далечни раси, култури и традиции.

От 1995 г. България е член на Организацията за Световния
молитвен ден. Българки от православната, католическата и
протестантската църква се събираха в различни храмове, за да се
присъединят молитвено към вярващите майки в друг край на света…
Първо денят се организира на висота в Протестантската църква,
следващата година — в Католическата. В първия петък на март през
1999 г. в столичния православен храм „Света София“ се събраха за
обща молитва жени от трите големи християнски общности. По
същото време християнки във Венецуела и на всички континенти се
молеха с мото „Нежното докосване на Бога“. Какъвто и да е
библейският текст, срещите най-често завършват с думите: „Сложете
ръката си на рамото на тази пред вас. Така ние ще покажем, че всички
сме едно тяло, което е Христовата църква.“

А животът доказва, че молитвата на майка има голяма сила пред
всемогъществото на Бога.

* * *

Всички знаем, че Бог е Един, а религиите по земята в Негово име
— много. Още повече са техните разклонения. Обичайно всеки вярващ
се заблуждава, че само той и неговото обкръжение са хора праведни,
богоприети, превъзходни…

Чувството за гордост било от лукавия, пък всички вярваме, че
служим на Бога. За мен отговорът е кратък: най-близко до светостта са
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последователите на онази религия, които обличат вярата си с малко
думи и с добри дела. С добри дела…

* * *

Обади се приятел от телевизията да ми честити рождения ден и
ме покани на богослужение в тяхната старостилна църква. Благодарих
му, но обясних, че по същото време трябва да бъда в униатската църква
в София, затова предложих той да дойде при нас. „Бих дошъл да видя
как изглежда храмът отвътре, но никога няма да остана там по време
на молитви, защото искам да си спася душата. Някога хората са давали
живота си за това, че не трябва да има уния!“ (съглашение между
християни от различни църковни общности).

Казах му, че бихме могли да спасим душите си, ако не
извършваме тежки грехове; не е най-важно в какъв дом за молитва ще
влезем.

„Така е, но аз искам да изпълнявам църковните правила.
Иначе ние с теб, ако не възразяваш, си оставаме приятели“ —

каза добронамерено.
Уговорихме друга среща в кафенето на телевизията. Но като

затворих телефона, разбрах, че той има право за молитвеното
неучастие в други храмове. Ако всички сме само едно семейство, не
бихме се побрали под един-единствен покрив.

Няма сграда, която може да побере милиони. Затова сме заедно
по сърце; не принадлежим към едно изповедание, а всеки влиза в своя
молитвен дом с чувство за съпричастност към различните от него.

* * *

Най-често вярващите принадлежат от ранна възраст към
религиозната среда на прародителите и родителите си. След време, ако
вярващият промени задълго своето местоживеене, среда, ценности, той
има право да запази традиционното вярване; но има право да се
приобщи към друг религиозен кръг, без да бъде обвиняван, че е
предател на наследствената традиция. Преминаването към нов
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религиозен кръг е трудно, продължително, придружено с духовни
изпитания и недоверие…

* * *

От хилядолетия учението за прераждането в будизма е духовна
храна на вярващите в Индия и близки на нея райони.

Там смъртността е висока; животът на човека има по-различни
ценности и измерения от живота в Европа и САЩ, където бързо се
развива новата цивилизация. А нравствената характеристика на
цивилизования човек е предимно егоцентрична, насочена към себе си.
Затова на Новия свят са необходими християнските закони на любовта
и търпението. Появата на исляма също е в Божия план. Мохамед
основава религия, която ще даде морални норми на новоизявените
племена и народи след VI век. Всички религии изповядват любов и
братство; а от историята помним, че сред всяка от тях се зараждат и
справедливи, „свещени“ войни като защита на своето право и
превъзходство. Хора сме…

* * *

Често даваме определения за една религия, без да познаваме
добре нейното богослужение и учение. Оценките ни в много случаи са
пристрастни както в позитивните, така в негативните мнения, като се
осланяме на лични примери и наблюдения. Това определя и
отношението ни към изповядващите тази религия или общност, та така
ги приравняваме с всички техни вярващи. А личните ни преценки най-
често са несправедливи. Индивидуалните грешки или достойнства на
един вярващ не са недостатъци или превъзходства на неговата
общност. Епископът, свещенослужителят, мирянинът не изчерпват
понятието на православната църква. Днес един папа или енорийският
свещеник в католически храм не са цялото определение и историчност
на католическата църква.

Протестантството не е само реформата на Лутер и Цвингли,
която приемат техните последователи. Изявата на човеколюбие, както
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и фанатизмът, грешките, гордостта са общи проявления, които се
изявяват във всеки човек, независимо в каква религиозна среда е
възпитаван. Ако сме тръгнали да търсим любов, ще намерим любов
дори сред атеисти. Ако държим да укоряваме един инославен или
друговерец заради грешки на неговата духовна общност, той
непременно би могъл да открие грешки и недостойнства в нашата
вяра. Няма религия, която може да даде всеобщо, доказано мнение за
битието на Бога; оттук идва и заблудата ни по човешки въпроси,
свързани с вярата в Него. В крайна сметка всички разбираме, че Той е
непознаваем в пълнота… А добрият човек от доброто съкровище на
сърцето си изважда добри мисли. Лошият — лоши думи и чувства.

* * *

Отваряме сутрин вратата на храма „Св. Георги“ в столицата и на
стената вдясно — 10-те Божи заповеди: „… Не убивай!

Не прелюбодействай! Не лъжесвидетелствай! Не пожелавай
нищо, което е на ближния ти!…“ Прочитат го само онези, вече влезли
да се помолят с вяра. А отвън по павилионите вестници и списания
„предлагат“ последни убийства, голи момичета, кражби, измами,
интриги… Стотици хиляди купувачи на всякаква възраст оставят
стотинки за драми с кървави снимки от нощната печатница на лукавия;
после целия ден повтарят думите му от уста на уста… А свитъка със
заповедите в храма са прочели и са изпълнили проникновено я трима,
я десетина…

* * *

В столичния тролейбус 11 от хотел „Плиска“ към Сточна гара
четирима юноши обявиха всеослушателно, че който „чати“ с кирилски
букви по интернет, е задръстен; който пише на латиница, е актуален и
перспективен. След малко се опитаха да говорят помежду си на
недоучен английски. Щом тролеят направи завой пред Софийския
университет и спря пред Народната библиотека, се качиха трима
младежи в официални костюми и вратовръзки. На реверите носеха
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карта с името си, изписано с кирилски букви; виждаше се и знак, че са
представители на църквата на Мормон. Като чуха юношите,
американските момчета се обърнаха към тях, засмяха се приятелски и
започнаха да им говорят на добър български език.

Двамата учители Кирил и Методий, изправени на огромния
гранитен пиедестал пред библиотеката с тяхното име, нещо си
прошушнаха. Малцина ги чуха заради шума в тролейбуса и колите по
улицата…

* * *

В празнични дни в манастира пристигат стотици хора. Някои
идват заради чистия въздух и природата, други за венчание или
кръщение, трети с молба за помощ от Бог… Всички те, удивени от
планинската хубост, казват, че живеещите тук са в рая. Светата обител
наистина е в дивно място, където човек се чувства блажен както в
първите дни на сътворението. Но по-възвишено изглежда Църквата,
когато отиваме при нея на гости за часове; по-реално се възприема тя,
когато се посветиш за неин слуга. Тук и свещенослужителите,
говорещи от амвона, и почистващите храма са хора.

Майка с болно дете не скри огорчението си, че дори след
молитвата за изцеление момиченцето не получило облекчение на
болестта. Мисля, че един човек се ползва с пълната Христова благодат,
ако по неговите молитви Бог извърши поне две чудеса на изцеление.
Но въпреки всички усърдни молитви и добри желания чудодеен
застъпник досега не съм срещала, навярно и не може да има. Дори
предано отдаден, той не може да има право за промени на абсолютната
Божия воля. Нашето човешко смирение в трудни моменти при
изпитания, болести, загуба е да приемаме съдбата си с благодарност…
А Бог ще ни въздаде за търпението в Неговото нетленно царство.

* * *

Учениците на летния детски лагер бяха доведени в храма в
първите минути на утринното богослужение. Четвърт час стояха
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прави, опитаха се да слушат утринята, но не разбираха нито дума.
Най-нетърпеливите излязоха вън, няколко момичета седнаха и
започнаха да разглеждат стенописите.

Говореха тихо; личеше, че предварително са подготвени за среща
под купола. По някое време едно от тях попита учителката не може ли
монасите да четат и пеят по-ясно. Жената не отговори веднага. Знаеше,
че няма право да дава съвети или препоръки на свещенослужителите,
затова компромисно каза: „Тази духовна храна е твърда за вас, вие сте
малки.“ Децата неловко напуснаха храма, защото знаеха, че не трябва
да излизат от Божия дом преди края на службата, но те не разбираха
църковнославянски. Като поседяха в двора на пейките, отидоха в
залата с компютрите и се опитаха да научат нещо от интернет.

* * *

Мъж и жена, около четирийсетгодишни, влязоха, огледаха
стенописите, иконостаса, иконите и попитаха свещеника към кого
трябва да се обърнат за съвет. Преди три седмици синът им, 16-
годишен, силно пострадал при катастрофа. Най-тежко били увредени
белите дробове, затова след спасителните операции в „Пирогов“ той
все още е на изкуствено дишане.

Тази сутрин лекарите казали, че не дават обещания за живота му.
Направили всичко, което е по възможностите на медицината, но
предложили на родителите да се обърнат към Бога — ако иска, Той да
помогне!

— Към кого трябва да се обърнем? — жената зарида. — Нямаме
друго дете, на което да се радваме, Филип ни е единствен…

— Да се обърнем с молитва към Него — отец Павел погледна
към иконата на Иисус Христос вдясно от царските двери на
иконостаса: — Той може всичко, вярвате ли?

— Вярваме — несигурно огледаха отново наоколо в очакване да
видят Онзи, Който Единствен може да продължи живота на сина им.
Усетиха упойващия мирис на старо дърво и тамян; сякаш далечен глас
дойде от тишината под високия купол…

Като свърши молитвата за изцеление на болно дете, отец Павел
каза, съпричастен с мъката на родителите:
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— Ако Бог извърши чудо и даде възможното изцеление, добре би
било да Му благодарите. Моля ви, елате да кажете, че е изпълнил
вашето горещо желание и ви е наградил…

Неслучайно идвате тук, след като лекарите са признали, че не
могат да възвърнат живота. Бог навярно иска да ви обърне към Себе
си, да повярвате в Него. Той наистина може да вдигне от леглото човек,
обречен на бездихание, ала невинаги изпълнява горещите ни желания,
защото има Свой план за всеки от нас.

… След три месеца мъжът и жената влязоха в храма с пълна
кошница дарове. Те отново потърсиха Онзи, Комуто искаха да
благодарят за радостта от завръщането вкъщи на единственото им
дете. Но как може да въздаде човек за силата на невидимата любов,
даряваща дъха на живота? Как, кому и къде да положи първите
плодове от градината на благодарната си душа към Него?

* * *

Един следобед в двора на манастира спря кола, от която слязоха
мъж и жена, около шейсетгодишни. Не говореха български. Скоро се
разбра, че са французи, пристигнали в България за първи път, за да
посетят някои от най-големите манастири. „Ние с моята съпруга сме
православни“ — обясни мъжът, после добави: „Докато живеехме в
Лион, бяхме протестанти. Но преди 12 години в комуната на брат Роже
Шуц в Тезе във Франция, при срещи с различни християни открих
православието и пожелах да се моля с православни християни… По
професия съм архитект и сега замислям в нашето градче Волск да
изградим неголям православен храм.“

Потомствените французи, определящи себе си като православни,
навярно не са много. Приехме с уважение гостите, които поискаха да
останат два дни… Скоро клепалото удари за вечерна служба. Колко
голяма беше изненадата, когато видяхме двамата чужденци в храма
още преди да се отворят дверите на олтара. Без да разбират
църковнославянски, те през цялото време извършваха всичко точно —
както се покланяха и кръстеха всички, присъстващи в храма. След
службата Люк и Фредерик Домбрен си купиха малки икони на Св.
пророк Илия, Св. Йоан Кръстител, Света Богородица. Попитахме ги
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дали са разбрали нещо от богослужението. „Разбира се. Където и да се
намираме, на какъвто език да се служи, Бог прави така, че във всички
случаи разбираме кои стихове от Евангелието се четат; дори сме
убедени, че без превод разбираме проповедта.“

Когато по здрач отидохме в малкия параклис в двора на
манастира и говорихме за стенописите, съпругата, учителка по
литература в тяхното градче, попита игумена ще им позволи ли да
изпеят на френски една молитва към Иисус Христос.

„Ще се радваме да я споделите с нас!“ — покани ги той.
Мъжът и жената запяха. Гласовете им звучаха божествено, като

да пееха на своя земя. Онези сред нас, които не разбираха френски, в
края на песенната молитва казаха, че са почувствали със сърце и са
разбрали смисъла на молитвата.

Защото Бог ни е дал всеобщия език на любовта към Него и ни е
обещал — където са двама или трима в Негово име, Той е сред тях…

* * *

В съботни и неделни дни в светата обител идват толкова
семейства за кръщенета, венчания, изповеди, че ако не ги гледах с
очите си, не бих повярвала на цифрата — хиляди. От общуването с тях
се разбира, че някои имат дълбоко религиозно чувство, което ги
изпълва със смирение, плахост, добродетелност; вярата прозира върху
лицата им, те са като озарени.

Други са делови, щедри, весели, те са хора на действието. Някои
идват само с молба да нощуват в стаите за поклонници, за да си
починат, да се докоснат до рая… Пъстър свят. Понякога си мисля, че
набезите ми за непонятност на богослужението на църковнославянски
нямат смисъл, защото и така хората търсят Бога, докосват се до Него,
Той ги изпълва с вяра… Но зная, че „вярата идва от слушане, а
слушането — от Словото Божие“ (Римляни 10:17). Християните,
пристигнали за кръщенета, венчания, изповеди, почти никога не
присъстват на Света литургия и дори не знаят, че в края има проповед,
от която биха чули тълкувание на евангелския текст. Те си тръгват със
своите гости веднага след тайнството, което свещеници понякога четат
на църковнославянски и рядко в края говорят за смисъла от потапянето
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в купела. От разговорите с тези новокръстени и нововенчани може да
се разбере, че те изпълняват църковната обредност традиционно или с
надежда, че Бог ще ги надари изобилно с блага. А само в дни на
изпитания, отново спомнили си за Него, идват в храма за изповед и
молитва, като разчитат на безмерната Му милост, всемогъщество,
благодат…

* * *

Приятелка от Католическата униатска църква в София ме покани
за първото причастие на внучката си, навършила десет години. В
Православната църква не е установен такъв празник, не знаех какво е
по-особено в църковния обред, но бях сигурна, че чувството за святост
и страхопочитание съм Бога трябва да започне от най-ранна възраст.

На неделната литургия, когато свещеникът излезе от олтара с
чашата за причастие и призова всички в храма: „Със страх Божи, с
вяра и любов пристъпете!“ — пред него застанаха четири момиченца,
облечени в бели рокли, с бели венчета на главите, и 3 момчета,
облечени в официални костюми и бели ризи. След като приеха своето
първо причастие, те се върнаха отново на първия ред и коленичиха,
вглъбени в себе си. Как би могъл човек да повярва в ангелите, ако не
ги види в образ като тези Божи деца?

Смисълът на проповедта беше за чудото на празника, в който
един млад човек приема завинаги Христос в сърцето си, а Той го
въвежда в небесното Си жилище като Свое дете. Завинаги.
Свещеникът изказа благодарност на родители и монахини, помогнали
в духовната подготовка на децата за този ден.

В ранните векове Христовата църква е изисквала от всички
желаещи да се кръстят да имат познание за вярата; да осъзнаят
смисъла на светлата промяна в себе си. Този процес на опознаване и
преображение продължавал понякога три години, понякога само една.
В църквата се е наричал „оглашение на вярата“ и е било невъзможно
някой мъж или жена да влезе в басейна за кръщение, без да познава
промисъла на Христовото спасение. След тайнството кръщение
обикновено се приемало и първо причастие, с което новият
християнин изпадал в благоговеен възторг…
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Днес много често времето за запознаване с вярата в
Православната църква у нас се свежда до минутите, в които се
извършва тайнството. Да, Бог може да помогне в изминаването на
следващите стъпала към Него. Но колко хубаво би било, ако вярващият
осъзнае от най-ранна възраст, че в онзи миг, когато е приел Христос в
себе си във вид на хляб и вино, той вече е получил светъл лъч от пътя
си към вечността.

* * *

След тържеството, посветено на Рождество Христово в края на
декември, пред залата чакаше хубаво момиче с големи очи. Представи
се, после на няколко човека даде свои визитки, листове, джобно
календарче и каза:

— Този календар е за отминаващата година, но от него ще
прочетете и ще научите за нас. Ние сме от друга православна църква,
основана през 1994 г. в Пловдив, синодът с владиката ни е там.
Всъщност знаете, че църкви много, но само нашата е от апостолско
време, чиято Нова година започва на седми януари.

Благодарихме й. Знаехме, че има много църкви, че всяка от тях е
единствена, истинска, наследена от апостолско време.

След това момичето ни покани за следваща среща в Пловдив,
където да се запознаем със свещениците, да научим повече за новата
православна църква и да получим кръщение, тъй като всяко друго
кръщение е невалидно. Мъж на солидна възраст каза, че ако някой не
иска да уважи вярата на своя ближен, той не би го уважавал като
ближен, дори да разбере, че е кръстен от св. Йоан Кръстител в река
Йордан. Възрастният изказа мнение за зачитане на онези вярващи,
които не познаваме лично; а малката изпрати в ада душите на
екуменистите, които извършват предателство спрямо чистата вяра и
водят към тази заблуда други вярващи…

Тръгнахме си. След разговора пред залата имах усещане, че съм
била на бойното поле заради Христос. Въпреки раните ни от ревността
по Него продължавах да мисля, че Църквата е семейство на вярващи
хора с общ език и молитва, но това не значи, че други вярващи са за
ада.
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* * *

Нищо не бях чела от гръцкия патриарх Христодул, не бях
слушала негови проповеди и беседи. От новините разбрах, че е
починал на 28. I. 2008 г., а няколко дни по-късно получих вестника
„pravoslavie. bg“ (бр. 4, 1. II. 2008 г.) Тук прочетох негова беседа,
произнесена пред дейци на народната просвета в залата на
Археологическия институт в Атина на 30 януари 2000 г. Прочетох я на
един дъх и ми се стори, че вече покойният патриарх е бил мой баща.
Или учител. Или възпитател на възгледи, мисли, чувства относно
Църквата днес — новият й живот в новото европейско време; стилът
на православните традиции и реалната потребност от приобщаване
към проблемите на младото поколение; самотата, която бичува децата
заради отчуждението в семействата, застрашения морал…
Съвременен, актуален, смел, гръцкият духовник говори от името на
всички и не щади при самокритика допуснатите нравствени слабости в
обществото. Ала и от висотата на трона, короната, жезъла, патриархът
не може да промени със словото си грубия материализъм, завладяващ
все по-дълбоко и повсеместно сърцата на хората, дори на вярващи
християни…

Негово Блаженство патриарх Христодул вече не е между живите
двигатели на Православната църква. А може би точно след
преминаването му в царството на Всемогъщия името му ще просиява и
призовава за благодатни промени в Третото хилядолетие от Рождество
Христово!

* * *

След 1990 г. близо десетина години статии за добро и
милосърдие почти не се срещаха във всекидневниците. Свободното
комерсиално слово и до днес предпочита убийства, проституция,
катастрофи; църковните празници се отбелязват по клише. Докато ми
връщаха статиите за християнството, най-често получавах съвет:
„Пиши в стил уестърн и ще спечелиш пари, почитатели, име!“ Тръгвах
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си огорчена, осъзнала факта, че не съм Св. Георги, който с копието си
може да унищожи змея.

През зимата на 2002 г. предложих във Факултета по
журналистика на СУ „Св. Климент Охридски“ проект за свободна
докторантура на тема: влиянието на някои медии върху психиката на
гражданите и морала на младите хора. Обясних позицията си за
законово ограничаване на медийната свобода, когато тя заплашва
физическото и психическото здраве на хората. Няколко преподаватели
ме предупредиха, че такава разработка не може да се защити, тъй като
вече никой няма право да ограничава свободата на словото!

След този отговор реших, че няма повече да работя върху темата;
без да воювам, ще търпя онова, с което не съм съгласна. Отдушник за
вътрешния бунт срещу злоупотребите с духовната свобода намирах у
приятели от Богословския факултет и църквата, които споделяха
убежденията ми. Скътах всички ръкописи на докторантурата в най-
ниското чекмедже на бюрото и отидох да живея в планината. След
няколко месеца спокойствие получих ненадеен сън: по здрач жънем
нива с жетвари. Те се навеждат, работят постоянно, а аз, уморена и
отегчена от труда, реших, че няма смисъл повече да връзвам снопи.
Реших да се прибера вкъщи, дори си тръгнах, но чух зад себе си
мъжки глас: „Защо спря? Продължавай!“

До обед мислех за посланието, а когато надвечер разлистих
Евангелието на Лука, попаднах на отговора: „… излезе сеяч да сее
семе, и когато сееше, едни зърна падаха край пътя и бяха потъпкани, и
птиците небесни ги изкълваха; а други паднаха на камък и като
поникнаха, изсъхнаха, защото нямаха влага; други пък паднаха между
тръни; и израснаха тръните заедно със семената и ги заглушиха; а
други паднаха на добра земя и като изникнаха, дадоха плод стократен.
Като каза това, извика: който има уши да слуша, нека слуша.“ (Лук.
8:6–8)

Започнах отново да пиша с пълното съзнание, че не мога да
променя събитията. И отново спирах, обезкуражена от неодобрение. В
моменти на униние ме събаряше мисълта, че моите семена не могат да
се превърнат в хляб; никой не се нуждае от поривите ми. Но след
малко чувах гласа: „Защо спря? Продължавай!“…

Тези думи написах върху стената, за да ги препрочитам всеки
ден. Подарявам ги и на вас, ако кръстът ви е препасан с вярата в
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Словото Божие. Без да съзнавате, вие сте малки апостоли — кротки
агнета, изпратени понякога между вълци.

Затова въпреки болката и изпитанията не спирайте да сеете
търпеливо семената на благодатния хляб — хората около вас са гладни
за него!

* * *

Ех! Колко изписани страници с „библейски молив“. Знам, че са
кръстът, за който ще получа осъждане.

А най-много от всичко исках с молитви и слово да измоля от
Всемогъщия здраве за моите приятели, страдащи от неизлечима
болест; исках незрящите сред тях да прогледнат; гладните да поканя на
голяма трапеза… Не успях да извърша добро чудо, защото съм човек.
Но това е копнежът ми на сърцето; усърдието да не спирам по време на
жетва. Делът на моята работа е незначителен. По-голямата част ще
извърши Бог. Вярвам в Него!

1992–2008 г.
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ЗАСЛУГИ

Имате удоволствието да четете тази книга благодарение на Моята
библиотека и нейните всеотдайни помощници.

http://chitanka.info

Вие също можете да помогнете за обогатяването на Моята
библиотека. Посетете работното ателие, за да научите повече.

http://chitanka.info/
http://chitanka.info/
http://chitanka.info/workroom
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